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PRIMIM DE LA MINISTERUL 
COMERȚULUI INTERIOR

Articolele publicate au fost analizate cu 
atenție de cadrele de specialitate, luindu-se 
o serie de măsuri pentru eliminarea lipsuri
lor. Astfel, in legătură cu semnalările critice 
privind durata exagerată a operațiilor de in
ventariere și consecințele acesteia, pentru 
anul 1973, potrivit unor noi reglementări, s-a 
stabilit în mod experimental efectuarea unui 
număr redus de inventare la unitățile care 
emit bonuri de vinzare sau tichete prin casele 
de marcat, urmind a se analiza eficiența 
acestei măsuri și posibilitatea extinderii și 
permanentizării ei.

De asemenea, ministerul nostru a elaborat 
noi indicații de organizare a desfășurării in
ventarierii in cadrul unităților comerciale, 
măsuri care vor duce desigur la scurtarea 
perioadei de închidere a magazinelor. Noile 
indicații prevăd, printre altele, efectuarea in
ventarelor — la unitățile mici — în afara 
orelor de program; desfășurarea inventarierii în 
două etape la unitățile de desfacere care au 
și magazii de mină; înființarea unor gestiuni 
de tranzit care să poată efectua vinzarea 
unor mărfuri de larg consum pe toată durata 
inventarierii; folosirea, la gestiunile mari, a 
mai multor comisii de inventariere etc.

Subscriem la aprecierea făcută intr-unui 
dintre articolele publicate în revista «Flacăra» 
referitor la uniformitatea și monotonia firme
lor magazinelor. Conducerile organizațiilor și 
întreprinderilor comerciale trebuie să se pre
ocupe mai mult de găsirea unor denumiri de 
firme și embleme cit mai originale, sugestive. 
Magazinele reprezentative— in primul rind — 
vor avea embleme deosebite, care treptat să-și 
ciștige un nume in rindul populației și să se 
impună prin calitatea servirii și ținuta lor.

In sensul acesta au fost date dealtfel îndru
mări care pe parcurs sînt traduse in fapte. 
Avem convingerea că însuși articolul publicat 
vine să atragă din nou atenția că alegerea 
și stabilirea firmelor și emblemelor comer
ciale este o cerință căreia trebuie să i se dea 
toată atenția.

Problema profilului rețelei de alimentație 
publică și o diversificării continue a sorti
mentelor de preparate din acest sector este 
deosebit de complexă și actuală.

Ne preocupă permanent dezvoltarea acestui 
sector, cu deosebire a rețelei cu profil culinar, 
accent punindu-se pe tipurile de unități: auto
serviri, pensiuni, Gospodina, lactate.

Un început îl constituie preocuparea — 
core se manifestă in ultima vreme in diverse 
localități (Cluj, București, Ploiești, Bra
șov etc.) — de centralizare și concentrare a 
bazei tehnico-materiale pentru realizarea unei 
producții calitativ superioare și in flux con
tinuu.

Cu destule greutăți, mai ales in privința 
formării cadrelor de specialitate (dieteticieni), 
s-a organizat in Capitală o unitate specifică 
de tip dietetic. Experiența pozitivă a acestei 
unități este in prezent studiată și preluată de 
tot mai multe întreprinderi de alimentație 
publică din țară, urmărind ca în locul unei 
alimentații abundente în grăsimi să se intro
ducă o alimentație mai rațională, așezată pe 
principii științifice.

Pe linia generalizării experienței pozitive 
obținute in diverse direcții. Ministerul Comer
țului Interior a întreprins in ultima perioadă 
un șir de măsuri, organizind cu cadrele de 
specialitate, in principal cu cei care lucrează 
nemijlocit in producția culinară, o serie de 
întîlniri și schimburi de experiență. Au fost 
folosite in acest scop concursurile de artă 
culinară, expozițiile cu vinzare, punindu-se 
accent pe preparate obținute din materii 
prime cum ar fi carne de pasăre, pește, legume.

Un compartiment deosebit de important 

care ne preocupă este cel al dezvoltării can- 
tinelor-restaurant, al unităților de incintă din 
întreprinderi și instituții, al secțiilor de pre
parate, mai ales în întreprinderile în care lu
crează multe femei.

Vă asigurăm că problemele ridicate în co
loanele revistei «Flacăra» sînt în atenția spe
cialiștilor din ministerul nostru, care se pre
ocupă permanent de rezolvarea lor judicioasă 
și operativă, în spiritul cerințelor actuale ale 
societății noastre.

Prim-adjunct al ministrului, 
Nicolae Bozdog

DIN PARTEA 
COMITETULUI JUDEȚEAN 

MEHEDINȚI AL P.C.R.

Urmare la criticile aduse in revista dv. 
nr. 11/1973, la rubrica «Realitatea», privind 
unele deficiențe constatate în comunele Balta 
și Izverna din județul nostru pe linia organi
zării și desfășurării «Lunii cărții la sate», vă 
comunicăm următoarele:

Confirmăm justețea criticilor semnalate cu- 
noscînd că acestea au fost constatate chiar in 
prezența unui activist al Comitetului județean 
de cultură și educație socialistă care a însoțit 
corespondentul dv. in deplasarea la comunele 
în cauză.

Ne exprimam tot regretul față de modul cum 
bibliotecarele respective — și îndeosebi di
rectorul căminului cultural din comuna Iz
verna — au privit sarcinile de educație tocmai 
in codrul unei acțiuni ca «Luna cărții la sate» 
pentru care s-au luat măsuri corespunzătoare 
pe toate planurile.

De aceea, deficiențele le socotim intolera
bile și am trecut la următoarele măsuri:

— în planul activului din rețeaua culturală 
a județului, întrunit in ziua de 14 martie a.c., 
s-a lecturat articolul respectiv pe marginea 
căruia s-au provocat discuții. Considerăm de 
mare eficiență luările de poziție ale partici- 
panților și concluziile care s-au impus;

— am recomandat forurilor în drept sanc
ționarea cu «mustrare cu avertisment» a bi
bliotecarelor Dascălu Veronica și Drăghiceanu 
Eugenia, precum și a directorului de cămin 
cultural Căpăstraru Vasile care, pentru că în 
situația respectivă, pe lîngă lipsa de control 
a activității bibliotecii, a dovedit și grave de
ficiențe in cultura sa generală, urmează să 
fie schimbat din această funcție într-un vii
tor apropiat;

— de asemenea, am avertizat și conducerea 
Comitetului județean de cultură și educație 
socialistă asupra necesității luării unor mă
suri de îmbunătățire a activității sale de în
drumare și control a unităților din rețea.

Secretar, 
llie Matei

OMUL DE LA VOLAN

în ultimul timp datorită sporirii de-a drep
tul explozive a parcului auto la noi în țară 
(atit parcul public cit și cel proprietate per
sonală), problema siguranței circulației a de
venit o problemă de prim ordin. Motivarea se 
face de la sine, avindu-se in vedere pierderile 
de vieți omenești, inestimabile ca valoare, 
suferințele și pagubele materiale, rezultate 
în urma accidentelor de circulație.

Cauzele accidentelor sint multiple și nu-mi 
propun să fac nici o enumerare și nici o analiză 
a lor, ci mă voi opri asupra unui singur aspect 
și anume, factorul om — omul de la volan — 
factor de care depinde in cea mai mare măsură 
prevenirea și eliminarea accidentelor.

în primul rind consider că ar fi imperios 
necesar ca înainte de a fi admis intr-o școală 
de șoferi, fiecare candidat să fie supus la o 
examinare amănunțită, la un laborator psiho
logic auto, pentru a preveni încredințarea 
volanului persoanelor fără aptitudini. Dealtfel, 
examenul psihologic este o condiție de menți
nere în funcție pentru șoferii profesioniști din 
cadrul Ministerului Transporturilor și Tele
comunicațiilor, lucru foarte important și care 

ar trebui să fie extins la nivel de țară.
In al doilea rind, consider că ar trebui acor

dată o mai mare atenție calificării șoferilor 
profesioniști. Toate, dar absolut toate școlile 
profesionale, eliberează un carnet de muncitor 
calificat abia după 2-3 ani de pregătire, însă 
cind e vorba de șoferi, calificarea se face cu 
acceleratorul. în numai 6 luni, candidatul la 
șoferie este declarat apt pentru a i se încre
dința spre exploatare valori de zeci de mii de 
lei sau chiar sute de mii și, ce e mai impor
tant, i se încredințează viața tuturor persoa
nelor pe lingă care trece. Să nu uităm că la 
școlile de șoferi profesioniști se prezintă can
didați doar acei care nu au reușit la alte școli 
profesionale. De asemenea, să nu neglijăm 
faptul că dacă, să zicem, un proaspăt strun
gar greșește și rebutează o piesă, paguba e 
mică și, să reținem, recuperabilă, pe cind, 
dacă un tînăr șofer (calificat așa cum am 
arătat, în 6 luni) greșește, urmarea poate fi 
un accident cu urmări irecuperabile, cu pier
deri de vieți omenești. De ce atunci nu dăm 
acestei școli de pregătire a șoferilor impor
tanța cuvenită? De ce nu se recrutează can
didați dintre cei mai bine pregătiți absol
venți ai școlii de cultură generală, căci ciști- 
gurile realizate în producție ar atrage totuși 
un număr suficient de tineri candidați, cu 
condiția de a se schimba optica, modul de a 
privi meseria de șofer, care de fapt e o me
serie ca oricare alta, cu o importanță tot mai 
mare în cadrul economiei naționale. Acest 
lucru insă nu-l pot face decit factorii com
petent din cadrul Ministerului Educației și 
învățămintului și Ministerului Transporturilor 
și Telecomunicațiilor, care ar fi de dorit să 
integreze școlile de șoferi profesioniști în 
rețeaua școlilor profesionale, acordîndu-le ace
eași importanță. O văd ca singura rezolvare 
echitabilă a situației.

în sprijinul celor de mai sus, aș mai aminti 
doar că, prin natura meseriei lor, șoferii vin 
in contact cu foarte mulp oameni față de care 
trebuie să aibă o comportare cit mai civili
zată. Sint suficiente cazuri cind șoferii tre
buie să fie educatori, mai ales șoferii de pe 
mijloacele de transport în comun, care tre
buie să fie exemple de conduită, și de ce nu, 
propagatori de cultură. Pentru aceasta însă 
trebuie să fie ei înșiși pregătiți atit ca meserie 
cit și cultură generală.

Nu am pretenția că am atins toate laturile 
problemei, fapt pentru care cred că nu ar fi 
lipsit de interes să fie pusă in discuția opiniei 
publice.

Ing. June Cornel 
șef adjunct la Autobaza-T.A.

oraș Dr. Petru Groza

ALT PUNCT DE VEDERE 
DESPRE MEDICUL SATULUI

Doresc să-mi exprim un punct de vedere 
personal referitor la articolul apărut in nr. 
9/24 februarie a.c. sub semnătura tov. Ana 
Voinescu.

De la început subliniez faptul că sînt in 
deplină cunoștința de cauză, fiind unul din 
miile de medici care lucrează in domeniul 
rural din momentul absolvirii unei facultăți 
de medicină.

Doresc să subliniez că repartizarea în pro
ducție în mediul rural al absolvenților facultă
ților de medicină, care poartă titlul de DOC- 
TOR-MEDIC, pentru efectuarea stagiului, nu 
este nici pe departe un act cu consecințe dra
matice, cum se afirmă in articolul sus-citat.

Sînt de acord că există multe situații care 
ar trebui rezolvate într-un mod mai echitabil, 
in privința aspectului repartizărilor și al 
preocupărilor pentru a se crea condiții mai 
bune de viață și muncă, dar acestea nu in
fluențează în mod decisiv asupra exercitării 
profesiei.

Anunțăm pe cititorii noștri că revista «Flacăra», 
redactorii și colaboratorii ei nu primesc scrisori 
anonime.

Trebuie ținut seama de footul că, spre de
osebire de alte specialități, absolvenții facul
tăților de medicină se prezintă la postul re
partizat după stagii clinice în spitale și poli
clinici universitare care însumează patru ani 
de program de învățămint; deci tînărul (sau 
mai virstnicul) DOCTOR-MEDIC are la absol
vire un bagaj suficient de cunoștințe teoretice 
și practice pentru a-și profesa meseria pentru 
care s-a pregătit timp de 6 ani.

Cu mijloacele de care dispune. în primul 
rind examenul clinic, medicul de medicină 
generală este capabil să rezolve circa 80- 
90% din cazurile care i se prezintă, fiind o 
verigă importantă în rețeaua de asistență 
medicală din țara noastră. Personal, în cei 
trei ani de activitate am vindecat mii de ca
zuri, bolnavi adulți sau copii, fără a fi nevoie 
ca aceștia să se adreseze serviciilor de spe
cialitate sau unor medici cu «experiență». -

Intr-adevăr este greu ca o colectivitate de 
clteva mii de suflete să te considere ca «doc
torul nostru», dar sint convins că majoritatea 
colegilor care lucrează in mediul rural au 
ajuns în acest stadiu, printr-o cunoaștere 
intr-o perioadă relativ scurtă de timp a intregii 
populații deservite, printr-o apropiere sinceră 
de omul bolnav, solicitudine și o exemplară 
ținută profesională și etică.

Afirmația că locuitorii satelor devin un fel 
de «cobai» ne dezonorează și o resping cate
goric, acest lucru puțind fi confirmat de toți 
oamenii de bună-credință, care locuiesc în 
orașe și care au la țara un părinte, un frate, 
in foarte multe cazuri, copii care sint lăsați 
în îngrijirea rudelor de la sate, copii ce nu ar 
fi transformați, deliberat, de către părinții 
lor în «cobai».

Desigur, în activitatea noastră se mai în- 
timpină multe greutăți chiar și rezultate ne
satisfăcătoare, dar care nu pot anula efortul 
general pentru acordarea unei asistențe me
dicale eficiente, preocuparea continuă pentru 
ridicarea la un nivel inalt al conștiinței pro
fesionale, pentru o ținută morală corectă.

Dr. Gigi Lefter 
Circ, sanitară Avrămeni, 

jud. Botoșani

CINCI ANI DE AȘTEPTARE

Vă scriu aceste rinduri pentru a vă face 
cunoscut unul din păsurile mele și ale conce
tățenilor mei în aceeași măsură. Dar iată 
despre ce esțe vorbo: sint sinăian get-beget. 
îmi iubesc orașul și vreau să-l văd înflorind. 
Cetățenii sint buni gospodari și oameni așe
zați, dar nu pot face mare lucru fără spriji
nul consiliului popular, conducerii întreprin
derilor locale. Dar să vă dau un exemplu: 
pe cind eram In liceu, ca rezultat al unei ac
țiuni patriotice de mare amploare in care toți 
elevii au fost angrenați, sub îndrumarea și din 
inițiativa unor profesori a fost amenajată o 
bază sportivă de toată frumusețea, apreciată 
nu numai de localnici.' Oricine poate afirma că 
sportul de masă și de performanță cunoscuse 
un adevărat reviriment. Activitățile cultural- 
sportive aici atrăgeau un număr apreciabil 
de oameni. La fel de bine se poate afirma că 
activitatea sportivă locală este acum aproape 
inexistentă, exceptind doar sporturile de iarnă 
care beneficiază de condiții naturale. Elevii 
fac orele de sport imprăștiați prin oraș, pe 
asfaltul terenurilor de parcare și pe culoarele 
școlii cind timpul este nefavorabil. Căci sint 
aproape 5 ani (cinci ani) de cind terenurile 
de sport au fost distruse, opărind in loc o 
groapă de dimensiuni apreciabile. O groapa 
care a costat mai multe milioane, incontestabil 
mai mult decit însăși baza sportivă. Ne-am 
consolat repede la gindul promisiunii că in 
locul ei se va construi un patinoar artificial.
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Copacii tineri
Dar au trecut cinci ani și lucrările sînt in 

aceeași stare. S-au trecut cu vederea preve
derile legale care spun că o bază sportivă nu 
poate fi distrusă decît după construirea alteia 
care să-i ia locul. Noi. elevii de atunci, și pro
fesorii noștri avem sentimentul că munca 
noastră a fost furată, batjocorită chiar.

Dar revenind la groapa care de atîta timp 
îmbogățește peisajul nostru urban (căci este 
chiar peste drum de primărie). Ne întrebăm 
dacă nu s-ar fi putut transforma cel puțin 
temporar într-o bază piscicolă încurajind tot
odată pescuitul, ca sport, al răbdării; sau de 
ce această băltoacă nu este speculată cumva 
turistic și artistic prin concertele nocturne ale 
broaștelor care ar concura cu succes progra
mul nu prea lăudat al casei de cultură ?

Sperăm că Oficiul județean de turism cu se
diul în orașul nostru și consiliul popular au 
luat cunoștință de măsurile și directivele con
crete date de partidul nostru cu privire la dez
voltarea educației fizice și sportului. Fie ca 
entuziasmul celor care au construit acea bază 
sportivă să însuflețească în aceeași măsură 
toți factorii de conducere din sus-numitele 
instituții. Pretenții mai mari avem de la cei 
care s-au vinturat prin străinătate pe spezele 
statului pentru îmbogățirea experienței turis
tice și creșterea competenței organizatorice. 
Cetățenii au dovedit că sint oricind gata 
să-și aducă contribuția la înfrumusețarea ora
șului lor.

Ing. Constantin Neagoe
Sinaia

bd. 23 August nr. 80

SE OFERĂ PĂMÎNT 
PENTRU LILIAC

Eu nu cer nimic pentru mine: doresc mult 
ca satul meu, Bătrinești, din jud. Vrancea, 
satul în care am muncit ca învățătoare 37 
de ani și ca deputată, să ajungă un sat vestit. 
Bătrinești era aproape șters de pe harta țării; 
cu cîteva case, fără apă potabilă și fără lumină, 
am suferit și am muncit in condiții grele, într-o 
școală aproape dărîmată. Acum are școală 
modernă, cămin nou, apă potabilă, lumină 
electrică. Articolul tov. Gh. Grosu, inventa
torul liliacului multicolor, publicat în revista 
Flacăra, mi-a sugerat ideea ca la marginea 
satului meu să se planteze acea pădure de 
liliac și trandafiri, ca un monument al naturii.

Satul meu ar deveni centru turistic, s-ar 
asfalta și șoseaua din mijlocul lui, pe o por
țiune de 3 km, fiind aproape de șoseaua na
țională, între Focșani și București.

Loc de plantat este suficient: pămînt viran 
cu lacuri lingă calea ferată.

Viorica Macarie 
înv. Bătrînești-Vrancea

PROPUNERI CE-SI AȘTEAPTĂ 
MATERIALIZAREA

La ancheta socială «De ce nu faceți sport?» 
publicată în revista «Flacăra» din 17 martie 
'73, interlocutorii anchetei au înfățișat cîteva 
sugestii și propuneri, pornind de la recenta 
Hotărîre a Plenarei C.C. al P.C.R. Consider 
că aceste propuneri,atunci cînd vor fi traduse 
in fapte, vor reduce în mare măsură victimele 
sedentarismului, care sint reprezentate de 
tineri, generația desăvîrșirii construcției so
cietății socialiste, multilateral dezvoltate. Una 
dintre aceste sugestii care mi-am reținut atenți 
și interesul in mod special — «Introducerea 
orelor de educație fizică în întreprinderi și 
instituții»-va fi, cred eu, metoda eficientă 
pentru înlăturarea sedentarismului, pentru să
nătatea fizică, morală a omului, a tînărului 
în genere, avînd în vedere faptul că astăzi 
sint încadrați în muncă cit mai mulți tineri. 
Doresc din toată inima ca această metodă de 
înlăturare a sedentarismului, de corectare a 
deficiențelor fizice să se generalizeze într-un 
interval de timp pe cit de scurt posibil.

Osman Merian 
vînzătoare la O.C.L. metalo-chimice 

Constanța

O SCRISOARE DIN PARTEA 
UZINEI CHIMICE ORĂȘTIE

in revista «Flacăra» nr. 8 din 17 februarie 
1973 este publicat articolul «in matematica 
muncii și aspirației 5=4,6», în care este 
vorba despre aplicarea cu succes a instalației 
pentru recondiționarea sau regenerarea uleiu
rilor realizată pe baza invenției inginerului 
Adalbert Stoica. Cum din articol nu rezultă 
unde se produce această instalație, precum și 
amănunte tehnice, iar uzina noastră fiind un 
mare consumator de uleiuri minerale, vă rugăm 
să ne informați la ce întreprindere sau per
soană putem să ne adresăm pentru a intra în 
posesia unor informații suplimentare.

Ing. șef mec. energetic Olariu S 
Ing. șef energetic Homorodeanu

Tovarășe Olariu, comenzile pentru insta
lațiile de recondiționarea sau regenerarea 
uleiurilor se pot face la Grupul școlar al 
Ministerului Economiei Forestiere și Mate
rialelor de Construcții, București, bd. Pre
ciziei nr. 12, sector 7.

DE LA MINISTERUL ECONOMIEI 
FORESTIERE SI MATERIALELOR 

DE CONSTRUCȚII

La scrisoarea dumneavoastră nr. 33 di 
10 martie 1973, referitoare la articolul «C 
mentul și mediul ambiant» publicat in revist 
«Flacăra» nr. 11/1973, vă relatam următoarele

Desprăfuirea in industria de ciment est 
una din marile probleme ce preocupă specia 
liștii și producătorii de ciment de pretutindeni

Prin angajarea unor mijloace tehnice ș 
materiale importante, pe baza unei indelun 
gate experiențe de proiectare, execuție ș 
exploatare, în țări dezvoltate din punct de 
vedere tehnic și economic s-a reușit să se în
registreze unele progrese în domeniul despră
fuirii fabricilor de ciment.

Cu toate acestea problema desprăfuirii ge
nerale pe întregul flux al fabricilor de ciment 
este încă departe de a fi complet rezolvată.

Rezolvarea problemei desprăfuirii a con
stituit o preocupare principală și pentru con
ducerea Ministerului Economiei Forestiere și 
Materialelor de Construcții. In acest scop au 
fost angrenate numeroase cadre de specialiști 
din cercetare, proiectare și execuție, din in
dustria constructoare de mașini și din ex
ploatare.

Pe baza unor cercetări și proiectări proprii, 
ca și prin importul unor părți de instalații au 
fost realizate de către industria constructoare 
de mașini un număr de electrofiltre, cu per
formanțe în continuă îmbunătățire. Sume im
portante de investiții, de ordinul sutelor de 
milioane, au fost deja investite în ultimii 10 
ani pentru desprăfuirea fabricilor de ciment.

Pînă în prezent dintr-un număr de 55 cup
toare de clincher în funcțiune, la un număr 
de 37 cuptoare s-au montat instalații de des- 
prăfuire, ceea ce a condus la reducerea consi
derabilă o poluării în zonele respective.

Cu toate acestea poluarea în zonele fabricilor 
de ciment, așa cum în mod just se relatează în 
articolul publicat, continuă să prezinte un 
grad .ridicat. Principalele greutăți pe care le 
întîmpinăm în lupta pentru reducerea poluării 
sînt determinate nu numai de specificul pro
ducției de ciment, ci și de:

— lipsa de experiență a proiectanților, exe- 
cutanților și a uzinelor executante a instala
țiilor de desprăfuire. Instalațiile produse in 
țară încă nu realizează performanțe și nici 
gradul de fiabilitate scontat, față de cele 
perfecționate din alte țări;

— deficiențele din proiectare și execuția 
neîngrijită a unor echipamente, mai ales a 
celor electrice la grupurile redresoare și la 
panourile electrice (cazul grupurilor redre
soare de la Aleșd și Tg. Jiu livrate de Electro
tehnica), duc la scoaterea din funcțiune a 
electrofiltrelor pe perioade îndelungate pentru 
reparații;

— lipsa de experiență în exploatare a 
instalațiilor tehnologice și de desprăfuire, în 
special la fabricile noi puse în funcțiune 

(Tg. Jiu, Aleșd, Cîmpulung), determină de 
asemenea dereglări în funcționare.

Cu toate progresele înregistrate, modul de 
funcționare a instalațiilor de desprăfuire nu 
ne mulțumește, motiv pentru care această 
problemă a făcut obiectul mai multor analize 
și acțiuni, stabilindu-se măsurile necesare de 
luat pentru îmbunătățirea in continuare a 
situației, dintre care enumerăm:

— formarea unor colective de specialiști 
care au executat proiectul de îmbunătățire a 
instalațiilor existente de desprăfuire și mări
rea capacității acestora. Pe baza lor se exe
cută în prezent la fabricile Tg. Jiu și Turda 
modificarea și amplificarea instalațiilor la 
8 cuptoare;

— au fost organizate echipe de «service» 
specializate pentru depanarea și repararea 
electrofiltrelor, precum și pentru controlul și 
asistența tehnică necesară;

— organizarea școlarizării cadrelor nece
sare întreținerii și exploatării electrofiltrelor;

— prevederea unor sume importante de 
investiții pentru echiparea în continuare cu 
electrofiltre a instalațiilor tehnologice, mai 
ales a celor din vecinătatea centrelor locuite.

in același timp va fi necesar ca și Ministe
rul Industriei Construcțiilor de Mașini-Unelte 
și Electrotehnicii să ia măsuri pentru îmbună
tățirea calității echipamentelor electrice pen
tru electrofiltre, pentru eliminarea deficien
țelor de proiectare și execuție și mărirea gra
dului de siguranță în exploatare.

Considerăm că măsurile luate vor conduce 
in viitor la îmbunătățirea situației și reduce
rea poluării provocate de fabricile de ciment.

Adjunct al ministrului, 
Ing. Silviu Opriș

NE SCRIE PREȘEDINTELE 
COMITETULUI DE CULTURĂ 

SI EDUCAȚIE SOCIALISTĂ 
CONSTANTA

Referitor la scrisoarea «Sculpturi in discu
ție», publicată în revista «Flacăra» nr. 10/1973, 
vă comunicăm următoarele:

La sfîrșitul anului 1971 Consiliul Culturii și 
Educației Socialiste a alocat suma de 1,4 

milioane lei în vederea decorării litoralului cu 
lucrări de artă monumentală. Tot pe plan 
central au fost stabiliți și artiștii.

Printre aceștia a fost și artistul plastic 
Mihai Mihai — autorul lucrării în cauză, al 
cărui proiect a fost aprobat atît la nivel 
județean cît și central de către comisia de artă 
monumentală constituită pe țară ca organ de 
specialitate al Consiliului Culturii și Educației 
Socialiste și Uniunii artiștilor plastici la care 
participă și reprezentând ai U.G.S.R. și C.C. 
al U.T.C.

Lucrarea este intitulată «element decorativ», 
a fost stabilită prin plan pe faleza orașului 
Mangalia unde a și fost amplasată provizoriu 
o perioadă de timp. In prezent se află depozi
tată într-un spațiu verde, urmînd a fi instalată 
definitiv odată cu încheierea studiilor și proiec
telor de amplasament.

Președinte, 
Gh. Munteanu

RĂSPUNDE MARCELA SAFTIUC

Remarc nu fără surprindere că autorul 
notiței din numărul 12 al revistei «Flacăra», 
care aduce observații cu privire la unul din 
cîntecele din repertoriul meu, se dovedește 
a fi insuficient informat referitor la muzica 
folk și în acest sens ignoră că, prin definiție 
chiar, muzica folk își are izvoarele în folclorul 
național pe care îl prelucrează (piesa muzicală 
în discuție circula ca un cîntec popular în 
momentul în care eu am ascultat-o întîia 
oară). Dar, îl invit pe autorul notiței să mai 
asculte cu atenție încă o dată cintecul «Fiii 
lacrimilor tale» în forma originală și, dacă 
dorește, îl invit să mă asculte și pe mine.

S-a dezghețat pămintul și s-a dezghețat 
soarele. Toate imaginile de coșmar ale unor 
zile, în care dealurile din cîteva colțuri de 
țară începuseră să umble și casele să se 
crape, mi-au părut secvențe dintr-un film 
menit să ne zădărască și să ne facă mai treji. 
Acum, viața reintră în normal și nu de la 
sine, ci prin forța noastră. Dar dacă e să 
căutăm și greșeala noastră, în felul cum 
arată prin unele părți pămintul pe care căl
căm, hai să vedem ce e pe acest pămînt. 
Pe acest pămînt sînt multe și fericite lucrări 
ale noastre, pe acest pămînt sînt fabricile și 
uzinele noastre, armatele și recoltele noas
tre, mormintele și leagănele noastre. Pe 
acest pămînt sînt și pădurile noastre.

Și iată, observăm că nu avem destui 
copaci. Dacă unele din dealurile Moldovei 
s-au sfărîmat, ele s-au sfărîmat și pentru că 
fuseseră despădurite. Revista noastră a 
publicat, în urmă cu cîtva timp, imaginile 
dramatice ale unor copaci doboriți inutil pe 
vechea șosea București—Pitești, în județul 
Dîmbovița. Aflăm despre existența unor 
măsuri hotărîte și imediate pentru apărarea 
copacilor țării. Nu va mai fi voie — nici un 
înțelept de ocazie nu va mai avea voie! — să 
taie copacii țării, atunci cînd îi va trece lui 
prin cap. Mai mult decît atît, în aceste zile 
participăm cu toții la un frumos și emo
ționant act, menit să redea pământului una 
dintre ancorele forței și temeiniciei lui: 
copacii. Se sădesc copaci. De-a lungul și 
de-a latul țării, puieții sînt așezați cu grijă, 
într-un pămînt ce nu merită să fie gol. 
Copaci tineri, copaci fragezi, a căror delicată 
coajă o rîvnesc caprele și ale căror tinere 
coroane desenează fericit și odihnitor pri
virea copiilor noștri. ..Tineri copaci își capătă, 
în aceste zile de primăvară, dreptul la exis
tență. Bătrîni copaci sînt protejați, de orice 
pericol, prin aceeași hotărîre care înnobi
lează pămîntu! țării cu tineri copaci, pomi 
fructiferi

îmi amintesc o imagine zguduitoare a lui 
Marin Preda dm «Imposibila întoarcere», în 
care scriitorul, reîntors în sat, se întreba de 
ce nu mai sînt copaci, de ce au lăsat ei, cei 
de acolo, satul fără apărarea copacilor în 
fața cerului. Nu e o superstiție, dar copacii 
apără realmente pe cei care îi sădesc. Inutilă 
barbarie a tăia un copac pe care focul îl 
mistuie în cîteva minute! Superb semn de 
civilizație a sădi un copac tînăr și a proteja 
un copac bătrîn! E loc destul de copaci, e 
nevoie de copaci. Bine așezați, bine îngrijiți, 
copacii se pot constitui într-un decor arhi
tectural natural, de care să aibă nevoie nu 
numai cei ce folosesc lemnul, ci noi toți, cei 
ce folosim priveliștea pentru a ne odihni, 
pentru a ne educa și pentru a dura. Oriunde 
e un loc liber poate fi un copac. Oriunde e 
un copac e mai multă omenie.

Tineri copaci, prin care vîjîie vîntul de 
primăvară, vîntul iute și mintos al unei pri
măveri aspre, tineri copaci pătrunzindu-se 
de sărurile pământului și crescind repede și 
incăpățînați și dind stabilitate dulcilor coline, 
întinselor cîmpii... ,

Cine rezistă, în această primăvară, tenta
ției de a sădi un copac? în pămintul amar, 
in pămintul îngreuiat de presiunea abia 
invinsei ierni, cazmaua pătrunde greu și se 
ingroase de lut lipicios. Incet-incet. locul 
e gata. Rădăcinile firave se așază in el 
stingaci, pămintul le acoperă și, după un 
timp, începe să miroase a coajă de copac viu.

Să nu răminem descoperiți in fața cerului! 
Copacii bătrini pe care-i apărăm de indife
rența barbară a unora și copacii tineri pe 
care-i sădim, in ciuda oricărui surîs sceptic, 
sint plini oe pe acum ne roadele nobile cu 
care se poate incununa, in zilele de sărbă
toare, fruntea unei colectivități.

Prin toate coroanele lor vijiie vintul iute și 
mînios de primăvară. Și miroase a coajă de 
copac viu. Și o floare plină de presimțirea 
fructului viitor.

Adrian PĂUNESCU

În curînd «Flacăra» în 48 
de matrini



și merg

ce le-au 
prieteni

sau la nași pur și simplu. Poate că au vrut să pună fruntea 
în pămînt, dar pămîntul era crăpat și fugea. Dar acești 
oameni trăiesc, muncesc, se strămută și nu mor. Li se aduc

cezi... Sau: am medalia «Bărbăție și credință» 
gratuit cu cefereurile.

Am văzut oameni plecați din casele lor după 
plecat casele, oameni care s-au mutat la rude,

Primul capitol al cărții pe care Stan C. Jarcău o are 
in mimă și-n gînd se numește «Eforturi și sacrificii». 
Omul are 81 de ani, este din comuna Zărnești, jude

țul Buzău, iar cartea se cheamă «Mărăști, Mărășești, 
Oituz».

L-am căutat pe el,pentru că atunci clnd casele pleacă 
noaptea, cînd totul alunecă, cînd îți fuge pămîntul de sub 
picioare, trebuie totuși să găsești un bărbat adevărat și să 
vorbești cu el. Un om care a văzut multe, care a suferit, a rîs 
si a plîns, dar trăiește și nu moare nici atunci cînd aude ex
presia «munca de jos». I se pare probabil o expresie 
prefabricată. Pentru el nu există muncă de jos. Munca 
adevărată e totdeauna muncă, adică sus.

Am văzut pămînt crăpat, am văzut locuri unde înainte 
erau fîntîni, am văzut nu numai oameni cu ochii triști, ci și 
cîini deznădăjduiți, care nu lătrau. De ce și la cine? Casa 
doar plecase.

Stan C. Jarcău nu ne-a sous nici că a mai văzut așa ceva, 
nici că se apropie anul 2000 și nici că vom trece ușor prm- 
tr-o asemenea încercare. Nu. A recunoscut acolo, în 
bătătura lui, că e greu și primejdios să-ți fugă casa noaptea, 
că nu e chiar așa de ușor ca acolo unde a fost casa să nu 
mai fie nimic.
Și totuși...
— Am văzut și am trăit lucruri și mai și. Nu nenorociri... 

Mai rău. Am făcut frontul și, împreună cu baba («stai și 
tu jos — îi zice—și atunci, doar atunci ea stă), mă duc anual 
la Mărăști, Mărășești și Oituz, acolo unde am luptat. Și am 
învins atunci și rămînem și acum.

Omul poreclit «Stan Fix» ne-a spus multe,foarte multe. 
De pildă: trebuie să facem eforturi să-i depă'șim pe fran-

alimente, apă minerală, le mănîncă și o beau și știu și 
singuri că viața merge înainte, chiar dacă ADAS-ul nu 
apăruse încă.

va răsări uin nou

Casele 
«pleacă», 

pămîntul fuge, 
oamenii merg, 

nu stau 
să plîngă.

se va prăbuși, poate

Așa se face un drum drept

GRELE

O PRIM A VARA 
A ÎNCERCĂRILOR.

A LUPTEI, 
O PRIMĂVARĂ ÎN CARE 

OAMENII DAU DIN NOU 
MĂSURA ÎNTREAGĂ

A CAPACITĂȚII I OD

DE MOBILIZARE
ȘI MUNCA, 

A SOLIDARITĂȚII

BUZĂU

Comuna Mihăilești.
O prezență ciudată aici: 
barca cu numărul 23, 
și nu ne aflăm 
la cunoscuta milă 23 din deltă. 
Clădirea din imagine 
adăpostește cazanul, de țuică.

Pe primarul comunei Mihăilești, Ionescu N. Constantin, 
l-am scos noi din pantofi. Și-a luat cizmele și a plecat cu 
barca acolo unde, pînă mai acum cîteva zile, era izlazul 
comunal. Drăgan lacovache, de 63 de ani, îmi spune: «Eu 
barcă pînă acum n-am mai văzut și n-a văzut nici tăticu' ».

Spunea asta în barcă, lîngâ noi; alături trecea barca cu



Alunecă 
pămîntul 
sub roți: 
se merge 
cu bicicleta 
doar 
în virtutea 
tradiției.

numărul 23 și orice fel de apropiere între mila 23 din 
deltă și o comună din județul Buzău trebuie exclusă!

Părea a fi totuși o mare. Dar vorba unei bătrîne: marea nu 
intră-n casă la oameni.

La rame, moral și primar sută la sută, Ionescu N. Con
stantin vîslește bine și suplu. N-a făcut armata la marină și 
nici canotaj ia clubul «Metalul», să zicem și noi așa. «Dar 
mare lucru să vîslești nici nu e. Prinzi totul repede».

Și cazanul de țuică e acum inundat. De apă rea, tulbure, 
nu obișnuita apă care se bea dimineața, după ce ai băut 
țuică.

Și tot din cauza apei,în comună s-a născut o nouă tan
drețe: iei o vecină, o cumătră, că ești bărbat doar, și o duci 
pe brațe pină dincolo. Jos e apă și femeia trebuie ajutată și 
ocrotită. ...Ajungem la «debarcaderul» pe care nu și-l 
doreau oamenii, după ce am văzut case pline ochi de apă, 
cu pereți pe care mai stăteau ooar pozele de la trecutele 
nunți și cîte o jumătate din calendarele agricole pe anul 
în curs.

Trece, cu bicicleta în mînă, Anghel P. Nicolae, factor 
poștal, și duce ziare. Ugele cu barca. Află și sătenii din 
presa centrală și județeană ce li s-a intîmplat și că totul va 
fi în regulă.

Primarul ne asigură că vor începe însămînțatul și că apa, 
oricît ar fi ea de apă, se duce dacă nu te pierzi cu firea. Și 
oamenii, deși nu sînt veseli — nici n-ar avea de ce! — nu se 
pierd cu firea.

La Buzău, capitala județului, e soare, iar la Comitetul 
județean de partid inginerul Done dă date despre «cît s-a 
scos din apă, cît s-a excavat, cîte case au fost ajutate» și o 
face clar, calm și sigur că din nou în Buzău va fi bine, și că 
pămîntul, căci despre el e vorba în aceste zile, aici, pămîn- 
tul va răsări din nou, din ape.

Eugen SECELEANU

BRĂILA
sîmbătă seara, 

duminică dimineața, 
în lunca inundată 

a șiretului

La Brăila ajungem pe lumină. Peronul se populează 
brusc cu o lume febrilă, megafoanele anunță 
plecarea mai departe a trenului, puhoaiele de 

oameni se string, se adună, se subțiază, curg prin ușă spre 
piață, unde se văd deja autobuze cu ciorchini pe scări, 
plecînd unul după altul. E soare, cald și mult, enorm de 
mult,praf, iar noi întrebăm despre inundații.

O cunoștință recentă nu știe nimic.
Sper, absurd, ca în ziarul «Scînteia» să se fi strecurat o 

greșeală: județul Brăila să fi fost amintit dintr-o eroare 
tipografică printre cele afectate de inundații.

Echipa de filmare de la «Dincolo de nisipuri», pe care o 
întîlnim în holul hotelului, nu știe mai mult.

La Comisia județeană de apărare împotriva inundațiilor 
ajungem spre seară. Primele știri: în realitate nu e vorba de 
120 000 de hectare inundate, ci numai de 62 000. Rîurile nu 
prezintă, deocamdată, nici un pericol. Apa provine din 
exces de umiditate și din pricina topirii bruște a zăpezilor 
Cîmpia Brăilei, cea mai plată din țară, are o rețea hidrolo

gică săracă. Solul nu permite infiltrația apei pe orizontală, 
ci numai pe verticală. Pămîntul este deja saturat de apa de la 
precipitațiile abundente din toamnă. în aceste condiții 
zăpada topită rămîne pe cîmp. Puținătatea rîurilor îngreu
nează evacuarea. Punctele de pericol maxim alternează de 
la o zi la alta, cîteodată de la oră la oră. Cad poduri, șosele 
amenințate de surpare, crescătorii de animale în pericol de 
a fi cuprinse de apă, ulițe și case sub volbură. Nu lipsesc 
unele apeluri panicarde: «Avem nevoie de bărci de sal
vare. Trimiteți mașini amfibii. Aruncați șoselele în aer, în 
caz contrar satul va dispărea...» Unde apa n-a pătruns 
decît în cantitate mică, alt exces, un soi insolit de auto- 
liniștire: «N-avem noi grija asta, vine armata și se 
descurcă...» în cele mai multe cazuri însă nu e timp nici de 
apeluri panicarde, nici de reflecții docte, apa se năpustește 
din toate părțile, lucrările preventive sînt date peste cap de 
furia viiturilor. Acțiunea, solidaritatea și inițiativa devin 
acte spontane de apărare.

Sîmbătă seara comandamentul din satul Cuza-Vodă ra
portează «situație calmă». Sătenii renunță la veghe: urmea
ză o zi grea.Noaptea,satul este trezit de vuietul ca «de trac
toare la lucru» al undei de apă năvălind de pe cîmp, strecu- 
rîndu-șe în pivnițe, hambare, grajduri, cotețe, ocupînd ulițe
le, bătînd în pereți și garduri,amenințînd ferestrele Munca 
de salvare a animalelor, de întrajutorare a celor foarte grav 
loviți durează pină dimineața. Pagubele au fost reduse la 
minimum. Deocamdată. Multe case sînt înconjurate de ape. 
Cît timp va putea rezista mușcăturii umede temelia? Pe 
cîmp, nu toate zăpezile s-au topit. Căldura care»a început

Lucrările de îndiguire 
împotriva apei încep din apă



anunță ploaie. Prin apropiere nu-i nici un rîu în care apa să 
fie evacuată.

Comisia înregistrează caz după caz.

DUMINICĂ DIMINEAȚA

Primul popas — cotul Buzăului, lingă satul Latinu. Ne 
însoțesc Panait Gheorghiu, șeful corpului de control de la 
Consiliul popular județean, și Nicolae Costin, secretarul 
Comisiei județene de apărare împotriva inundațiilor.

Omul însărcinat cu paza rîului informează despre scă
derea nivelului apei cu opt centimetri.
Scăderile de nivel din cursul nopții sînt normale. Dezghe

țul este neînsemnat. Cu toate astea Șiretul a crescut îngri
jorător. Pînă la «cota de atenție» nu mai sînt decît foarte 
puțini centimetri.

Șoseaua devine neîncăpătoare. Comuna Măxineni este 
în pericol. Apa bate-n coastă încă din timpul nopții. în sate 
n-a mai rămas nimeni. Șiruri nesfîrșite de copii, femei, 
bărbați, bătrîni se întind pînă dincolo de zona noastră de 
vizibilitate. Pe șosea,grupuri compacte continuă să so
sească. Se lucrează la digul de apărare. Apa a fost blocată 
în șosea. Dacă nu va avea forța de a o depăși, va năvăli în 
comună; primarul se află undeva pe cîmp. Abia spre prînz, 
va realiza amploarea acțiunii și va telefona la comisie: 
«Veniți să vedeți cum se muncește la noi sau trimiteți un 
ziarist...» «De unde? se miră ofițerul de serviciu. Dar apro
po, doi reporteri de la Flacăra sînt în zona dumitale...» 
«Bine, se decide brusc primarul, mă duc să-i caut...» Nu 
ne-a găsit, și pe această cale îi transmitem omagiile 
noastre. La întoarcerea noastră, peste cîteva' ore, comuna 
era blindată cu o serpentină de pămînt lungă de cîțiva kilo
metri.

Apa a găsit forța de a trece șoseaua înaltă de peste doi 
metri.

De partea cealaltă, în malul surpat, s-au format cataracte. 
Din șosea ies aburi. Pămîntul răsuflă înăbușit de sub ape. 
Pe o întindere de mii de hectare, în dimineața albicioasă, 

apele se îngemănează cu cerul într-o pîclă deasă, albă de 
aburi. Pe întinderea de ape strălucitoare, pe o rază de 
cîțiva kilometri, nici un reper. Nu există maluri. Linia 
pierdută în ceață a orizontului desparte o mare necuprinsă 
de o altă mare, poate la fel de întinsă. Planctonuri de zăpadă 
navighează buimace fără nici o țintă. Lingă șosea, la malul 
înalt, ochiul galben al apei pare de o încremenire stranie. 
Atîta posibilă viață aducătoare de moarte înfioară. Pri
vite de aproape, undele nămoloase își pierd strălucirea. 
Zac în neființă, îmbuibate. Peste cîtva timp vor începe să 
miroase ... Cu aceeași indolență trufașă stăpînesc curțile și 
ulițele din Gulianca.

Cele vechi, fiindcă noi șuvoaie, dinspre cîmp, dau nă
vală, gîlgîie cu sațietate printre ulucii gardurilor și se duc 
mai departe în alt cîmp. Pe spinarea lor lucioasă își fac de 
joacă rațele și pescărușii, sub supravegherea lacomă a 
ulilor.

Localnicii se întorc de la tîrg. in căruțe — purceluși de 
lapte, păsări, viței și vițelușe. «Cît o să dureze puhoaiele?» 
Tîrgul din Măicănești a fost cam pustiu astăzi. Oamenii 
sînt ocupați cu muncile de îndiguire. Ce-i de făcut în 
viitor? «Așteptăm. Atîta apă n-am mai pomenit nici la 
inundațiile din ’70. Or trece și astea. Cu semănăturile o să 
fie mai greu. Chiar de va fi timp frumos, mai devreme de o 
lună nu se va putea începe nimic. NunWsă reziste casele. 
Apa a pătruns în pivnițe. Pe cîmp mar e zăpadă netopită. 
De n-ar da ploile!...»

Dincolo de linia orizontului, în marea bănuită se află 
comuna Salcia-Tudor, satele Ariciu și Cuza-Vodă.

Plutim pe un drum bătut de ape. De o parte și de alta, 
necuprinsul bălților din care răsar păduri de coceni rămași 
de la inundațiile din toamnă. Ne încrucișăm cu alte mașini, 
mașini grele, cu dublu diferențial. Discutăm cu activiști, 
ingineri, secretari de partid, organe de control ale diferite
lor foruri interesate.

La casele din apropiere nu se poate ajunge decît cu ani
male de tracțiune. Apa este în scădere atît în Cuza-Vodă 
cît și în Ariciu. Pentru cît timp, nu se știe. Și apoi apa scade 

într-o parte și crește în alta. Părăsește un sat și se oprește 
în altul. Orice încercare de a o dirija pare fantezistă. 
Atotcuprinzătoare, o oprești într-un loc și nenorocești un 
altul. Primarul comunei, Constantin Șerban, a organizat 
echipe de salvare a bunurilor sătenilor. N-a fost ușor. Cei 
mai puțin amenințați băteau în retragere. A deschis gar
durile și a zis: «Trebuie să salvăm comuna. Pe aici vor trece 
apele. Vă opuneți, rămîneți singuri».

Au venit apele, in fața primejdiei neînțelegerile s-au 
topit în interesul general. Cîteva nopți n-a dormit nimeni 
în comună.

— Cînd se vor retrage apele, continuă primarul, sîntem 
hotărîți să amenajăm prin muncă patriotică întreg sistemul 
de canale de evacuare a apelor. Cei de la Jirlău, năpăstuiți 
toamna trecută, și l-au făcut singuri, iar acum aproape că 
n-au bătaie de cap...

Prim-vicepreședintele Consiliului popular județean, pre
zent în aceste zile în toate punctele periclitate ale județului, 
ne spune că astfel de măsuri au fost stabilite încă de anul 
trecut. E drept, atunci nu se bănuia o asemenea amploare a 
calamității și obiectivele au vizat o întindere mai mică.

O SPĂRTURĂ ÎN DIGUL ȘIRETULUI

Imensitatea de ape cuprinse între Latinu și Olăneasca, 
pe zeci de mii de hectare, are un singur debușeu —Șiretul, 
și un singur punct de scurgere — sistemul de aspersoare 
de lîngă Latinu. Digul construit întru domesticirea rîului 
și apărarea culturilor se împotrivește acum menirii sale 
primordiale. A fost spart chiar lîngă stația de pompare. 
Eliberată, marea de ape de ploaie se prăvălește zgomo
toasă în albia Șiretului, ascuns în spatele perdelelor de 
protecție. Pericolul n-a fost îndepărtat. O inundare a 
rîului ar transforma spărtura în supapă de ieșire a debitelor 
excesive ale acestuia. Iar confruntarea apelor ar putea fi 
catastrofală pentru întreaga zonă pe care brăilenii o nu
mesc Lunca Șiretului. De o parte a digului, apele din cîmpie 
se adună la poale si cresc în virtutea dreptului lor la scurge-



La crescătoria de vite 
din Salcia 
nu se ajunge 
decît călare.

re; de partea cealaltă Șiretul bolborosește amenințător din 
cotele sale în creștere. Locuitorii privesc cu îngrijorare la 
această cumpănă a apelor. O echipă de intervenție se află 
ziua și noaptea la fața locului. Cîțiva agenți hidrotehnici, un 
buldozer cu dantura de oțet sclipind în soare, o draglină 
rezemată în cupa de excavație, aspersoarele ca niște sol
dați de plumb rînduiți într-o cartușieră, saci de polietilenă 
cu pămînt...

In cît timp poate fi astupată spărtura în caz de primejdie? 
Răspunsul exact oferit de agenții hidro llie Ștefan și Băluță 
Ștefan este: «într-o oră».

în județ a fost organizat un sistem verificat și eficace de 
preîntîmpinare a calamității. In orice punct ar apărea, în 
cîteva ore întregul județ poate fi pregătit de acțiune.

După începutul inerent (cu ezitări și panică pe alocuri), 
primejdiei generalizate oamenii îi opun forța condiției lor: 
solidaritatea.

Nicolae CRISTACHE

Cu aceeași indolență trufașă apele stăpînesc curțile 
și ulițele din Gulianca.

ARGEȘ

cînd a plecat 
din locul lui 

gorganul 
de la valea mare

Spune Baraghin, bătrînul: «Toate rănile se vindecă, 
în afară de rănile pămîntului». Gorganul de la 
Valea Mare-Podgoria, județul Argeș, a crăpat 

ca un bostan căzut în drum din căruță. «Era noapte,— 
spune Baraghin, tînărul —,pe la miezul nopții am simțit 
că bate vîntul în casă. Ne înveleam și nu ne dam seama 
de ce. Pe urmă am văzut stelele prin pereți. Mi-am luat 
nevasta și copilul și i-am mutat la tata, că nu stă departe.,. 
S-a rupt casa de la temelie pînă la coamă. S-a rupt și pă- 
mîntul pe bătătură».

Gorganul, bornă de hotar-de aci începe satul cu vetrele, 
de aici colinele cu podgorii. Sfinx la margineacătunului, 
care îi încerca pe oameni de înțelepciune: ai bătut coasa, 
ai adăpat vitele, ai lăsat mîncare copiilor, ai stins focul, ai 
închis porțile — îi întreba pe vălenari cîndtreceau dimi
neața prin umbra lui. Spune Lache Grădinaru: «Cînd 
vedeam că nu-mi aduc aminte de ceva ori sînt într-o în
curcătură mă uitam la Gorgan și mi se limpezeau gîndurile»,

Ciutura se lasă în puț cu lanțul și se scoate pe jumătate 
goală; luminarea nu mai are loc printre ghizdurile care 
s-au hîrnit unul peste altul, iar cumpăna fîntînii a încreme
nit ca un semn de întrebare. Spune bătrîna Dumitra Bărăî- 
taru: «De 70 de ani stau sub poalele Gorganului, iar Gorga
nul a stat la locul lui» Casa Vioricăi Bărăitaru și casa lui Du
mitru Bărăitaru s-au culcat ușurel pe spate, așezîndu-se 
cuminți, cu ochii ferestrelor spre crugul cerului. Gardul 
din fundul grădinilor a fost adus peste celălalt gard de la 
gura grădinilor. Merii, și perii, și prunii au alunecat în 
picioare, înghesuindu-se unii în alții, cu rădăcinile încîl- 
cite, cu crengile amestecate. Vor înflori și vor rodi. «O 
prună și o pară, o pară și o mară». «Șapte copii am, toți 
mari, cu case și la casele lor — spune Tudor Baraghin. 
Pe el, pe Dumitru, îl lovi năpasta». O casă frumoasă, să se 
întoarcă după soare, avea Dumitru Roman. Nouă. Dușu
meaua mirosea a rășină proaspătă... Bagi pumnul prin 
pereți. «Am venit aici după ce am ieșit la pensie — spune

Cosa memorială «Liviu Rebreanu», singura pe care 
mișcarea Gorganului n-a putut-o clinti.

Maria Cociu. Aveam eu un loc de la mama și am venit 
din București să ne facem aici un adăpost pentru bătrî- 
nețe».

Toate curțile de pe această uliță sînt pline cu ghiocei 
de grădină, cu zambile și cu narcise. Pogoane de ghiocei, 
de zambile, de narcise pe sub coroanele pomilor, pe sub 
streșinile caselor. Un șir de stîlpi de gard culcați la pămînt, 
ca o grupă de soldați mitraliați pe cînd se deplasa în flanc 
indian: picioare la cap — cap ia picioare, picioare la cap — 
cap la picioare...

Gorganul tot, secerat la rădăcină, a îngenuncheat la 
marginea satului.

A îngenuncheat în pragul casei lui Liviu Rebreanu, sin
gura casă pe toată ulița care nu s-a spart, care nu a căzut. 
Odaia în care a fost scrisă «Răscoala»: în stînga biroului 
la care lucra — o fereastră. Dincolo de fereastră — Gorga
nul... Dacă nu a murit atunci cînd mureau pe el privirile 
scriitorului, cum să mai moară?

«Pe Dumitru îl lovi năpasta. Dar nu ne dăm noi», spune 
Baraghin, bătrînul. Inginerul Vrabiescu, de la Comanda
mentul de prevenire și combatere a inundațiilor, se apleacă 
și azi, ca și ieri, ca și alaltăieri, asupra rănilor pămîntului. 
Purtate de pămînt, ca de apă, au curs la vale zambilele și 
narcisele. Au curs ghioceii. Ar lui Baraghin desfac țiglă 
cu țiglă, cărămidă cu cărămidă,casa lui Dumitru, cu grijă 
să nu se spargă nimic,și le pun alături, pentru casă nouă. 
Alte trei familii sînt evacuate, dar stăpînii caselor le dau 
tîrcoale. «Și ce o să faceți?» «O să ne facem altele». 
Clar. Demn.

Spune bătrînul Baraghin: «O să-și facă ei altele, dar mai 
important este să oprim Gorganul. O familie care a plecat 
poate să’vină înapoi, o casă dărîmată poate să fie zidită, 
dar un deal care s-a urnit nu poți să-l mai întorci». Ingine
rul Vrabiescu măsoară fisurile cu centimetrul, cum mă
soară strungarii cu șublerul, «Alunecarea a încetat, anun
ță el. De ieri Gorganul stă pe loc». «Pentru cît timp?»,

(Continuare in pag. 8)
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îl întreb. «Asta nu pot s-o prevăd. Dar dacă drenăm toate 
apele de suprafață ca să nu mai pătrundă în adîncime, 
sper că-l putem menține în această poziție pînă cînd Oficiul 
de îmbunătățiri funciare va începe niște lucrări fundamen
tale».

Pe dealul Gorgan, șiroaiele apelor au început să fie 
zvîntate.

Cireșul, îngropat pînă la coamă, a înmugurit; în luna 
mai, cireșele se vor coace. Viața continuă, în ciuda a tot 
ce o contrariază. Sau, poate, tocmai de aceea.

«O să ne facem alte case».
Și în același timp vor face totul ca să oprească Gor

ganul.
Marin IONIȚA

Un șir de stîlpi culcați la pămint.

Regretăm faptul că, pentru realizarea acestor 
fotografii, fotoreporterii noștri au fost obligați 
să facă, la distanță de cîteva ore, două drumuri. 
Primul, pentru a afla de la directorul Oficiului 
de îmbunătățiri funciare Argeș, tovarășul Stăn- 
ciulescu, că «la Valea Mare nu s-a intîmplat ni
mic grav, oamenii au fost mutați preventiv, fo
tografii nu se pot face». Al doilea, pentru a sur
prinde, nu cu bucurie, tristețea acestor imagini. 
De ce era nevoie de atîta discreție, ia urma urmei, 
tovarășe Stănciulescu ?

IAȘI

apa trece, 
oamenii rămîn

Primele măsuri la lași: instituirea unui sistem rapid 
de informare, avertizare și prognoză peîntreaga 
arie a teritoriului supus unor eventuale calamități, 

iar ca acțiuni imediate, golirea pînă la nivel minim a tuturor 
acumulărilor de ape: iazuri, eleștee, amenajări piscicole și, 
în mod special, vidarea bazinelor artificiale de la Podu 
lloaiei, Cucuteni, Ciurbești, lezăreni și Aroneanu. Aceste 
căldări uriașe săpate de om în scoarța pămîntului 
— adevărate avanposturi plasate în calea naturii dezlăn
țuite — pot cuprinde și stăvili un volum de aproximativ 
45 milioane metri cubi de apă.

Dar natura nu s-a lăsat chiar atît de ușor păcălită. 
Prinsă în corsetul unui ger de minus 1 grad (minus 9 
grade pe brîul subcarpatic), zăpada a rămas locului, des
picată doar ici-colo de firicele molcome de apă. Viața pă
rea că-și reia cursul normal, din moment ce neaua promi
tea o topire lentă. O situație care i-a îndemnat pe unii 
să uite brusc instrucțiunile ferme sosite de la Comanda

mentul județean de apărare contra inundațiilor: suprave
gherea construcțiilor și instalațiilor de apărare, verificarea 
si completarea digurilor la cota indicată, protejarea ma
gistralelor de gaz metan și a rețelelor de înaltă tensiune 
apărarea aducțiunilor de apă potabilă, asigurarea unor 
cantități de apă minerală în caz de epidemii hidrice, sta
bilirea locurilor de refugiu pentru animale, stocarea unor 
cantități de piatră brută etc. Din fericire, cei mai mulți, și 
in primul rînd detașamentele operative, conduse și însu
flețite de comitetele de partid comunale, au rămas de veghe 
ziua și noaptea.

în dimineața zilei de 23 martie vrăjmășia naturii devine 
evidentă. Răpus de un soare puternic, stratul de zăpadă 
începe să se topească. Se anunță viituri năprasnice, la 
Osoi, la Prisăcani în Lunca Prutului, la Podu lloaiei, la 
Vlădeni și lacobeni. La sediul Comandamentului pentru 
combaterea inundațiilor telefonul sună fără întrerupere. 
Se recepționează știri incandescente din toate zonele jude
țului. Fraze lapidare, telefonice, încărcate de rigoarea și 
dramatismul comunicatelor de front: «Creșterea bruscă a 
nivelului rîului Prut a produs inundarea satului Sălăgeni», 
«Drumul național lași-Vaslui întrerupt din cauza alune
cării unui versant», «Au fost avariate sau distruse parțial 
rețelele electrice de înaltă tensiune la Birca, Cornești, 
Comarna, Răducăneni, Covasna, Hilița, Bucium, Vișani, 
Pietrărie Vale, Țigănești, Glovănești».

Se trimit în grabă spre zonele sinistrate numeroase 
echipe formate din muncitori, membri ai gărzilor patrio
tice, țărani cooperatori, precum și puternice detașamente 
ale forțelor militare, dotate cu 51 autocamioane, trei mașini 
amfibii, blindate, autosanitare și cisterne cu benzină.

Duminică dimineață, un nou apel disperat: în comuna 
Țibana, izolată de revărsarea apelor, șase bolnavi în stare 
gravă (între care, două gravide) reclamă de urgență inter
venția organelor sanitare.

Se telefonează la Ministerul Apărării Naționale și, spre 
miezul zilei, pe aeroportul din lași aterizează un elicopter 
de mare capacitate. Cîteva ore mai tîrziu, bolnavii din Ți
bana se aflau sub îngrijire medicală într-un spital din 
capitala Moldovei. De asemenea, pe întreg județul, prin 
intervențiile ferme, operative, ale omului, prin eroismul și 
spiritul de abnegație al miilor de cetățeni, natura dezlăn
țuită începe să se declare învinsă. Apele mai rămîn suve
rane pe o suprafață de 45 000 de hectare.

Dar brusc, în noaptea de 26 spre 27 martie, natura 
redevine deosebit de ostilă, in cîteva zone din județ apa 
începe să pătrundă, picătură cu picătură, în scoarța pămîn
tului, să întindă, perfidă, pînze lichide sub coasta dealu
rilor, să roadă și să despice straturile friabile ale colinelor 
erodate. (O acțiune energică de împădurire a acestor ver- 
sanți ar reduce sensibil posibilitatea unor alunecări de 
teren.) Aproape imperceptibil, falii întregi de teren încep 
să coboare, distrugînd din temelii sute de gospodării 
țărănești. Cîțiva martori oculari ne istorisesc la început 
un vuiet surd, straniu, neobișnuit, apoi scrîșnete și tros
nete sosite din inima pămîntului, acolo unde au început 
să crape colțurile de stîncă și să se rupă rădăcinile copa
cilor. Cîteva clipe mai tîrziu sute de case clădite pe coasta 
dealurilor încep să se frîngă pe neașteptate,ca retezate de 
o bardă nevăzută. în vreme ce în odăi, printre dușumelele 
sfărîmate, țîșnesc șuvoaie negre ca pornite din gură de 
sondă.

Ne îndreptăm spre comuna Osoi. Un întreg deal a por
nit-o la vale, îngropînd case, grădini, vii. Cîtva timp I.M.S.- 
ul nostru aleargă lejer pe șoseaua netedă, apoi brusc, 
decorul calm, strălucitor, de început de primăvară, dispare, 
și-n fața noastră pămîntul torturat își dezvăluie rănile. 
Case distruse ori cu pereții străbătuți de largi crăpături 
ce anunță o iminentă prăbușire, vii și livezi, cu butuci și 
pomi culcați la pămînt ori cu rădăcinile în aer, ca și cum 
o turmă de porci mistreți gigantici le-ar fi rîmat și ie-ar fi 
călcat in picioare. După vreo doi kilometri de luptă cu un 
noroi clisos și adine pînă la glezne, și după salturi mai 
mult sau mai puțin reușite peste gropi și crăpături adînci, 
intrăm în comuna Osoi. Oameni împing, trag de juguri, 
ajutînd boii în opinteala lor cumplită. Prin curți, mai la t 
fereală, tot avutul celor amenințați să li se prăbușească 
locuința. Doi bărbați cară gîfîind un televizor, o bătrînă 
face o fiertură. Copiii aleargă și se zbenguie la garduri, 
ca și cum nimic nu s-ar fi întîmplat. Noroc de căldura de 
afară, noroc de seninul acestei zile nepăsătoare. Oamenii 
au fețe împietrite, vorbesc puțin, dar nu se vaită. Pun 
mîna și se ajută. Locuitorii celor 72 de case distruse sau 
abandonate din cauza pericolului ce îl reprezintă adîncile 
crăpături din pereți au găsit adăpost la rude, la vecinii care 
pentru moment au încă locuința întreagă, la școala trans
formată rapid în dormitor pentru cîteva zeci de copii. Nici 
un mort, nici un rănit. Se acționează rapid și cu eficacitate. 
Toată lumea pune mîna, toată lumea ajută. Pînă și cei mici. 
Zărim cîțiva prichindei grăbind în urma celor mari. Cu 
mare importanță duc în brațe perne și pleduri. în fața ne
norocirii, sătenii se simt solidari, un singur trup, un singur 
suflet.

Un om ne întîmpină. Schițează un salut obosit. Este 
Gheorghe Moise, secretarul comitetului comunal de partid. 
Ochi tulburi de nesomn, barbă nerasă de trei zile. Conduce 
operația de evacuare, de punere la adăpost a bunurilor 
oamenilor. Este chemat în șapte locuri, în orice moment 
îl înconjoară mai mulți inși.

— în noaptea de 25 martie pereții caselor au început să 
trosnească, dușumelele să se ridice, mesele să joace. 
Sătenii au ieșit cu mic cu mare afară. După un prim mo
ment de panică, am început să ne organizăm. în prezent, 
avem tot timpul legătura cu lașul, primim alimente, medica
mente. Vor începe în curind evaluarea pagubelor și ajuto
rarea celor sinistrați. își vor ridica alte case, vor primi 
pentru aceasta fonduri și materiale de construcție.

— De cînd n-ați dormit?
— De vreo două nopți, dar să-i văd eu pe ai noștri la 

adăpost, și sînt ca și odihnit.

Cîțiva kilometri mai departe. Imagine de Gange revărsat. 
Jijia, umilul pîrîu din timpul verii, s-a umflat neverosimil 
și a inundat suprafețe de mii de hectare. La confluența 
sa cu Prutul, o adevărată deltă, apă și smîrcuri cît vezi 
cu ochii. Pe podul ce duce spre comuna Prisăcani și 
pe malul Jijiei, zeci de săteni.

— Cîți oameni aveți «pe poziție»?
— 400-500, dar în cazul că, Doamne ferește, nivelul apei 

atinge cota de inundații, se poate conta pe toată populația 
aptă de muncă a comunei. Chipul îi este tras, încercănat, 
barba crescută. Mantaua de cauciuc, stropită pînă sus de 
noroi. Dar în aceste zile, un bărbat în putere de pe Jijia 
si Prut, dacă ar fi văzut odihnit și rumen la față, fără sem
nele luptei cu natura, ar fi arătat cu degetul de toți, pe 
bună dreptate.

Intrăm în curtea lui Dumitru Diaconu. Aparent, totu-i 
în ordine. Casa, arătoasă, nouă. «Anul trecut am termi
nat-o». în spate însă, un perete stă să se prăbușească. 
In încăperi nu se mai poate intra, podeaua ajunge aproape 
la tavan. Toate lucrurile, claie peste grămadă, în curte.

Șoseaua înghițită de alunecările de teren.

Mai la fereală, un frigider. Cei șase copii ai lui Dumitru 
Diaconu se joacă de-a v-ați ascunselea și baba-oarba. 
Nevasta ferește de năvala copiilor fotografia-tablou de 
nuntă și un pește-bibelou din sticlă. Omul privește dealul 
din spatele casei, grădina. «Asta-i. Nu-i timp de bocit. 
Am să m-apuc să fac o nouă casă. Totul de la început. 
Sînt încă tînăr, voi primi și ajutor de la stat. Asta-i, viața 
merge înainte».

în încercata Moldovă, apa și pămîntul s-au răzvrătit iară 
și au lovit orbește în munca oamenilor. Dar nu i-au putut 
îngenunchea ori dezbina. Din contră. Topometrii măsoară 
și delimitează locurile viitoarelor gospodării. O coloană 
de mașini a venit de la lași aducînd medicamente și ali
mente. Este preluată încărcătura, cu căruța, cu spatele, 
lin punctul șoselei de unde coloana nu mai poate înainta.

De veghe pe frontul apelor.



«Pe aici nu se trece!»

in numai cîteva zile
ciul Jijia a căpătat di
mensiunile unui adevă
rat fluviu.

Pe cer își face apariția un elicopter. Se îndreaptă spre 
Sălăgeni, sat izolat de două zile de revărsarea Prutului. 
Aflăm în ultimul moment că unități militare și bărci amfibii 
au pătruns pînă în satul respectiv și au salvat copii, femei, 
bărbați, bunuri amenințate.

«Și viața merge înainte», cum spunea Dumitru Diaconu.

Liviu TIMBUS ți Mihai HETCO

Fotografii de S. STEINER, 
Radu CONSTANTINESCU 

ți Ion PREDOȘANU

mai rămas
«camera



VII

Concursuri... stele... flori... Mi-am pus 
de multe ori întrebarea: oare în ce 
măsură membrii diferitelor jurii își 

dau seama de răspunderea mare ce apasă pe 
umerii lor? Cu atît mai mult în zilele noastre. 
Verdictul lor nu se mai adresează doar can- 
didaților și celor prezenți în sala concursului 
ci și milioanelor de telespectatori care, privind 
micul ecran, iau cunoștință, în aceeași clipă, 
de hotărîrile pecetluind soarta candidaților 
Din păcate, mașina electronică nu calculează 
pregătirea, calificarea, talentul candidaților 
ci calculate exact sînt numai cele cîteva cifre 
reprezentînd punctele de apreciere ale fie
cărui membru al juriului. Ba de la o vreme, 
de cînd unii dintre membrii juriului socot 
că ar fi nevoie să mai ia și cuvîntul. să pre
zinte — în afara notelor — și aprecieri, să 
mai dea și sfaturi candidaților reușiți sau 
picați de către ei, răspunderea asumată de
vine și mai mare. Oare își dau ei seama de 
însemnătatea unor decrete, unor cuvinte 
ascultate de o întreagă țară? își dau seama 
ei, cei din juriu, din care unii trec drept 
specialiști consacrați, că părerile lor pot avea, 
au, o influență exagerată, că — dacă cumva 
nu sînt bine cumpănite — ele pot deruta, pot 
provoca confuzii nedorite nu numai în min
tea candidaților?

înainte de a înfățișa unele probe concrete 
ilustrînd nedumeririle mele, voi da cîteva 
exemple din care se vede limpede că, uneori, 
opinia unei persoane calificate prin funcția 
oficială ce o ocupă, dublată de certificate și 
diplome de specialitate, departe de a fi cea 
mai justă, îmbracă dimpotrivă forme nespus 
de dăunătoare.

Emilia Petrescu, eminenta noastră cîntă- 
■ reață, cea care ori de cîte ori se prezintă dincolo 
de granițele țării, chiar și în fața celui mai 
pretențios public, obține cele mai răsună
toare succese, este literalmente purtată în 
triumf, îmi povestea următoarea întîmplare. 
Cu ani în urmă, izbutise, cu mare greutate, 
să participe în străinătate la un mare concurs 
internațional. Președintele juriului era un 
celebru «Herr Doktor», cu nenumărate titluri 
în coadă. Incomparabila noastră interpretă 
a fost respinsă brutal de la prima înfățișare. 
Mirată peste măsură, a încercat să obțină 
lămuriri de la savantul președinte. Poate 
interpretarea ei nu a fost pe placul comisiei? 
Răspunsul celui întrebat a fost prompt și 
categoric. Nici vorbă de interpretare. Cîntă- 
reața noastră trebuia să priceapă că este 
totalmente lipsită de voce și de cel mai ele
mentar simț muzical. El, în marea lui bună
tate. ține să-i dea un sfat prietenesc. Să se 
lase definitiv de această meserie, ca să se 
lase și deziluziile de ea. Din fericire,conștientă 
de vocația ei, Emilia Petrescu nu s-a lăsat 
copleșită de sfaturile binevoitoare ale netă
găduitului specialist așa cum nu s-a lăsat 
dezarmată nici de alte piedici. Și-a văzut 
de treabă, și-a urmat chemarea, muncind din 
greu cu toată seriozitatea și în felul acesta 
o foarte mare artistă nu și-a ratat cariera, 
viața.

La puțină yreme după această întîmplare, 
în Olanda are loc un concurs de interpretare 
a muzicii lui Haydn. în juriu, cei mai stră
luciți specialiști în materie. Emilia Petrescu 
răsare ca o mare și unică revelație pentru 
vocea ei socotită de examinatori neasemuită, 
pentru o interpretare plină de subtilitate în 
stilul cel mai pur în pasajele de extremă difi
cultate. Cine este cel mai entuziasmat dintre 
entuziasmați? Cine ridică candidata în slava 
cerului mărturisind că este copleșit de vocea 

ei unică, de muzicalitatea ei desăvîrșită? 
Același «Herr Professor Doktor» cu cozi de 
zmeu, care cu puțin timp înainte o sfătuise 
să se lase de meserie. Ce cap o fi făcut marele 
om în clipa în care Emilia Petrescu, pe care 
el nu o recunoscuse, i-o fi reamintit sfaturile 
«binevoitoare» pe care ea nu le urmase?

Sînt cunoscute greutățile concursului «Prix 
de Rome», pentru absolvenții Școlii de Arte 
Frumoase de la Paris. Un juriu, care pînă 
mai deunăzi era format numai din cadre 
didactice, are privilegiul să acorde subzisten
ta bursă de la Roma și totodată un titlu 
pompos «fericitului cîstigător». Ei bine, 
cred că nu greșesc afirmînd că de-a lungul 
deceniilor, nici unul dintre premianți, chiar 
nici unul, nu a devenit o celebritate peste al 
cărui nume să nu poată trece istoria artelor. 
După ce, odată cu înalta calificare conferită 
de juriu, candidatul cunoaște un efemer suc
ces. el alunecă cu repeziciune către penibilul 
și sfișietorul anonimat.

îmi vine în minte o întîmplare binecunos
cută mie de multă vreme. Maestrul D.G. 
Kiriac face parte dintr-o comisie de exami
nare la conservator. Unul din elevii lui pre
ferați. prea emotiv, amuțește în fața juriului. 
Nu poate răspunde la nici o întrebare. Nici 
una. Kiriac își roagă colegii să aibă răbdare. 
Candidatul își va reveni. Juriul înțelege. 
Are răbdare. Pînă la urmă, în loc de a-I 
respinge cu cea mai mică notă, justificată de 
prima sa examinare, juriul acordă candi
datului nota maximă.

Țin să precizez din capul locului că nu mă 
ridic împotriva concursurilor care la noi arată 

preocuparea nobilă și dezinteresată de a pro
mova elementele merituoase. Totul depinde 
însă de seriozitatea regulamentului concursu
lui, de abnegație în munca pentru depistarea 
talentelor. Mi-a fost dat să iau cunoștință 
de anunțuri prin care candidații erau în
științați, de la o zi la alta, că respectivele 
concursuri de preselecție pentru «Floarea 
din grădină» și «Steaua fără nume» la un 
loc, se țin timp de cîteva ore în sala X din, 
să zicem, Cluj, unde urmează să se prezinte 
concurenții din mai multe județe. Oricine 
a lucrat și lucrează în domeniul folclorului 
știe bine că pentru a cunoaște personalitatea 
și calitățile unui cîntăreț popular este nece
sară o investigație amănunțită, deci nu poate 
fi concludentă o superficială luare de con
tact. Desigur, cînd ți se înfățișează un zur
bagiu. te lămurești pe loc și îl respingi fără 
nici o remușcare. Dar, din fericire, nu se 
prezintă numai zurbagii.

Ar fi de dorit ca măcar unul din membrii 
juriului să-l cunoască mai bine pe candidat, 
să știe cît prețuiește, pentru ca judecata sau 
sentința să fie cît mai bine chibzuite. Este 
absolut necesar să se ia în seamă că podiumul, 
reflectoarele, asistența și cite și mai cîte 
îl scot pe concurent din mediul obișnuit, îl 
inhibează și îl împiedică să se comporte 
firesc. Membrii unui juriu folcloric trebuie 
să țină seama că de multe ori prezența plină 
de «aplomb» a candidatului poate fi gău
noasă, poate acoperi un diletantism de cali
tate îndoielnică. (Cu alt prilej mă voi ocupa 
pe îndelete de concurentul care dădea im
presia că il pastișează pe Amza Pellea în 

straie «moroșenești» și căruia i s-a acordat 
aproape punctajul «maxim» de către juriu. 
Părerea sau mai bine-zis nemulțumirea 
nu-mi aparține numai mie ci și altor spec
tatori foarte calificați și serioși.)

Cînd am imprimat pnmul disc al Măriei 
Tănase, în vara anului 1936, ne-am pierdut, 
eu și tehnicienii, o noapte întreagă pentru 
un singur cîntec. Nu multi ar fi avut această 
răbdare. Ar fi hotărît că este totalmente 
lipsită de cel mai elementar simț muzical, 
nefiind în stare să intre odată cu orchestra 
sau, emoționată, distonînd în permanență. 
Dar eu o adusesem să imprime acest disc 
tocmai pentru că îi cunoșteam talentul...

Oare ce s-ar face membrii juriilor dacă 
nu s-ar bucura de, să zicem, privilegiul imu
nității. al intangibilității pentru eventualele 
lor greșeli de apreciere? Desigur. întrebare 
fără dezlegare. Dar cu anume tîlc. Să dea 
de gîndit celor ce ar trebui să prezinte car
tonașele cu cifre cu o mină poate mai tre
murătoare.

Mă întreb cine ar putea răspunde la între
barea pusă mie de un telespectator: «Cum 
se face că juriile concursurilor ce ne sînt 
prezentate nu se retrag niciodată să mai și 
delibereze?»

Poate ar fi, vorba tovarășului Dan Deșliu, 
«partea cea mai hazlie» a spectacolului dacă 
deliberarea s-ar desfășura pe micul ecran, 
public.

De ce 13?
De ce 15?

Hari BRAUNER



ncă din anii de școală m-a fascinat cu liniștea, cu I modestia lui...
Martor de secole, aici, lingă Dunăre, asemeni 

unui semn de mirare ori întrebare, desenat din piatră. învă
luit îndelung de priviri, sub răsăritul semeț al soarelui, sub 
flamurile de foc ale asfințitului, la margine de drum fără 
pulbere. Mărturie despre una din cutezătoarele opere arhi
tecturale ale începutului de mileniu al noii ere a omenirii.

Profesorul ne explicafmprumutind glasul unei ceremonii, 
însemnătatea istorică a piciorului rămas din podul lui Apolo- 
dor din Damasc, Treceau, intr-o clipă, prin fața ochilor 
învăpăiați de imaginația adolescenței, lungi coloane de ro
mani înzăuați, implătoșați, apărați de scuturi metalice, 
cărora ne era greu să le precizăm destinația esențială: «erau 
oare arme de luptă sau, mai degrabă, opere de artă, purtate 
vremelnic de mina bărbătească a oștenilor lui Traian. înainte 
de a fi depuse in muzeele lumii!»

Trăiam pe atunci sub imperiul unor reverii eroice, imagi- 
nind — cu mult dincolo de litera cărții — incleștări bărbă
tești intre cei ce aveau să ne fie strămoși. Fiindcă nimic 
nu se poate naște cu adevărat fără confruntare, fără încleș
tări dramatice, fără jertfă. Istoria insăși este un lung convoi 
de jertfe; multe dintre ele devenite pietre de graniță de la 
un veac la alt veac, de la o infringere temporară la o vic- 
torie-simbol.

..Și Dunărea iși urma imperturbabilă drumul către mare, 
adunindu-și riurile cu înțelegere și blîndețe. purtindu-le spre 
repetata, eterna intilnire cu fluxurile și refluxurile.

coloane s-a zidit în pieptul Dunării, intr-o arcuire de o inegalabilă 
splendoare, barajul marii hidrocentrale, replică prin vreme 
cutezătorului vis în piatră al lui Apolodor.

Era spre inserare cind m-am aflat in orașul de la Dunăre.

pe dunăre 
nu departe de ceea ce a mai rămas din podul arhitectului 
din Damasc. Pe undeva, prin apropiere, de după inaltele fire 
de iarbă, se inălța monoton și neorgolios un strigăt de greier, 
de parcă ar fi măsurat, dezinteresat, vremea. Apele iși urmau, 
alături de secole, drumul fără odihnă. Undeva, in dreapta, 
la Șantierul naval, începuseră să se aprindă luminile. Iar
mult mai sus, spre Porțile de Fier, bătea — o știam acolo.

Profesorul, imprumutînd glasul unei ceremonii, ne vorbea 
despre nesfârșitele lecții ale istoriei, acolo, lingă piciorul 
podului lui Apolodor din Damasc — mărturia unei cuteză
toare opere arhitecturale, din anii 102-105, un drum de 
aproape 1 135 metri lungime, și 14.55 metri lățime peste apa 
capricioasă a Dunării. Cită încordare omenească se va fi 
scris pe fața trecătoare a apei pentru zidirea, in trupul ei 
instabil, a celor 20 de picioare de piatră, ce barau o treime 
din lățimea fluviului! Cite vieți de sclavi se vor fi zidit în 
eternitate odată cu mortarul pentru ca harul neîntrecutului 
Apolodor să ia chip real! Și cit de explozivă trebuie să fi 
fost clipa izbinzii! Ori cit de sobră, așa cum se cuvine in 
fața marilor opere! Oricum, pentru inaugurarea podului s-au 
bătut medalii de bronz, ca la orice eveniment de seamă.

...Aflindu-mă in inima Romei, lingă Columna lui Traian, 
aveam să descopăr cu ochii umeziți de-atita căutare de-a 
lungul coloanei. înfățișată intr-una din scenele sale, și opera 
iscusitului Apolodor. îngemănată cu multele imagini de pe 
Columnă, ea prindea parcă viață iar — din amintire 
semnul de mirare ori de intrebare, rămas de strajă la Dunăre 

peste vremi, îmbrăca haina imaterială a unui fantastic 
profesor a cărui lecție «Timpul», predată fără cuvinte, 
devenea foarte accesibilă.

Mai tirziu, aveam să fiu martor la un moment memorabil 
din viața orașului care are onoarea, șansa de a fi păstrat 
relicve de o asemenea însemnătate istorică. Orașului Turnu 
Severin, la propunerea secretarului general al partidului, i 
se adăuga, prin decret, și vechiul său nume — Drobeta. Cu 
acel prilej se inaugura, în apropierea locului unde podul lui 
Apolodor intilnea malul românesc și a castrului roman, 
construit de același arhitect, Muzeul «Porțile de Fier». Aici, 
o spectaculoasă machetă înfățișa — reconstituit după mărtu
rii și documente — imaginea din anii de demult a drumului 
durat în piatră și lemn, peste Dunăre. Timpul a lucrat după 
implacabilele lui legi iar valurile s-au dovedit mai tenace 
decit piatra.

Podul fusese neîndoios mai mult decit o conjuncție nece
sară intre cele două maluri-, era chiar condiția lor de exis
tență! Oamenii au durat alte poduri peste Dunăre, animați 
de rațiuni noi, de responsabilități noi. Nu mult în susul apei 

clădită cu temeritate — inima puternicei hidrocentrale, 
deprinzînd apa cu noua lecție a luminii. ,

Am privit, căutind in amintiri ochii elevului de altădată, 
umbra piciorului de pod. Era aceeași ca atunci, demult, ca 
un statornic semn de întrebare ori de mirare. Și m-am gindit 
că n-ar fi imposibil ca, animată, să prindă viață, să-și în
toarcă fața spre oraș, căutind in susul Dunării, minunea 
unde valurile devin lumină, unde se scriu poemele timpului 
de azi, măsurat prin încleștarea altor lupte.

Poate că de aici s-a ivit credința, pe care doresc să o co
munic. că de la podul lui Apolodor pină la pieptul barajului 
înălțat, sau al altora ce se vor inălța din trupul viu al apei, 
oamenii au zidit mereu cu visul, cu fapta, punți trainice de-a 
lungul eternului fluviu, conștienți că numai așa iși vor onora 
numele și vocația.

Și așteptam ca. dintr-o clipă in alta, umbra rămasă din 
măreția podului de altădată să înceapă să vorbească, sau 
să cinte.

Și parcă așa s-a și intimplat.

Nicolae DRAGOS»



Autoportret 
de Șerban Ciocufescu 

(24.VII.1922)

nu e cazul!
N-am o imaginație îngroșătoare. în gră

dina bunicilor mei creșteau însă specii pe 
cit de neobișnuite și de misterioase, la 
puțina mea inițiere bâtanică, pe atît de 
mari și de gustoase: pere de cîte un sfert 
de kilogram, care ne umpleau bărbia de 
zeama lor cea dulce, mere de aceeași 
greutate, bune de copt, caise aromate, 
care băteau într-un roșu de gură de cup
tor încins cînd erau coapte și cădeau de 
greutate, piersici pufoase, mai mari decît 
caisele, pe care le mîngîiam cu teamă, 
sfiindu-mă să rup vreuna, de mila ei și 
de frica «goangei», vișine de dulceață și 
cireșe de toate soiurile, dulci și amare, 
menite și ele să treacă prin laboratorul 
emeritei gastronoame, în fine, la coadă, 
lăsate să se treacă fără a fi culese, corco
dușele și zarzărele. Nu mai vorbesc de 
nucile pe care eu unul le cruțam cînd 
erau încă în coaja lor cea verde, al 
cărei contact m-ar ti expus cu acela al 
vindictei cerberoacei-goange, nici de stru
gurii a căror abundență mă punea la adă
post de orice consecințe penale.

Acestei grădini nu-i lipseau ca să fie 
completă decit exoticii smochini, ce creș
teau însă în curtea aproape vecină, de pe 
același trotuar, a casei doctorului Grues- 
cu, fost primar al orașului. Ne înfruptam 

însă din ele prin bunăvoința copiilor lui 
Vica și Tanțu, care le culegeau încă verzi, 
dar roșii pe dinăuntru și de cu totul alt 
gust decît smochinele uscate, de import. 
Clima temperată a orașului dădea așadar 
mai toate roadele pămîntului.

Paradis pierdut al copilăriei mele, gră
dină din vis, coborîtă pe pămînt, tu mi-ai 
îndulcit copilăria de orfan sensibil și o 
ropsit, tu mi-ai păstrat voioșia înnăscută, 
tu m-ai învățat să tac, să visez, să sper, 
tu mi-ai alinat lacrimile și mi-ai întărit 
cugetul, pavilionul tău mi-a adăpostit pri
mele lecturi libere, mi-a deschis zările 
îndepărtatului Western, cu poveștile lui 
Karl May, cu epopeea Niebelungilor, cu 
miturile Helladei și ale miezenopții negu
roase, tu mi-ai înlesnit evadările și în
vățăturile vieții, tu ai rodit în mine sămînța 
tenace, dacă nu și foarte de soi, din care 
au răsădit voință, simțire și înțelegere.

Paradis pierdut, nu te-am mai privit 
ulterior decît de peste gard, temîndu-mă 
să-mi caut pașii pe aleile tale și să răsco 
lese pietrișul de demult, călcat de alte 
rînduri de copii și populat de alte umbre

Paradis pierdut, ți-am furat din văzduhul 
tău mireasma și polenul, care mă dofto
ricesc și astăzi cu farmacopeea lor se
cretă. *

îmi recitesc cu aspre mustrări lăuntrice 
proza lirică, despre care, în calitate de 
editor al lui Caragiale, îmi spun, în spirit 
autocritic, că «nu mă prinde». A fost așa 
cum am spus, dar s-a cam prea amestecat 
aci literatură îndoielnică și ea face mai 
mult rău decît bine veracității lucrurilor. 
Efectiv, în mîhnirea anilor de ocupație 
străină și de tiranie a bunicii, care s-a 
prăpădit la puține luni după retragerea 
inamicului, grădina fermecată a fost pen
tru mine, în anotimpul bun, refugiul pe 
care nu mi-l putea da casa propriu-zisă, 
unde n-aveam dreptul la camera mea, ca 
o binemeritată «arriere-boutique», cum 
spunea Montaigne, a solitudinii studioase.

în casa noastră se instalase, adică a fost 
încartiruit un căpitan, ventripotentul ofi
țer în rezervă, Hauptmann Johnen, alt

minteri om de treabă, care n-a abuzat de 
ospitalitatea neV°*®* chiar, găsind 
printre boarfele din camera lui un vechi 
pantof alb de setin, care servise «goan
gei» in nuce la nuntă, cu mai bine de 
patru decenii în urmă, el a trimis ordo
nanța să ni-l restituie, cu un cartonaș pe 
care era scrisă caligrafic, în caractere 
gotice, întrebarea: «Was ist das?» (Ce-i 
asta?) Pasămite, galantul Fritz a crezut 
despre condur că fusese al mamei Tity, 
încă jună și plăcută, fără a bănui adevă
rata proveniență.

în vara anului 1918, comunicatele germa
ne ascundeau începutul dezastrului militar, 
după reușita ofensivei de pe Somme, a 
lui Foch. Se strecura însă prin cores
pondența căpitanului, interceptată de 
noi, ziarul german «Vossische Zeitung», 
care dădea uneori comunicatele aliaților, 
indicînd limpede că ne aflam, din fericire, 
la începutul sfîrșitului. Atunci mi-am luat 
inima în dinți și i-am spus ordonanței 
căpitanului: «Sie werden den Krieg ver- 
lieren!» (Veți pierde războiul!)

Soldatul mi-a răspuns într-un limbaj 
crud:

«Das ist mir ganz Wurst, nur soli diese 
Schweinerei aushdren». (Mi-e egal, nu
mai să înceteze această porcărie) Porcă
ria era războiul-fulger, care se poticni în 
al cincilea an împingînd la exasperare 
poporul german tîrît în aventură de clica 
prusiană militaristă.

Puțini colegi de-ai noștri, ai copiilor, 
erau primiți la noi. Printre ei, cel mai 
simpatic era Ghiță Bunescu, conșcolarul 
vărului meu Mircea. Era un băiețel zvelt, 
năltuț, cu un oval pur și cu ochi inteligenți, 
dar mai ales de o voioșie irezistibilă. Rîdea 
la cea mai mică glumă sau situație comică.' 
Rîsul lui creștea în hohote de cascadă, 
nestăpînit, sonor, contaminant. Mi-amin- 
tesc cum într-o zi, cînd se întorcea bunica 
din turneul ei de vizite, el s-a ascuns după 
o ușă, parcă prevăzînd că ea avea să-și 
dea în petic. într-adevăr, bunica se în
torcea din casa mamei lui Ghiță, o văduvă 
uscățivă și austeră, în a cărei curte se 
rătăcise o curcă a vecinilor, care și-au 
recuperat-o fără controversă. Bunica a 
făcut greșeala să ne comunice faptul ca 
o nosibilă încercare culpabilă de anro- 
piere a păsării, tocmai bună de tăiat 
Noi am lăsat-o să spună, îndemnați de 
semnele lui Ghiță să nu-i trădăm pre
zența, dar el nu s-a mai putut stăpîni și a 
izbucnit într-un hohot tot mai amplu, 
căruia ne-am asociat și noi, partenerii lui. 
A fost un moment greu pentru «goanga», 
care se întrecuse cu bîrfeala.

Veselul Ghiță avea să sfîrșească tragic, 
curmîndu-și firul zilelor, la vîrsta de 21 
de ani, din dragoste pentru o preafru
moasă vădană cu copii, care nu-i refuzase 
decît căsătoria, temîndu-se de gura lumii, 
cum că ar fi abuzat de naivitatea îndră
gostitului.

Cu puține luni înainte, treceam cu el 
pe Calea Victoriei, în plină forfotă. Un 
bețiv, la înghesuială, s-a legat de o tînără, 
apueînd-o de mijloc, fără să știe că o urma 
soțul, care nu înțelegea gluma. Bărbatul 
ultragiat i-a ars bețivului la repezeală o pe
reche de palme. Cel plesnit a protestat 
cu o mare mirare:

— Dar nu e cazul!
A urmat o altă pereche de palme.
Bețivul îi dădea și el înainte:
— Dar nu e cazul!
Pornit, soțul lipea perechi de palme, 

una după alta, pe obrajii aprinși ai nefe
ricitului curtezan, care-și debita invariabil 
protestarea de nevinovăție. Lumea se 
strînsese curioasă în cerc mereu mai 
mare, oprind circulația în jurul celor trei, 
dar singurul care a făcut un haz enorm 
de pățania bețivului a fost Ghiță care 
repeta îneeîndu-se de rîs și iar izbucnind 
într-o repriză nouă de ilaritate:

— Dar nu e cazul!
Cu Ghiță am profitat adesea de absen

țele «goangei», ca să ne înfruptăm ne
stingheriți din bunătățile grădinii fermeca
te, ale cărei roade, cu excepția «renglo- 
dului», păreau nesecate. Ce era să facem? 
Nu-i așa că era cazul?

Puțină veselie strică, oare, după dulce
găria strepezitoare (nu era cazul!) ce s-a 
strecurat în proza mea?

(Va urma)
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Conferinței Naționale
a Partidului Comunist Român

chimia
«Este o datorie de onoare a partidului, a întregului nostru popor 
să facă totul pentru asigurarea cadrului ambiant propice ocrotirii 
sănătății oamenilor, pentru păstrarea nealterată a frumuseților 
patriei, pentru a transmite generațiilor viitoare toate darurile 
cu care natura a hărăzit România».

NICOLAE CEAUSESCU

> metalurgia 
$1 poluarea

Două aspecte par demne de reținut, prin
tre altele, in atitudinea față de pri
mejdia poluării. Faptul că fenomenul 

trebuie tratat cu energie încă din primele faze. 
Nu după ce s-a întins. Nu după ce s-a com
plicat. Nu atunci cind combaterea devine ex
trem de costisitoare, dată fiind gravitatea si
tuației. Nu după ce s-au produs daune mari 
pe diverse planuri. Față de cele intimplale 
prin, alte părți, noi ne-am pus problema mai 
devreme, iar interceptarea ei intr-un punct 
de gravitate mai mic e de natură să se soldeze 
cu beneficii de ordinul sănătății populației, 
precum și cu avantaje de factură economică, 
în măsura in care punerea problemei și re
zolvarea ei nu sint etape separate de un 
mare interval de timp.

A doua latură pe care o avem in vedere 
este că poluarea nu reprezintă un fenomen 
menit să impresioneze doar judecata și sensi
bilitatea forurilor centrale. Ideea asta ar fi 
foarte prejudiciantă. Nu doar aceste instanțe 
trebuie să gindească și să lupte în vederea 
protejării mediului ambiant, ci și factorii de 
decizie locali. Mă gîndesc la conducerile în
treprinderilor, precum și la autoritățile din 
localitățile în care ele se nasc sau funcționează. 
Prin unele locuri, cei la care ne referim se 
preocupă foarte puțin sau deloc de faptul că 
o serie de unități industriale aruncă în aer, 
pe sol sau în apă, însemnate cantități de sub
stanțe poluate. Grija pentru randamentul 
optim al instalațiilor de protecție, al mecanis
melor absorbante, grija pentru captarea, de
pozitarea și neutralizarea produșilor nocivi, 
nu are adesea nid intensitate, nid permanență. 
Se recunoaște că măsurile de combatere nu 
sint simple, ele depășind uneori puterea și 
mijloacele factorilor locali, dar, se știe, in 
același timp, că exigența, strădania și senti
mentul de responsabilitate al acestora ar fi 
in măsură să organizeze și să cîștige multe 
bătălii împotriva dușmanului nostru, al tu
turor.

După cărbune și după ciment, astăzi vom 
încerca să atragem atenția spre agresiunea 
exercitată asupra mediului ambiant de către 
o serie de uzine chimice și metalurgice, insu
ficient echipate pentru prevenirea poluării. 
Unitățile acestor sectoare sint poate factorii 
cei mai activi de perturbare ai constantelor 
mediului înconjurător. în cazul cind mecanis
mele antipoluăru nu funcționează, pădurile 
din jur sint in suferință. Vița-de-vie și pomii 
fructiferi rodesc mai puțin. Culturile de le
gume au productivitate mai slabă. Apicultură 
nu se mai poate face. Să mai adăugăm și ava
riile produse sistemului energetic național, in 
zonele cu atmosferă corosivă, datorită poluării 
cu substanțe chimice. Stații de inaltă tensiune 
și rețele de inaltă tensiune ajung să șe defecteze 
frecvent, să reziste mai puțin in atari drcum- 
stanțe. Iar in rindul populației crește frecvența 
afecțiunilor căilor respiratorii superioare, a

cute și cronice, crește frecvența astmului, a 
afecțiunilor conjunctivale etc.

în țara noastră, 860 kilometri pătrați sint 
poluați cu substanțe chimice. Sigur, asta nu 
înseamnă mult la dimensiunea und țări, dar 
nu înseamnă nid o suprafață neglijabilă, dacă 
ne gindim la ardoarea cu care trebuie apărată 
natura, odată ce apărind-o pe ea, ne apărăm 
pe noi și bogățiile noastre. Vom da cîteva 
exemple. Uzina chimică-Borzești afectează 
mediul înconjurător cu vapori de clor, pesti
cide clorate, mercur și benzen. Coloromr-Cod- 
lea, cu beta naftol, aftanaftilamină, hidrogen 
sulfurat, pentaoxid de azot, bioxid de sulf. 
Poluează, debasement, apele de profunzime 
cu anilină. In general, suprafața devenită 
inutilizabilă în jurul und fabrici de super- 
fosfați ajunge, in prezent, pînă la 250 de hec
tare. Fabrica de hîrtie și celuloză-Zărnești 

răspindește in atmosferă bioxid de sulf și clor. 
Combinatul chimic-Făgăraș, oxid de azot și 
fenoli. Fabrica de vîscoză-Lupeni, hidrogen 
sulfurat și tetraclorură de carbon, ambele 
intr-o concentrație de zece ori mai mare decit 
cea admisă. Combinatul chimic—Craiova, sulf, 
azot și compuși de azot. Riul Trotuș e 
și el poluat cu fenoli proveniți de la Corn 
binatul de cauciuc sintetic, de la Rafina 
ria Dărmănești și de la CIL-Comănești. Riul 
Bistrița e poluat de fabrica Letea, iar in 
Tîrnava ajung reziduuri de cianuri și plumb. 
Fapt care obligă organele sanitare să între
rupă frecvent aprovizionarea cu apă a orașu
lui Blaj, in vederea operațiunilor de purificare. 
In sfirșit, să notăm că rafinăriile poluează și 
ele.

Dintre unitățile metalurgice amintim Com
binatul de neferoase de la Baia Mare-Firiza, 

care pulverizează în atmosferă fluor și com
puși de fluor, plumb și oxizi de plumb, bioxid 
de sulf și zinc, substanțe decelabile în jur pe o 
suprafață de 50 kilometri pătrați. Combina
tele de la Slatina și Copșa Mică răspîndesc 
cam aceiași produși, reziduurile provenite de 
la ultima unitate interceptînd și apele frea
tice cu amoniac, cianuri și plumb. Unitățile 
siderurgice de la Hunedoara, Călan, Deva și 
Reșița poluează atmosfera cu bioxid de sulf, 
funingine și fenoli.

Ca și pînă acum, m numele opiniei publice, 
rugăm factorii responsabili să ne răspundă în 
legătură cu acțiunile prevăzute în vederea re
medierii unor atari situații.

Romulus BALABAN
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o sesiune
de muncă
intensă

Deși obișnuiți cu amploarea concentrată și ritmurile 
dinamice ale dezbaterilor Marii Adunări Naționale, nu 
putem să nu subliniem caracterul excepțional de viu al 
sesiunii a X-a a celei de-a Vl-a legislaturi, desfășurate 
săptămîna aceasta: zece puncte la ordinea de zi, opt pro
iecte de legi, dintre care unele reglementînd probleme 
fundamentale ale vieții noastre, de la casele în care trăim 
la dezvoltarea economică și socială a țării, avem toate 
motivele să socotim această sesiune a Marii Adunări 
Naționale drept un eveniment pe care nu-l vom uita.

Perfecționînd cadrul instituțional pentru înfăptuirea 
sarcinilor stabilite de Congresul al X-lea și de Conferința 
Națională a Partidului, legile privind Consiliul Suprem al 
Dezvoltării Economice și Sociale a României, Curtea 
Superioară de Control Financiar și Consiliul organizării 
economico-sociale, au o vastă și roditoare rădăcină comună: 
adîncirea democrației socialiste, concepția partidului nostru 
despre socialism ca operă conștientă a întregului popor.

Consiliul Suprem al Dezvoltării, organism larg repre
zentativ de dezbatere și decizie, urmează să asigure prog
nozelor și planului național unic bogăția de aspirații și 
idei posibilă a fi dedusă din confruntarea reală a opiniilor, 
intereselor, soluțiilor. Condiția hotărîtoare a activității 
sale va fi îmbinarea fundamentărilor științifice cu recep
tivitatea la opinia maselor largi, pentru fiecare din opțiu
nile angajând eforturile națiunii.

Studiile și analizele Consiliului Suprem al Dezvoltării 
vor beneficia de o metodă pentru întîia oară legiferată 
ca obligație: sondaje ale opiniei publice privind fenomenele 
și tendințele creșterii economice, soluțiile privind ridi
carea eficienței muncii sociale.

Așteptăm și încrezători și nerăbdători implicațiile, 
pentru elaborarea hotărîrilor, ale sondajelor de opinie 
publică. Electronica și informatica în slujba democrației, 
concluzii desprinse matematic din pasionatele noastre 
frămîntări și dezbateri, vor conferi opțiunilor o bază și 
mai riguroasă pentru acordul, necesar, între aspirațiile 
celor interesați și decizia care-i privește.

A doua dintre legile adoptate în această sesiune, asupra 
căreia am vrea să ne oprim în rîndurile de față, se referă 
la Consiliul organizării economico-sociale.

A promova principii moderne și echitabile de conducere 
și organizare înseamnă, înainte de orice, apropierea con
ducerii de activitatea de producție, apropierea deciziei 
de execuție.

Cît mai puține verigi intermediare, cît mai puține zone 
în care sînt posibile tergiversări în decizie și dispersări de 
răspundere, acesta este un deziderat a cărui aplicare corectă 
depinde de intuirea stadiului concret și a necesităților 
concrete ale unui sector sau altuia într-un moment 
determinat al dezvoltării.

Dirijarea acestui proces de continuă perfecționare a 
structurilor noastre, prognoza evoluției sale, hotărîtoare 
pentru politica de cadre și pentru garantarea eficienței, 
în viata economică și social-culturală, realizarea unui echi
libru în cadrul căruia prioritară, în repdFtizarea forțelor, va 
fi consecvent producția directă — materială și spirituală 
— iată sarcina consiliului nou creat.

Remarcăm că Marea Adunare Națională legiferează și 
pentru Consiliul organizării economico-sociale obligati
vitatea informaticii, introducerea sistemelor de conducere 
cu mijloace de prelucrare automată a datelor.

In spiritul hotărîrilor Congresului al X-lea, și Conferinței 
Naționale, cea de-a X-a sesiune a celei de-a Vl-a legislaturi 
a Marii Adunări Naționale a adoptat miercuri Legea 
privind dezvoltarea construcției de locuințe, vînzarea de 
locuințe din fondul de stat către populație și construirea 
de case de odihnă proprietate personală și Legea privind 
administrarea fondului locativ și reglementarea raportu
rilor dintre proprietari și chiriași, legi definitorii pentru 
politica partidului și statului față de ridicarea bunăstării 
celor ce muncesc, ceea ce exprimă concepția partidului 
nostru asupra eticii și echității socialiste concret și cu 
grijă aplicate.

Mai mult decît oricînd, complexitatea problemelor pe 
care trebuie să le soluționăm și amploarea eforturilor 
noastre cer calcule foarte exacte. Informatica este cu atît 
mai necesară, cu cît în organizarea econbmico-socială nu 
există greșeli tehnice, pot exista numai erori politice. 
Legile pe care Marea Adunare Națională le adaugă, acum, 
edificiului democrației noastre socialiste sînt fundamente 
perfecționate ale cadrului instituțional, pentru justa elabo
rare a politicii. Eugen MANDRIC

Tineretul constituie astăzi una din problemele majore ale lumii, 
pe alocuri foarte dificil de rezolvat, așa cum atestă numeroasele mini- 
revoluții studențești din Europa sau de aiurea. Nu lipsesc teoreticienii 
inflamați de mesianism juvenil, iar o carte de literatură imaginează un 
viitor conflict armat între generații. Dincolo de ilaritatea unor asemenea 
proiecții, mi se pare a discerne o reală neliniște, circumscrisă cu multă 
acuitate de Charles Reich, profesor la Yale și autor al celebrei The Greening 
of America, atunci cînd anunță că o adevărată revoluție este în curs, bazată 
pe adînci transformări ale individului și ale culturii, avînd drept act final 
schimbarea mentalității și a structurii politice. în lumea capitalistă con
temporană, tineretul a pierdut idealurile care acordă valoare vieții sociale 
și constituie liantul comunităților. Societatea de consum a satisfăcut 
apetiturile cele mai diverse, în ordinea materială a lucrurilor, dar nu a 
răspuns la marile întrebări ale epocii, privind finalitatea existenței și 
determinările adînci ale istoriei. Charles Reich înregistrează, ca prin
cipală sursă a disoluției tineretului occidental, pierderea de sine, alte
rarea conștiinței unui întreg al lumii și pulverizarea sa pînă la pierderea 
completă a identității: «Începînd cu școala, dacă nu mai înainte, individul 
este deposedat în mod sistematic de imaginația, de creativitatea, de 
moștenirea, de visele și caracterele sale unice, cu scopul de a-l croi în 
formă de unitate productivă, pentru o societate tehnologică de masă. 
Instinctul, simțirea și spontaneitatea sînt reprimate de către forțe cople
șitoare. (...) în cele din urmă, oamenii se identifică realmente cu profe
siile, cu funcțiile și ocupațiile lor și sînt de acum înainte niște străini 
pentru ei înșiși». Desigur, aveam de-a face și cu gustul noptatic pentru 
ruină socială al tineretului dezabuzat și nesolicitat politicește, după cum 
nu ne putem ascunde bănuiala că este amestecată și multă iresponsabi
litate în lamentările fără sfîrșit ale unui sfârșit de ev cultural. La urma 
urmei tinerii aceștia devin oameni de afaceri și negustori ajunși, de te 
miri cum s-a produs metamorfoza și de unde au apărut energii atât de 
proaspete.

«Rămână însă ei cu trinul lor și noi cu Țara Moldovii» am zice, parafra- 
zînd un personaj sadovenian. Am urmărit săptămîna trecută lucrările 
Conferinței Uniunii Asociațiilor Studenților Comuniști din România, 
contemplînd marile sarcini ale tineretului nostru, legate de obiective 
economice și politice imediate. Am văzut expresia optimistă a partici- 
panților, hotărîrea lor de a munci, dînd curs imaginației și celor mai 
cutezătoare ambiții. Este o altă studențime, o altă vîrstă, mai pură, a 
țării și o întruchipare liberă a viitorului său. Conferința a fost onorată 
de cuvîntarea tovarășului Nicolae Ceaușescu, în care s-a făcut apel la 
întreg potențialul revoluționar al tineretului organizat din România, 
subliniindu-se necesitatea participării sale mai active la finalizarea acțiu
nilor întreprinse de partid în domeniul învățămîntului. «So înțelegeți 
că a fi comunist, a fi student comunist înseamnă a fi revoluționar, a fi în
totdeauna pentru tot ceea ce este nou, a fi permanent pentru înlocuirea ve
chiului care nu mai corespunde necesităților, pentru reînnoirea, pe baza ma
terialismului dialectic și istoric, deci pe cale revoluționară, a societății. Noi 
construim socialismul, sintem revoluționari și permanent trebuie să rămînem 
revoluționari, dacă dorim victoria comunismului în România!» a spus se
cretarul general al partidului. Sînt cuvintele înflăcărate ale unui revolu
ționar adevărat, ale unui exemplu de conduită morală și politică ire
proșabilă. Nu mă îndoiesc de faptul că toți membrii organizației de ti
neret au înțeles semnificația lor profundă în ceea ce privește imperativul 
permanent al acțiunii revoluționare, necesitatea transformării continue 
a societății și a structurilor sale. Cuvîntarea din prima zi a conferinței 
mi se pare a avea o însemnătate principială neobișnuită, scoțînd încă o 
dată în evidență caracterul programatic al întregii politici instituționale 
a partidului, vizînd crearea unor structuri dinamice, capabile de cea 
mai rapidă adaptare la exigențele economiei moderne și eliberate de 
scleroza birocratică. Tovarășul Ceaușescu a sugerat fundamentul teoretic 
al continuității revoluționare a activității partidului nostru, subliniind 
că forța politică a societății românești contemporane își va face întot
deauna datoria.

Cînd vorbim de birocrație, uităm de multe ori că ea reprezintă ipostaza 
istorică a unui rău mai adînc. Orice acțiune antibirocratică are drept 
corolar o mai mare libertate individuală și o creștere a demnității perso
nale a cetățeanului. într-o societate socialistă, birocrația este fenomenul 
cel mai straniu și mai retrograd, o expresie a neîncrederii funcționarilor 
în atașamentul genuin al oamenilor muncii față de instituția comunistă, 
o subapreciere a capacităților de analiză și decizie. Birocrația de orice 
fel generează suspiciune, contribuie la încărcarea atmosferei sociale și 
la irosirea celor mai nobile energii. De aceea, este normal ca tineretul 
să fie în avangarda luptătorilor pentru nou, împotriva oricărei osificări. 
Organizația comunistă a studenților a fost chemată încă o dată de secre
tarul general al partidului să participe mai eficient la efortul întregului 
nostru partid de a realiza programul său economic, de a ridica nivelul 
muncii ideologice, traducînd în practică prevederile Proiectului de 
norme propus la Conferința Națională. Importanța acțiunilor inițiate 
de partid și sensul hotărîrilor recentei Plenare au fost nuanțate de tovarășul 
Ceaușescu: «...reducerea aparatului birocratic, simplificarea lui, apropie
rea de masele populare constituie o condiție ca acest aparat de stat necesar 
să nu se poată rupe de mase, să nu uite de misiunea sa de a servi poporul, 
de a fi întotdeauna în serviciul poporului. Acesta este pînă la urmă scopul 
esențial al măsurilor pe care le înfăptuim în momentul actual. Toate aceste 
măsuri au o însemnătate deosebită pentru dezvoltarea în ritm intens a in
dustriei și agriculturii, a științei, culturii, pentru ridicarea bunăstării între
gului popor, pentru întreaga activitate de construcție a societății socialiste 
multilateral dezvoltate în țara noastră, care este și trebuie să fie opera poporu
lui însuși, stăpîn deplin pe destinele sale».

Asemenea probleme s-au discutat în Conferința organizației politice 
studențești, într-o atmosferă de participare și adâncă responsabilitate 
comunistă. AurelDragoș MUNTEANU

Indiscutabil, proverbul rămâne pro
verb, adică adevărul lui nu poate fi 
în nici un caz, și de nimeni,pus in 
discuție și niciodată. Pentru că, în- 
tr-adevăr«mai bine mai târziu decât 
niciodată».

Și cu toate acestea, e aici, in aceas
tă înțelepciune, o doză de acceptare 
resemnată a unei realități care ar fi 
putut fi totuși altfel, dacă...

împotriva acestei doze de re
semnare, care are în ea ceva negativ, 
în ultimă instanță, ceva care sea
mănă cu o mistică a indolenței accep
tate ca un dat imuabil și față de care 
noi trebuie să ne construim resem
narea înțeleaptă sau înțelepciunea 
resemnării împotriva acesteia, deci 
vreau eu să vă solidarizez astăzi, 
cînd citiți această revistă, adusă și 
ea de atîtea ori cu întîrziere la 
chioșc, și cumpărată uneori, după 
ore de așteptare și întrebări nerăb
dătoare, marțea, tocmai la Tușnad, 
și atunci cu satisfacția asta mică, 
mizeră, umilitoare: «mai bine mai 
tîrziu decît niciodată».

într-o primăvară trecută, dar nu 
prea îndepărtată, chiar în satul meu, 
Slătioara, nu știu ce administrator 
comunal își trăsese curentul electric 
peste niște rîpi, tocmai la el acasă, 
în timp ce un cătun întreg de oameni 
gospodari și plătitori harnici ai dă
rilor și contribuțiilor pentru îmbo
gățirea vieții lor materiale și spi
rituale rămăsese tot cu lampa, pentru 
că se terminase firul și odată ce po
menitul funcționar de primărie își 
pusese becul în pridvor, nu-l mai 
interesase soarta celorlalți.

Atunci, alegătorii mei din Potreș 
— cum îi zice și azi cătunului — au 
răspuns cu tristețe, dar și cu umor, 
astfel:

Chemat satul de un mai mare al 
județului, deputat firește, la școală să 
discute iar probleme ale gospodăririi 
locale, și fiind noaptea, cum s-a ridicat 
acesta să vorbească, cineva dintre po- 
treșeni a stins lumina electrică, iar 
din bănci au răsărit, ca într-o poveste, 
zeci de lămpi ca niște steluțe palide.

— Cu noi să vorbiți la lumina 
lămpii, căci la lampă trăim acasă la 
noi...

Și, culmea, acesta a acceptat și a 
promis și a spus: «în două, trei luni, 
se rezolvă» și «știți dumneavoastră, 
stimați tovarăși alegători, că e mai 
bine mai tîrziu decît niciodată».

Dar acest proverb «salvator» a ve
nit să închidă realitatea unor ani cînd 
niște țărani foarte deștepți au trăit 
în continuare la lumina lămpii, fără 
radio, fără televizor, fără puterea de 
a călători cu mintea lor isteață prin 
lume.

Niște copii mintoși au văzut și ei cu 
trei ani mai tîrziu, țara lor și lumea 
și, poate că datorită acestor trei ani, 
«mai tîrziu» ei au pierdut prilejul de 
a inventa alt proverb — mai aproape 
de adevărul realității lor imediate. 
Dacă nu cumva în acești trei ani «mai 
tîrziu» ar fi putut învăța să-și aleagă 
mai bine reprezentantul la primărie.

Dinu SĂRARU



uzina este 
așa cum 

sîntem noi

grafic... Nu vi se pare?» Nu mi se pare. 
Ascensiunea lui e ascensiunea unei generații 
aflate azi în plină maturitate profesională 
și politică.

Biblioteca de acasă s-a îmbogățit pe ne- 
gîndite cu cărți de economie, legi, norme 
juridice, reviste de specialitate, dicționare 
tehnice, broșuri din diferite domenii.

Diminețile devin obositoare.
«Nu te neliniști, i-a spus tatăl. Timpul e 

cît îl valorifici». Parcă ieri, la prima sesiune 
a M.A.N., în holul impunător, s-a apropiat 
cu inima cît un purice de un deputat mai 
vîrstnic ca să-l întrebe în ce fel își va găsi 
scaunul în sală.

Responsabilitatea a înlocuit emoția cînd 
a apărut competența.

UZINA ESTE ASA CUM SÎNTEM 
NOI...

N-ați observat o creștere, o creștere sub
stanțială a universului de cultură și gust al 
tineretului nostru? Cine spune «nu» — e 
bătrin, cine spune «da» — foarte iute — e 
un snob, un ins cu panica bătrineții, ajuns 
in postura de a-i flata facil pe tineri. Adevărul 
nu e la mijloc, adevărul indică Întotdeauna 
o calitate diferită a lucrurilor comune, dife
rită de ceea ce citește prea lesne ochiul comun.

Ochiul comun ne spune că tinerii sint altfel 
decit noi, că ne dau uneori necazuri, că găinile 
ouă azi cîteodată boboci de rață, că plopul 
face și coacăze, că asinii nu mai sint ca 
iepurii de odinioară, că șopirlele nu mai arată 
ca vechii aligatori, sau viceversa. Bineînțeles 
că viceversa, adică ceea ce se vîntură pe toate 
buzele: «conflict» intre generatii, opoziție de 
structuri, dom'le nu mai e ca pe vremea mea.

Desigur, nu mai e nici ca pe vremea mea, 
e altfel. Cit de altfel? Cum altfel?!... Foarte 
simplu. Mai alaltăieri, intr-o seară, acade
micianul Grigore Moisil, unul dintre cei mai 
tineri oameni pe care ii cunosc, spunea cam 
așa: pe vremea mea, intr-o generație, erau 
2-3 matematicieni licențiati. 2-3 la o generație 
care se întinde pe 30-40 de ani. Azi sint cu 
sutele, iar cu zecile sint genii in profesie.

Să extindem evaluarea și la alte domenii: 
ieri erau citiva vorbitori de limbi străine intr-o 
școală. Azi sint cu zecile, iar cei mai mulți 
dintre ei nu iau drumul facultăților de limbi 
— încă prea comode — ci se îndreaptă spre 
fizică, matematică, inginerie, medicină, arhi
tectură. Dacă luăm fiecare dintre aceste do
menii in parte, vom observa că lupta pentru 
promovarea valorilor e aspră, că selecția e 
acerbă, că smulgerea unui loc care să-i dea 
copilului drept la învățătură e năprasnică — 
și aceasta pentru faptul că sînt mii de copii 
eminenti, iar locuri în facultăți sînt puține, 
deși locurile s-au dublat, s-au triplat. Obser
vați, spre edificare, bătălia anuală de la medi
cină, arhitectură, electronică etc. Cine se 
înfruntă? Niște copii care au absolvit stră
lucit liceele, care au muncit să-și plătească 
meditații (ei sau părinții), care au învățat — 
pentru admitere — materia anului I sau II. 
Ce concluzii să tragi pentru actuala generație ?

Se mai intimplă și altceva. Nu știu cum, 
nu știu cind mai are timp, dar actuala noastră 
generație tinără se arată foarte deschisă și 
spre umanități. Sălile de concert sînt luate cu 
asalt (pinacotecile și muzeele mai putini), bi
bliotecile de poezie, eseu, filozofie, de ase
meni. Cercetați fișierele, intrați in sălile de 
lectură și vă veți convinge... Discutind cu 
părinți și cu profesori, îmi dau seama că 
asemenea tineri, tineri din această generație, 
muncesc nu 8, ci 16 sau 18 ore pe zi. (Mai 
trebuie adăugată și munca fizică, practica de 
uzină sau munca voluntară.)

Desigur, cum se spune, mai sînt și uscături. 
Pădure fără uscături nu se poate. Desigur, 
mi se poate răspunde, uneori se văd numai 
copacii — exemplarele de elită — nu și pă
durea, care e umbroasă, tenebroasă, cu col
turi tainice și duium de probleme. Sînt, nu 
mă îndoiesc, duium de probleme, inclusiv pro
blema uscăturilor.

Dar problema e alta: dacă noi, cei ce am 
depășit o anume vîrstă, înțelegem suficient 
tineretul. Dacă ochiul nostru nu s-a blazat 
cumva, dacă măsurile unora din noi nu sint 
cumva prea mici sau prea mari, oricum, ală
turi de ei...

Pornesc de la o constatare: decalajul virste- 
lor subliniază cu roșu un decalaj de aprecieri, 
judecăți, evaluări, existent uneori.

Prin ce anume se demarcă de noi, cel care 
încărunțim, tinerii cu tratatul de matematică 
sub braț? lată-i, merg la braț cu părinții, iar 
părinții duc de braț, fără să simtă, o necunos
cută. Cum arată această enigmă? Ca orice 
enigmă. Ca viitorul care nu e numai suriză- 
tor, dar și plin de surprize.

Să te alarmezi, să fii flegmatic, să bagateli
zezi, să admonestezi viitorul?... Tinerii ma
tematicieni știu prea bine că o enigmă (ecua
ția) nerezolvată, ștearsă de pe tablă cu bure
tele, nu e mai puțin o ecuație, fie și nerezol
vată sau rezolvată fals.

Ar rămine să fie convinși de asta și nemate- 
maticienii. Eu, oricum, mă număr printre cei 
uimiți de capacitățile tineretului nostru. Și 
cred că nu mă înscriu in fals.

Paul ANGHEL

La 38 de ani, Constantin Stanciu pare de 
28: păr negru, des, ușor ondulat, tuns în
grijit, ovalul feței perfect, pielea bine în
tinsă, ochi iscoditori și nu prea. «Bună-ziua. 
îmi cer scuze că am întîrziat».» Dicție clară, 
timbru plăcut, siguranță de sine.

Genul muncitorului învățat și stăpîn pe 
ceea ce știe.

Primul gest, după ce a intrat în sediul 
B.O.B., a fost să se așeze pe scaunul său de 
secretar; dă la o parte niște cărți, pe urmă 
se răzgîndește. Se așază de partea cealaltă 
a mesei lungi de ședințe, chiar în fața mea; 
își împreunează mîinile pe pînza roșie și 
așteaptă.

Fixasem această întîlnire cu o zi înainte, 
prin telefon. Telefonista de la Uzina «Tim
puri noi»: «Care Stanciu? Deputatul în 
M.A.N.?»

Deputatul: «Veniți cît mai de dimineață. 
Mai tîrziu... (Cu jumătate de glas.) Sînt 
membru al Comitetului municipal de partid 
și deputat. S-ar putea să fiu chemat».

«Dacă vrei să-i înțelegi pe oameni trebuie 
să-i iei așa cum sînt...» — va declara deputa
tul spre sfîrșitul discuției.

TATĂLxiHMPUL E CÎT ÎL 
VALORIFICI»

Pînă la un anumit punct, povestea vieții 
lui Constantin Stanciu e previzibilă. Gene
rația sa, care la Uzina «Timpuri noi» din 
Capitală și în multe alte uzine și fabrici din 
țară conduce principalele locuri de muncă, 
constituie rezervorul de elită al specialiști
lor de înaltă calificare.

Anii de după criza generală din '29-’33. 
Vagoane de-a treia burdușite cu oameni — 
brațe de muncă și familiile acestora. Maha
laua marilor orașe. Goana după pîinea de fa
brică. Balansul dintre sat și oraș, agravat 
de nesiguranța vremurilor. La hotarul a- 
cestor două lumi, de o parte și de alta, se 
nasc vlăstarele viitoarelor școli profesionale 
de după război.

Case naționalizate, dormitoare înghesuite, 
ciorapi, indispensabili, cămăși curate, pan
tofi, haine, masă și dormit pe gratis, spă
lătoare, program cazon, pedagogie nouă, 
muncitori-instructori.

Constantin Stanciu a nimerit la o școală 
profesională din Ploiești. Familia a rămas 
în Capitală.

— Te-ai gîndit ce meserie îți alegi?
__
«Uite așa și așa, avem nevoie de cutare 

și cutare. Ce zici?... Fii mai vesel, ce naiba...»
A ales strungul. Pe atunci se făcea me

serie, nu glumă. Educatorii-muncitori dor
meau laolaltă cu ucenicii. Supraveghere 
strictă. în uzină erau preluați de maiștri. 
Cei mai buni meseriași atunci s-au format. 
(«Generația mea...»)

La «Timpuri noi» era un director scrupu
los: «Nu, nu. Nu putem. Avem nevoie de 
muncitori, dar nu-i putem fura pe cei de la 
Ploiești...»

— Sîntem șase frați, un singur salariu, 
mama analfabetă, trebuie să-i ajut...

— Asta-i altceva — și l-au angajat.
Ca în oricare biografie nouă: primirea 

în U.T.C., acțiunile voluntar-patriotice, șan
tierele de muncă (Casa de cultură din 
raionul Tudor Vladimirescu), echipa artis
tică, echipa de dansuri, cursurile de ridicare 
a calificării, funcții în biroul organizației, 
în schimbul întîi — două-trei ore după 
program la sediu, în schimbul doi — două- 

trei ore înainte de program prin secții, 
printre membrii organizației, armata, trei 
ani, însurătoarea cu o prietenă din copilărie, 
de pe aceeași stradă, copilul, cererea de 
intrare în partid, întrebări cunoscute: «De 
ce vrei să intri în rîndurile comuniștilor?», 
recomandările obișnuite: «Mai multă com
bativitate, mai comunicativ...» Sentimentul 
că a realizat prea puțin, nevoia de recu
noaștere, școala de maiștri, la seral, 15-16 
ore de muncă neîntreruptă, trei ani; soția, 
tînără, suferea, dar l-a ajutat și pînă la urmă 
s-au înțeles; este ales membru al Comitetu
lui de partid pe uzină și delegat la Conferin
ța sectorului patru.

— Tovarășe Stanciu, l-a întrerupt primul 
secretar de atunci al Comitetului orășenesc 
de partid, lasă foaia, bag-o în buzunar... 
Sala s-a clătinat, în rîndul trei cineva zîmbea, 
n-a mai știut dacă să bage sau nu foaia în 
buzunar, poate era doar așa, o expresie.

în pauză l-a chemat primul secretar: 
«Te-ai intimidat, nu te descuraja, ai fost 
la obiect...»

Soția a zîmbit și a încuviințat matern: 
«Nu-ți taie nimeni capul...»

Uzina a avut nevoie de reglori. S-a pre
gătit, a dat examen. Sarcina educării tine
relor cadre; cunoștea importanța hotărî- 
toare a primilor pași în meserie, el însuși 
ce-ar fi devenit, ce s-ar fi întîmplat cu gene
rația sa fără atmosfera și disciplina brigăzi
lor de muncă ale tineretului? S-a apropiat 
de fiecare tînăr, îndrumare neîntreruptă, 
control sever, urmărire îndeaproape, dimi
neața înainte de lucru, punerea la punct a 
mașinilor, înțelegerea schemelor la reperele 
de executat, în pauză sau după program, 
analiza muncii de peste zi. Acasă, frații mai 
mici, Petre, Maria, Stana, Florica, Cornel, 
îi urmează exemplul pe rînd; cunoștințele 
teoretice devin insuficiente, studiul (of!) cu 
creionul în mînă. Redimensionarea liniilor 
tehnologice, elemente ale productivității 
muncii. Uzina crește, utilaje noi, munca tot 
mai complexă, formarea noilor generații 
de muncitori îl absoarbe cu totul...

...La Conferința de partid a municipiului 
București a fost ales în prezidiu. Adunarea 
era condusă de secretarul general al par
tidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu. Con
stantin Stanciu reprezenta colectivul de 
muncitori, tehnicieni și ingineri de la «Tim
puri noi». A luat din nou cuvîntul.

In uzină, muncitorii l-au ales secretar de 
partid pe secție. Ziua — producție, norme, 
acomodarea la noile instalații și tehnologii, 
participarea, în calitate de secretar de par
tid, la conducerea secției, noțiuni noi, cău
tate în dicționare, doar nu se poate un se
cretar de partid incompetent în probleme
le de specialitate... La început a fost greu, 
foarte greu, l-au ajutat cunoștințele dobîn- 
dite la școala de maiștri. Seara — școală; 
noaptea — lecții; între astea — activitatea 
în Comitetul de partid al sectorului patru, 
plenare, conferințe, ședințe, fiul creștea, 
soția s-a transferat în uzină...

...«Cunoști sectorul, a început dintr-o 
dată primul secretar al municipiului, după 
ce pînă atunci discutaseră despre una, despre 
alta. Cunoști oamenii și ei te cunosc pe 
dumneata. Ai activat la U.T.C., la partid. 
Ne-am gîndit să candidezi în alegerile de 
deputați pentru Marea Adunare Națională...»

Constantin Stanciu își întrerupe povesti
rea. Privește spre ușa închisă cu yale. De 
partea cealaltă, cineva insistă. Ezită. Bătăile 
în ușă încetează. Se destinde. «Cam tele-

«Cum să realizez planul dacă cutăruia și 
cutăruia, adică la cei mai buni, li s-a dat 
transferul pentru U.M.G.? Mă rog, au existat 
rațiuni superioare. Atunci aceleași rațiuni 
superioare să înțeleagă și faptul că nici eu 
nu pot găsi peste noapte înlocuitori...»

Privește spre carnetul meu de note.
«...Evident, este un exemplu teoretic. 

Nimeni n-a spus așa. Dar controverse pe 
această temă au existat».

Există adevăruri întortocheate, fără ieșire; 
cel puțin aparent. Atitudinea tranșantă, ca 
și încercarea de a găsi o cale de mijloc se 
dovedesc în aceeași măsură ineficiente. Alții 
spun: «Nu e treaba mea. Să se descurce cum 
or ști cei din conducerea administrativă». 
Sau: «Unde este echitatea muncitorească 
dacă mie mi se repartizează numai începători, 
în timp ce la alte linii tehnologice se duc 
cei pe care eu m-am căznit să-i calific?» 
Echitate, dreptate, omenie, democrație... 
Revendicări, intransigență, combativitate... 
în realitatea muncii noțiunile acestea se 
complică. Devin cazuri particulare, con
crete.

Dacă ar exista balanțe care să măsoare 
toate astea!

Constantin Stanciu a învățat secretul ade
vărului simplu, mai sigur și cu mai multă 
precizie: uzina sîntem noi; iar noi devenim, 
luăm chipul uzinei. Interesele ei sînt ale 
noastre; interesele fiecăruia sînt ale tuturor. 
La locul de muncă fiecare ,să-și îndepli
nească obligațiile, totul îl privește personal; 
întrajutorarea, colaborarea nu înseamnă 
transfer de sarcini. în termenii disciplinei 
muncitorești a aplica o hotărîre presupune 
asumarea voluntară a întregului complex 
de obligații. Cînd începi să te lamentezi, 
să aștepți ca altul sau alții să-ți pună totul 
la dispoziție, să găsești «motive» fără a 
încerca să le înțelegi și a le preveni, să faci 
tot ce depinde de tine înainte de a-l lua 
pe «nu» în brațe, dovedește aceeași lipsă 
de înțelegere a sensului echității muncito
rești ca și aceea care minimalizează dreptul 
muncitorului de a cîștiga integral ce i se 
cuvine și de a-i asigura condițiile ce i se 
cuvin pe măsura capacității sale fizice și 
intelectuale.

Pentru Constantin Stanciu punerea în 
termeni a acestei ecuații simple a disci
plinei muncii reprezintă o condiție sine 
qua non a autoperfecționării și autodepă- 
șirii, a progresului uzinei. De pe această 
bază resursele productivității și ale eficienței 
apar nelimitate. Cu ajutorul ei se poate 
elabora matematica superioară a modelării 
conștiințelor...

Pentru mine, ascultătorul sau cititorul, 
ecuația simplă a muncitorului Constantin 
Stanciu nu reprezintă numai’o condiție de 
bază, ci îmi apare ca un rezultat al unui 
proces deopotrivă de rapid și îndelungat 
de formare și maturizare a unei întregi 
generații de muncitori; generație care, as
tăzi, constituie unul dintre detașamentele 
importante pe frontul muncii, al înfăptuirii 
comandamentelor etapei pe care o străbate 
poporul nostru.

C. NICOLAE

sub semnul 
omeniei



De săptămina viitoare, «Lumea văzu
tă de aproape»—o rubrică de Ion 
Mărgineanu.

Săptămînal, din numărul nostru 15, «Capriciile 
gustului»—o rubrică de estetică aplicată, de 
Gheorghe Achiței.

mane
lelea

O știți pe lelea Mărie din Mărgi- 
nime? Pe Maria Hanzu, poftim, din 
comuna Gura Rîului, de lingă Sibiu. 
Dacă nu, e bine totuși să-i aflați, în 
puține vorbe, viața.

Simplă, curată, frumoasă. Precum 
iile, ștergarele și fotele ieșite de-a 
lungul anilor din mîinile sale har
nice, neobosite. Fiindcă aceasta i-a 
fost și îi este viața. O necurmată 
trudă în slujba Frumosului, așa cum 
l-a apucat de la bunii și străbunii ei, 
nealterat de nici o «inovație» ne
chibzuită. Pe o temă severă — cîteva 
culori, albul, roșul, negrul — ea 
realizează nesfîrșite improvizații, ma
terializate în obiectele vestimentare 
enumerate mai sus, care de fapt 
numai obiecte vestimentare n-ar tre
bui numite, ci însemne de recu
noaștere a unei stirpe alese de ță
rani, aflători în spațiul geografic cu 
pricina «de cînd lumea». Uneltele 
ei: suveica, bătătorul, fusul și acul.

Lelea Mărie nu s-a dorit doar o 
artizană, cu renume de mult stator
nicit în așezările de la poalele Cin
drelului. Din pasiunea sa pentru 
portul local s-a născut o alta, cea 
de profesoară, fiindcă Maria Hanzu, 
găsind înțelegerea cuvenită, a de
venit realmente profesoară, la sec
ția externă a Școlii populare de artă 
din Sibiu. Și-a adus războiul de țesut 
de-acasă, și a început să predea în- 
vățăcelelor sale preceptele unei în
deletniciri milenare. în puțină vreme, 
pereții încăperii cu pricina s-au aco
perit de ștergare, fețe de masă cu

alesături, ii cu bete și ciupag. Albul, 
roșul și negrul, culorile regine, sînt 
prezente în toate lucrările, expre
sie a sobrietății și echilibrului ce 
guvernează arta țărăncii muntence 
și a discipolelor ei.

S-a organizat și o expoziție. Oame
nii vin, admiră și se întăresc în con
vingerea că arta populară, departe 
de a fi perimată, obiect de muzeu, 
este vie, exuberantă, de o noblețe 
a expresiei neîntrecută. S-a editat, 
tot la Sibiu, un album în care, stră
lucit florilegiu, sînt adunate cele 
mai frumoase modele de cusături, 
concepute și executate de-a lungul 
vremurilor în așezările de la poalele 
Cindrelului. Au fost alese de Maria 
Hanzu și unele numără venerabila 
vîrstă de 150 de ani. Se mai găsește 
în comuna lelii Mărie și un muzeu 
al portului popular local, înființat 
din inițiativa — ați ghicit, desigur — 
aceleiași neobosite mărginence.

Viața și munca întru Frumos a 
acestei femei, modul în care fervoa
rea sa a găsit rezonanță la autorită
țile locale, mai apoi la forurile cul
turale sibiene, și, în fine, rezultatele 
splendide ale unei asemenea con
lucrări, mă fac să ridic reușita Măriei 
Hanzu la rangul de exemplu ce me
rită a fi urmat.

Oriunde există asemenea pasio
nați după Frumosul autentic, ori
unde creatorii anonimi refac cu sim
plitate și firesc gesturile născătoare 
de artă pură, nesofisticată ale înain
tașilor lor, ei trebuie încurajați, spri
jiniți, puși în valoare.

Iar arta lor să facă prozeliți.
Așa vom avea revelația, dacă mai 

este nevoie, și este nevoie, a unei 
arte nu numai de o bogăție infinită, 
exuberantă și subtilă, în același timp, 
ci și a viabilității, a vitalității sale, 
martori fiind ei, creatorii săi, mo
dești și harnici, din cine știe ce așe-
zare de munte 
acest punct de 
este un simbol.

ori de cîmpie. Din 
vedere, lelea Mărie

Mihai HETCO

își are memoria capriciile ei: înregistrea
ză cu precizie maximă unele fapte, iar pe 
altele nu le înseamnă nici măcar cu o scrije- 
litură pe răbojul amintirilor. Dacă ar fi, de 
exemplu, să ne amintim ce mărfuri se gă
seau în magazine cu vreo zece ani în urmă, 
în ce cantități și cum decurgeau operațiile 
de cumpărare, azi, în comparație, ar trebui 
să fim nespus de mulțumiți. Dar, odată cu 
mărirea stocurilor, cu îmbunătățirea cali
tății mărfurilor și cu diversificarea sortimen
telor, au crescut atît pretențiile cît și po
sibilitățile noastre. Rămîne astfel mereu 
deschisă foarfecă dintre ceea ce ne oferă 
comerțul și ceea ce dorim.

Este apreciabil faptul că din an în an cum
părătorul s-a învățat să fie tot mai preten
țios. El cîștigă mai mult și vrea să fie mai bine 
îmbrăcat, să-și echipeze gospodăria cu tot 
felul de «mașinării», cu mobilă mai frumoasă 
și cu atîtea alte multe dovezi de viață în
destulată și civilizată. Dar, în calea dorin
țelor lui se interpune uneori acel «N-avem!» 
rostit pe variate intonații și însoțit de ridi
carea umerilor a neputință.

Ce se află oare în spatele acestui lapidar 
«N-avem!»?

Am ales un magazin care își îndeplinește 
cu regularitate planul. Este vorba de maga
zinul «București» din Piața Sf. Gheorghe: 
40 000-50 000 cumpărători pe zi, desfaceri 
în valoare de zeci de milioane pe lună, zeci 
de mii de articole și sortimente în cele mai 
diferite dimensiuni, culori etc. Totuși, iată 
ce am aflat, în spatele forfotei de cumpă
rători, în birourile magazinului. Interlocu
torul nostru este directorul comercial Ena- 
che: «în primele 3 trimestre ale anului 1972 
au fost acționați la arbitraj, pe baza legii 
contractelor economice, furnizorii care nu 
au executat contractele încheiate și s-au 
obținut penalizări în valoare de 850 000 lei I 
Este o sumă mare, ea însă nu acoperă nici 
pe departe pagubele magazinului și nici

timpul pierdut de mii de cumpărători obli
gați să alerge dintr-un magazin în altul după 
marfa dorită». în primele două luni ale 
acestui an se menține boala restanțelor, 
lată o imagine a principalelor restanțe: 
peste 600 000 lei la confecții femei și băr
bați, 750 000 lei la tricotaje, 200 000 lei la 
încălțăminte, 300 000 lei la stofe-țesături. 
Nu mai intrăm în detaliile restanțelor la 
galanterie, frigidere, sobe cu petrol, ara
gazuri, fiare de călcat electrice și alte articole 
de sezon care, nefiind livrate la timp, în
carcă depozitele cu produse care nu pot 
fi vîndute decît iarna următoare, frînînd 
astfel viteza de circulație a mărfurilor.

Toate aceste restanțe, livrări neritmice, 
cereri de schimbare a sortimentelor, înso
țite de efortul făcut pentru a procura măr
furi similare (atît cît este posibil) din altă 
parte pentru a îndeplini totuși planul, se 
soldează printr-o corespondență anormal 
de mare, cheltuieli suplimentare pentru 
convorbiri telefonice, deplasări la alți fur
nizori și diferite încurcături care necesită 
un aparat birocratic supradimensionat, chel
tuieli inutile.

Ca într-o lupă uriașă, în «piață» se distinge 
mai clar lanțul slăbiciunilor care duce la acel 
prea des «N-avem!» : întîrzieri în darea în 
funcțiune a unor obiective industriale, ne- 
executarea contractelor între producătorii 
de materii prime și cei care le prelucrează, 
defecțiuni în circuitul de aprovizionare, 
telescoparea unor «condiții obiective» etc.

Nu respingem întru totul posibilitatea 
apariției unor dereglări temporare pe cir
cuit. Fenomenul are însă un caracter ende
mic și de aceea trebuie stăvilit prin metode 
mai radicale. Cadrul legal există și legea 
trebuie aplicată în spiritul ei. Ce părere au 
cei vinovați despre prea des repetatul 
«N-avem!»?!

Eugen IAROVICI

într-o
săptămină

Luni. M-a trimis nevasta să repar aspira
torul. I se desprinsese —- lui, nu ei — una 
din urechiușele de care se prinde capacul. 
Treaba simpla, o sudura cu trei bobițe de 
metal. Meșterul de la cooperativa din Drumul 
Taberei, din spatele «Favorit»-ului, n-a vrut 
să vina acasă; m-a pus să-i car aspiratorul 
pe bancul lui de lucru. L-am ascultat supus, 
c-altceva n-aveam ce face. Apoi, cu senină
tate, «meșterul» ăsta calificat a făcut vreo 
citeva găuri în tabla aspiratorului. Vopseaua 
s-a cojit și a sărit pe o suprafață cît palma. 
Habar n-am de chestiunile tehnice, dar tot' 
am simțit că nu-i ceva în ordine. Mi-a expli
cat tot meșterul că nu trebuia folosită sudura 
electrică, pentru că-i prea aprigă, ci cea oxi- 
acetilenică, fiind mai puțin... temperamentală. 
Apoi a sudat găurile din tablă, a nivelat 

cicatricele cu ciocanul și cu polizorul, a prins 
urechiușa, și-a... mușamalizat afacerea sub 
un strat gros de «Duco». Cu aspiratorul în 
brațe m-am întors la nevastă-mea, șă-i spun 
bucuria: are urechiușa prinsă. Chiar dacă 
mîine, poimîine, o să fluiere prin găurelele 
alea, azi — luni, cînd e început de săptâ- 
mînă — totul e O.K.

Miercuri. Ar fi fost o zi tot bună pentru 
mine dacă n-aș avea firea asta păcătoasă a 
mea. Așa însă, mulțumită ei, belelele colegi
lor mei sînt belelele mele. Unul din ei a fost 
citat — pe ziua de 6 martie, între 9 și 13, 
la miliție, la serviciul circulației, unde i s-a 
spus că-i contravenient și că trebuie să plă
tească o amendă pentru că, în nu știu ce zi, 
în nu știu ce intersecție, a trecut cu mașina 
sa — 5-B-9353 — pe roșu. Colegul meu n-a 
recunoscut greșeala și ofițerul interlocutor 
s-a mîniat, pentru că fapta o constatase «un 
întreg echipaj». Apoi, cînd a auzit că mașina 
colegului meu este închisă — împreună cu 
alte cîteva sute de mașini și de la începutul 
iernii — într-o hală a complexului expozițio- 
nal din Piața Scînteii, omul s-a mai calmat 
și nu i-a pretins decît o adeverința precum 
că într-adevăr așa stau lucrurile. Acum, 
colegul meu aleargă după adeverința asta. 
Aleargă bucuros, dar dacă n-avea mașina în
chisă acolo pentru întreaga iarnă, oare cum 

s-ar fi descurcat, oare cum ar mai fi stat cu 
bucuria? Că doar mașina lui fusese văzută 
în alta parte, de «un întreg echipaj».

Vineri. Făcînd ordine de primăvară prin 
sertare, am descoperit — nevastă-mea și 
eu — ca avem în casă trei carnete CEC. După 
ce am constatat că sîntem «oameni cu bani», 
am avut cîteva clipe de destindere, de încre
dere în viitor și în noi. Apoi, după ce le-am 
deschis și am văzut că pe unul aveam o sută 
de lei, pe altul 50 de lei, iar pe ultimul 25 de 
lei, sus-menționatele sentimente de superio
ritate s-au mai moderat. Ba chiar, nu știu 
de ce, am simțit amîndoi nevoia să punem 
un cu totul alt accent problemei. Am început 
eu — proaspăt reciclat în chestiuni de rațio
nalizare — propunînd să păstrăm doar două 
carnete — unul pentru ea, unul pentru 
mine — iar pe al treilea să-l desființăm. Și 
așa, ca omul, care socotește că-i bine să se 
lege singur la cap, avînd tocmai drum pe 
lingă «cecul cel mare de pe Victoriei», am 
intrat acolo. Am cerut să-mi desființeze car
netul cu cei 25 de lei și tovarășele funcționare 
mi-au răspuns cererii cu foarte multă seriozi
tate. Aș fi scăpat repede dacă nu aș fi făcut 
greșeala să-mi fac carnetul cu pricina tocmai 
la lași. Așa, a trebuit să se facă o comandă 
telefonică la agenția de-acolo ca să se ve
rifice — printr-o convorbire «operativă» — 

dacă libretul meu nu-i cumva măsluit. Că 
mutră dubios de banală — e adevărat! — am 
avut de cînd mă știu. Și totuși într-un ceas, 
un ceas și ceva, lucrurile s-au terminat. Con
vorbirea a fost obținută și efectuată, libretul 
a fost confirmat valabil și apoi desființat, 
iar mie mi-au dat la casierie 13 lei și 50, bani 
curați în mînâ. Socoteala — mi-au explicat 
domnișoarele acelea foarte amabile — cam 
așa s-a făcut: 25 lei depunere plus 1 leu 
dobîndă fac 26 de lei, din care s-a scăzut 
12,50 costul convorbirii telefonice și restul 
cuvenit mie s-a «ridicat» la fabuloasa sumă 
de 13,50 lei. Ma despărțeau 50 de bănuți 
de cifra care te împinge la superstiții, încît 
i-am luat și i-am dus liniștit nevesti-mi. Mare 
greșeală! S-a înfuriat și nici unul din argu
mentele mele de om inteligent n-a reușit 
s-o convingă că noi trebuie să plătim chel
tuielile de verificare a cinstei noastre. Minte 
de femeie, se încăpățîna să susțină una și 
bună: că dacă CEC-ul n-are încredere îl pri
vește direct și personal; și că e nedrept să-i 
plătim noi operațiunile de control. Am stat 
o noapte să-i explic că fleacurile astea zil
nice — banalitățile astea — daca le dai 
importanță, te pot duce rapid la una din 
formele asteniei.

Nelu IONESCU



cînd vom păși, 
calmi și senini, 

cabinetelor dentare?

dau definiția pîrțagului, îi pot 
determina, în schimb, funcStăm și așteptăm ore la rind cum se stă și se așteaptă la dentist. Răpuși de 

oboseală, năuciți de carii dentare, presati de scurgerea chinuitoare a timpului. 
Tineri și bătrini, oameni amăriti cu pulpite purulente și programări neonorate, 
cetățeni pașnici, inrăiti de durere și obligati șă-și irosească ore scumpe, 
asteptind un loc pe fotoliul medicului stomatolog.

— Asta e situația, stimate tovarășe doctor Teodor Nicolau. Cum o apreciati 
in calitatea dumneavoastră de inspector in Ministerul Sănătății și de princi
pal coordonator al rețelei stomatologice din tara noastră?

— Omul are un singur ficat și 32 de dinți. Apoi morbiditatea prin carie 
dentară afectează 95 la sută din populația tării, deci concetățeanul nostru 
merge la dentist o dată sau de mai multe ori pe an, din fragedă pruncie și 
pină la bătrinefe.

— Slabă consolare pentru colegii noștri de suferință..
— Cu toate acestea situația este mai puțin dramatică. Imi permit o între

bare: cînd ati fost ultima oară la dentist?
—... Aproximativ cu doi ani în urmă.
— Sau un răstimp_care a acționat extrem de favorabil asupra rețelei noastre 

sanitare de profil. în prezent, dispunem de 3 600 unități de lucru în care 
lucrează 5 000 de medici stomatologi. Un medic curant la 14 000 locuitori 
in mediul urban și un medic pentru 27 000 pacienti in mediul rural. Iar aici 
e locul să amintesc si să subliniez că intrarea în producția de serie, în tara 
noastră, a aparaturii dentare (asimilarea «unitului dentar» de către specialiștii 
de la I.O.R. reprezintă un mare succes al tehnicii noastre medicale) va deter
mina intr-un timp record lărgirea și modernizarea tuturor cabinetelor noastre 
stomatologice. De asemenea, viitoarele promoții de absolvenți ai celor cinci 
facultăți de stomatologie din tară vor modifica sensibil și raportul medic-pa- 
cient. Peste foarte puțin timp vom dispune de un medic la 1 800 de locuitori 
la orașe și unul la 8 000 in satele și comunele noastre.

— Deci mai multi medici, mai multe unități de lucru decit in trecut, dar, 
paradoxal, mai multe ore pierdute in sălile de așteptare.

— Explicația, una singură: pe vremea cabinetelor particulare (cîteva sute 
în marile orașe, două-trei In tîrguri și tirgușoare, unul sau nici unul în zone 
întinse ale mediului rural) se tratau un număr extrem de restrîns de concetă
țeni. Instituirea asistentei medicale gratuite și educația sanitară desfășurată 
programatic in ultimele decenii au provocat un adevărat asalt al cabinetelor 
dentare.

— Ne veți vorbi, eventual, și despre carențele de organizare?
— Nu ne ascundem după deget. Există, ca să vă fac plăcere, slăbiciuni dar 

și... lipsuri. în primul rind, defectuoasa programare a pacienților, luarea 
peste rind, favoritismele. Invitați-i pe cititorii dumneavoastră să ne semnaleze 
asemenea cazuri si le promitem că vom lua măsuri prompte împotriva celor 
vinovati. Și încă ceva: instrucțiunile noastre prevăd instituirea unor cabinete 
speciale pentru urgente. Din păcate, această indicație expresă n-a fost 
respectată de către toate cabinetele stomatologice. Vă promit că vom reveni 
asupra aplicării acestor măsuri.

— Să vă ajute Dumnezeu... în sfirșit, să presupunem că , mai devreme sau 
mai tirziu, pacientul ajunge să se instaleze în fotoliul dentar. Ei bine, abia 
acum încep chinurile. Din clipa în care strămoșul nostru antropoid a avut 
proasta inspirație de a introduce în alimentația curentă turta din făinoase, 
semnind actul de naștere a! cariei dentare — descendența lui au trebuit 
să suporte cele mai groaznice suplicii, Incercînd să-și trateze dantura.

— Din nou sintem in dezacord. La ora actuală, terapeutica dentară a înlă
turat orice durere. *

— Glumiți?
— Deloc. Toate intervențiile se fac sub anestezie. Șlefuirea, depulparea, 

tratamente extrem de neplăcute altădată, sint suportate astăzi cu ușurință. 
La obturatia de cana! se utilizează materiale noi care nu mai produc durere, 
iar operatii curente (tratarea unui dinte monoradicular, de pildă) se fac, in 
10-15 minute și nu în 5-7ședințe ca înainte.
- Așadar, la ora actuală, medicii stomatologi din țara noastră au sarcina 

expresă de a aplica un tratament nedureros! Ne dati voie să încredințăm 
tiparului aceste rlnduri, rugindu-l pe tasterist să le scoată in evidentă?

— De acord. Avem și noi o rugăminte: să informati cititorii dumneavoastră 
că în curind va începe o largă acțiune profilactică pentru prevenirea cariei 
dentare, prinaplicatii topice de fluor (acoperirea danturii cu un strat protec
tor) si cu ajutorul unor paste de dinți și tablete de fluor. în acest scop, sintem 
pe cate de a califica un nou cadru medical: igienistul dentar. El va mai avea 
sarcina de a depista bolnavii (în școli, instituții, întreprinderi) și de a lua 
amprente de studiu. Altă măsură, înlocuirea otelului inoxidabil (celebra viplă 
care provoca inflamatii de gingie) printr-un material nou, realizat dintr-un 
amestec de crom cu molibden și cobalt și pe care ii vom utiliza la confecțio
narea protezei mobile.

— Dar un «medicament-bomboană» care să vindece de la o zi la alta caria 
dentară ?

— Anul acesta, îa propunerea Organizației Mondiale a Sănătății (O.M.S.), 
s-a repus in studiu etiologia cariei dentare. Se va găsi multașteptatul pana
ceu? Să sperăm.

Liviu TIMBUS

Discutînd pe marginea recentelor evenimente me
teorologice, cititorul Nicolae Angheliu din București 
ne comunică unele observații cu privire la funcționa
rea transportului în comun și, cu aceeași ocazie, se 
interesează și de soarta tramvaielor. «Acum cîțiva 
ani am citit că tramvaiele nemaicorespunzînd cerințe
lor traficului dintr-o metropolă modernă, vor fi trep
tat retrase și de pe teritoriul Capitalei, așa cum au 
fost retrase și din celelalte mari orașe ale lumii. Ce 
se mai aude în această privință?» După cîte știm, 
ideea eliminării totale a tramvaielor nu figurează 
printre planurile municipalității bucureștene, cel puțin 
în ce privește viitorul imediat. E și firesc să fie așa, 
din moment ce bătrînul mijloc de transport nu și-a 
epuizat, nici pe departe, posibilitățile și continuă să 
prezinte numeroase avantaje. E interesant de subli
niat că, chiar în marile capitale în care, de multe de
cenii, nu mai circulă tramvaie, se fac auzite voci (inclu
siv ale unor urbaniști de înaltă competență și evident 
spirit modern) care regretă pripeala de altădată și 
chiar sugerează reintroducerea pitoreștilor vehicule. 
Argumente nu lipsesc și ele par foarte serioase: trans
portul cu tramvaie e, pînă la urmă, mai ieftin decît 
cel cu autobuze, capacitatea de îmbarcare nu e cu 
nimic mai mică și — să nu uităm obsesia nr. 1 a zilelor 
noastre! — tramvaiul nu poluează atmosfera. Singurul 
avantaj al autobuzelor — mobilitatea — începe să 
devină o amintire: în mai toate orașele mari auto
buzelor li se rezervă un culoar special de pe care nu 
pot ieși și pe care n-au voie să circule turismele. In 
aceste condiții, e greu de sesizat vreo deosebire esen
țială față de circulația pe șine. în consecință, în mo
mentul de față, eforturile se îndreaptă nu spre elimi
narea tramvaielor, ci spre perfecționarea acestor vehi
cule care devin silențioase, confortabile, agreabile.

Am amintit această evoluție, pentru că, odată mai 
mult, ea infirmă graba celor care, setoși de «moderni
tate» cu orice chip, ignoră realitățile, disprețuiesc 
considerentele economice și uită că orice perfecțio
nare trebuie pusă în slujba omului și nu a unor abstracte 
mituri tehnice. Exemplul tramvaielor e doar unul din 
multe altele.

Periodic, primim la redacție scrisori din partea unor 
tineri care ar dori să se consacre profesiunii de ziarist 
și care ne cer lămuriri cu privire la posibilitățile de a 
urma învățămîntul ziaristic. După cum se știe, o Facul
tate de ziaristică funcționează în cadrul Academiei 
«Ștefan Gheorghiu». Tineri care și-au luat examenul 
de bacalaureat, care au la activ o perioadă de muncă 
în producție și care au colaborat, în calitate de cores
pondenți voluntari, la publicații locale sau centrale, 
au, desigur, șanse să beneficieze — dacă vor reuși la 
concursul de admitere — de cursurile și seminariile 
facultății de ziaristică. E bine ca cei interesați — și 
astfel răspundem și cititorilor Gh. Săftoiu din Săcele 
(jud. Brașov) și Valeriu Comșa din Oradea — să ia 
contact cu redacțiile ziarelor din localitățile respective. 
Am vrea doar să mai adăugăm o scurtă precizare. Așa 
cum reiese și din scrisorile la care ne-am referit, mulți 
dintre cei care vor să intre în presă își închipuie că 
ziaristica e un fel de profesiune mirifică: întîmplări 
palpitante, autoritate asupra celor mari și celor mici, 
notorietate rapidă, cunoștințe amețitoare, călătorii 
fascinante etc., etc. N-am vrea să vorbim de rău despre 
o profesiune care nouă, celor care o practicăm de 
multă vreme, ne este nespus de dragă și pe care o con
siderăm cea mai frumoasă profesiune din lume. Dar 
tinerii atrași de mirajul gazetăriei ar trebui să știe, 
în același timp, că ziaristica este o meserie teribil 
de grea, acaparatoare, necesitînd un consum imens de 
tensiune nervoasă, o meserie care nu-ți oferă — din 
păcate — numai satisfacții, în care, foarte rar, cuvîntul 
tipărit ajunge să redea cu fidelitate tumultul de gînduri 
și de sentimente pe care ai vrut să le exprimi. Sta
tisticile forurilor celor mai competente în materie (ca, 
de pildă,Organizația Mondială a Sănătății) arată că în 
nici o altă profesiune nivelul morbidității (pe primul 
plan bolile nervoase, acele ale cordului și cele gastro- 
intestinale) și al mortalității nu este atît de ridicat, 
că nici o altă profesiune nu uzează în asemenea pro
porții și cu asemenea rapiditate. Din toate aceste mo
tive ne-am permite să sugerăm celor care vor să vină 
alături de noi ca,înainte de a începe pregătirile pentru 
un eventual concurs de admitere, să-și rezerve timp 
pentru un examen realist și lucid al posibilităților, 
vocației și rezistenței lor în raport cu o profesiune 
extrem de exigentă.

H. DONA

ția fundamentală: sare. Mi
tocanului, parvenitului, îm
bogățitului în prestigii de 
dată recentă îi sare pîrțagul 
din te miri ce și cînd te aș
tepți mai puțin. Gelos de 
autoritatea lui, veșnic ame
nințată, decis să și-o apere cu 
cuțitul în dinți și toroipanul 
în mîini, mitocanul e sensi
bil la orice aluzie, și la cea 
mai inocentă, convertită în 
sensibilitatea sa exacerbată 
într-un «afront». Totul e fă
cut să-l diminueze și să-l 
surpe la soclu.

De aceea se simte bine 
doar în tovărășia cîtorva in
timi, de credința și fidelita
tea cărora e sigur. Cu tot 
restul lumii e atent, mefient 
și în stare permanentă de 
ripostă. Răspunsurile lui alar
mate sînt: «adică»?, «nu în
țeleg» și «explică-te». Și cum 
nici un argument nu-l sa
tisface, îi sare pîrțagul, con
cretizat în cîteva formule cla
sice și sacrosante: «cu mine 
nu-ți merge», «ascultă, to
varășe, chestiife astea eu 
le-am fumat demult», și, mai 
ales: «dacă ești prieten cu 
Ionescu, spune-i să-și bage 
mințile în cap, că-i zboară 
fundu’l» Caracteristica pri
mordială a pîrțagului e că 
durează puțin. Scînteie elec
trică a orgoliilor ofensate, 
pîrțagul se consumă instan
taneu, moare în clipa în care 
s-a născut, ca flacăra de mag
neziu la fotograf: o fracțiune 
de secundă, cît e necesar să 
lumineze un intelect și o 
mentalitate.

A nu se confunda pîrțagul 
cu arțagul.

Arțagul e o trăsătură de 
caracter, pîrțagul e un ca
priciu. Cu arțagul te naști, 
pîrțagul se dobîndește odată 
cu avansarea în schemă. în
tr-un fel, e un apendice al 
mașinii și al celorlalte avan
taje date de autoritate. De 
aceea se și pierde odată cu 
ea. Am cunoscut 'un tovarăș 
vestit pentru pîrțagurile lui 
nediferențiate. A fost sufi
cient să-l reducă din schemă 
pentru ca toate pîrțagurile 
lui să se vindece în chip mi
raculos. Singurul lucru care 
mă întristează e cînd văd 
subalternii intimidați: «șeful 
e cu capsa pusă» sau «fii 
atent, te ia tare».

La auzul acestor cuvinte 
oamenii pălesc. Și atunci, îmi 
dau seama că nu-i de glumit 
cu pîrțagul. Generează frica. 
Cel mai abject dintre senti
mentele omenești. Cel mai 
degradant. Pîrțagul se cere 
tratat cu vitriol și dispreț.

Aurel BARANGA
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MUZEUL, 
RELICVA 

ȘI MILIONUL 
DE DOLARI

Toamna trecută. Thomas P.F. Hoving, 
directorul Muzeului de artă «Metro
politan» din New York, a anunțat 

presei achiziția unui vas grec, avînd o ve
chime de 2 500 de ani și semnat de creatorii 
săi, pictorul Eufremios și olarul Euxitheos. 
Hoving declara că vasul este de o calitate 
atît de remarcabilă, încît, ținînd seama de 
existența lui, «istoria artei va trebui re- 
scrisă».

T. Hoving și Dietrich von Bothmer, șeful 
secției de artă greacă și romană a muzeului, 
au refuzat să dea detalii despre achizițio
narea vasului — un krater, cum îl numeau 
elinii. în formă de caliciu de floare, folosit 
pentru a amesteca vinul cu apa la ospețe. 
Singurul lucru pe care l-au aflat ziarele, în 
noiembrie 1972, a fost că acest giuvaer 
aparținea unei colecții particulare europene 
încă înainte de primul război mondial.

Afirmația a fost primită, de la început, 
cu scepticism de numeroși experți în artă 
care susțineau că un vas de asemenea va
loare nu ar fi putut trece neobservat, vreme 
de atîția ani, dacă s-ar fi aflat într-o colec-

O CIUDATA 
AFACERE 

STIRNESTE I
VÎLVĂ

ție din Europa. Dar atunci cine îl vînduse 
muzeului? De unde apăruse enigmaticul 
krater, bătrîn de două milenii și jumătate? 
Cine se îndurase să se despartă de el — și 
pentru ce sumă?

PUNCTUL DE PLECARE

Poate că nici una dintre aceste întrebări 
nu și-ar fi găsit răspuns, dacă, în ultimele 
Juni, presa americană nu s-ar ti ocupat în 
repetate rînduri de actualii conducători ai 
prestigiosului muzeu newyorkez. Ceea ce a 
reținut atenția ziariștilor a fost, după expre
sia cotidianului «New York Times», «ciu
data politică de vînzări și cumpărări, prac
ticată de Thomas Hoving și principalii săi 
colaboratori».

Pentru a nu intra în amănunte de prisos, 
să precizăm că este vorba de o serie de 
achiziții pe care «Metropolitan» le-a făcut, 
în 1971 și 1972, de la cîțiva comercianți 
particulari, în schimbul unor obiecte de 
artă aflate în posesia sa și provenite de la 
diferiți donatori. Cercetînd mai în detaliu 
aceste tranzacții, gazetarii au constatat cu 
stupoare că, de fiecare dată și fără nici o 
excepție, muzeul a obținut pentru „piesele 
sale prețuri cu mult sub nivelul «pieței», cu 
aceeași regularitate «Metropolitan» a plă
tit noile sale achiziții cu sume care se ri
dicau considerabil peste cele indicate de 
«bursa» valorilor artistice. Cu alte cuvinte, 
muzeul vindea ieftin și cumpăra scump, 
oferind astfel, la ambele operații, o largă 
marjă de profituri negustorilor cu care făcea 
aceste bizare afaceri.

De aici a pornit investigația și în cazul 
kraterului grec. în ianuarie și februarie 1973. 
o echipă de patru redactori și reporteri ai 
ziarului «New York Times» a întreprins o 
anchetă, al cărei scop inițial era de a de
termina. cît mai aproape de adevăr, prețul 
cu care fusese plătit străvechiul vas și de a 
stabili dacă în locul lui fuseseră cedate alte 
exponate. în caz afirmativ, detectivii impro
vizați trebuiau să afle care anume erau 
obiectele respective și la cît se ridica va
loarea lor.

înainte de toate, gazetarilor le revenea 
sarcina de a descoperi identitatea celui care 
vînduse kraterul. Dar iată că. odată scoasă 
la iveală această primă verigă, ea a tras după 
sine un lanț de uluitoare contradicții și ne
potriviri între afirmațiile celor în cauză.

UN MISIT DISCRET

Așadar. «Metropolitan» a cumpărat vasul 
de la un anume Robert E. Hecht-junior. 
cetățean american, fiul lui Robert Hecht- 
șenior. multimilionarul proprietar al cîtorva 
zeci de magazine universale din Washington. 
Baltimore și alte orașe ale Statelor Unite, 
întrebat de unde avea prețibasa relicvă 
antică, Hecht-junior, care locuiește de 25 de 
ani în Italia, a declarat cu seninătate că nu 
el era posesorul, ci altcineva: «O persoană 
ăl cărei nume nu-1 pot destăinui, deoarece 

ar avea neplăceri cu fiscul din țara sa. Eu 
nu am jucat decît rolul unui intermediar 
care lucrează pentru un comision».

Evident, nimeni nu interzice unui fiu de 
milionar să practice misitia, fie și în dome
niul artistic. Dar, cînd unul dintre ziariștii 
de la «New York Times» s-a interesat la 
vamă despre felul cum fusese introdus în 
țară prețiosul krater i s-a răspuns că, pe 
declarația completată de Hecht în septem
brie 1972. la rubrica «proprietate» figurează 
numele lui, iar la rubrica «valoare» 
1 000 000 de dolari.

Chestionați la rîndul lor, directorul mu
zeului. T. Hoving, și șeful secției de anti
chități greco-romane. D. von Bothmer, au 
afirmat că: 1) nu cunosc cme este proprie
tarul vasului și nu l-au văzut niciodată la 
față; 2) singurul om cu care au tratat e 
Hecht, căruia i-au înmînat și banii; 3) știau 
de la început că au de-a face cu un inter
mediar și nu cu veritabilul posesor; 4) prețul 
plătit nu atingea nici pe departe un milion 
de dolari, ci reprezenta o sumă mult mai 
mică.

Thomas Hoving a refuzat să mai adauge 
ceva la cele de mai sus. Spre deosebire de 
el. Dietrich von Bothmer s-a dovedit întru- 
cîtva mai guraliv, declarînd: «Nu am pus 
nici o întrebare cu privire la originea vasu
lui. Convingerea mea fermă este că aseme
nea rarități se pot găsi în colecțiile europene 
și, mai ales. în cele din AngHa, fără ca pre
zența lor să fie cunoscută cercurilor de 
specialiști. Tot ce m-a interesat pe mine a 
fost autenticitatea obiectului. în primul rînd, 
și calitatea sa, în al doilea rînd. Satisfăcut 
pe ambele planuri, nu m-a mai preocupat 
nimic altceva».

LUVRUL PE LOCUL AL DOILEA

Nu era prima oară cînd von Bothmer 
avea prilejul să comenteze în public impor
tanta achiziție a «Metropolitanului». O mai 
făcuse într-un rînd. din proprie inițiativă, 
în cadrul unui articol apărut în suplimentul 
săptămînal ilustrat (ce coincidență!) al zia
rului care avea să întreprindă ancheta. în 
numărul 12783, din 16 noiembrie 1972, 
«The New York Times Magazine» găzduia 
în coloanele sale o largă expunere a lui von 
Bothmer. care nu-și ascundea mîndria de «a 
fi procurat muzeului una dintre cele mai de 
seamă capodopere ale umanității».

în articol, șeful secției de artă greco- 
romană preciza că, încă din primăvara anu
lui 1972, stabilise contactul cu «un foarte 
competent și foarte respectabil anticar, care 
se bucură de o imensă reputație internațio
nală». Acesta îi propusese cumpărarea unui 
vas comparabil cu celebrul krater de la 
Muzeul Luvru din Paris, cunoscut în lumea 
specialiștilor sub numele de «caliciul lui 
Herakles». Firește, von Bothmer a răspuns 
afirmativ. După cîteva săptămîni de «nego
cieri delicate» anticarul i-a invitat pe el și 
pe Hoving într-o locuință particulară din 
New York: într-un boschet din parcul a- 
cestei case, sub puternica lumină a unui 
reflector. îi aștepta vasul, instalat pe un 
soclu de marmură. «Văzîndu-1. am rămas 
fără grai, copleșit de emoție», scria von 
Bothmer. plin de patetism.

La fel de încîntat a fost și directorul său. 
în aceeași lună în care «The New York Times- 
Magazine» îi publica articolul. Thomas Ho
ving consacra în întregime buletinul tri
mestrial editat de «Metropolitan» vasului 
purtînd semnăturile lui Eufremios și Euxi- 
theos. în editorialul buletinului. Hoving arăta: 
«Oferim acum admirației vizitatorilor un 
exponat care se numără printre cele două 
sau trei supreme valori artistice aflate în 
patrimoniul muzeului nostru... în condiții 
de conservare mai bune decît caliciul lui 

Herakles de la Luvru. acesta este, poate, 
cel mai frumos vas pe care ni l-a lăsat vechea 
Eladă».

Nimeni nu a pus și nu pune la îndoială 
vreuna din afirmațiile de mai sus. Experții 
sînt de acord că Eufremios a fost cel mai 
mare pictor ceramist al Greciei antice. în 
cazul de față, opera sa atinge culmile mă
iestriei. Una din fețele kraterului înfățișează 
un grup de războinici care-și iau armele. 
Cealaltă latură zugrăvește o scenă mitolo
gică. rar reprezentată grafic: sub privirile 
lui Hermes, Sarpedon, fiul lui Zeus, ucis în 
războiul Troiei, e luat pe brațe de pe cîmpul 
de luptă de către Somn și Moarte.

PERSONA NON GRATA

Calitatea vasului e, așadar, neîndoielnică. 
Mult mai dubioasă pare a fi însă calitatea 
celui grație căruia «Metropolitan» a putut 
dobîndi una dintre «cele două sau trei va
lori supreme» ale sale. Căci investigația 
echipei de ziariști de la «New York Times» 
a dezvăluit că, defînindu-1 pe Hecht drept 
«un foarte competent și foarte respectabil 
anticar, care se bucură de o imensă reputație 
internațională», von Bothmer formula ceea 
ce eufemistic s-ar putea numi un gigantic 
neadevăr.

Robert E. Hecht-junior (care, oricît de 
junior ar fi, a împlinit totuși 53 de ani) nu 
este nici anticar, nid — cu atît mai puțin — 
competent și respectabil. Profesia lui decla
rată (și înscrisă ca atare în pașaport) este 
aceea de voiajor comercial, deși în cei 25 de 
ani de cînd lipsește din S.U.A., nu a fost, 
nici măcar o lună, salariatul vreunei firme.

Cît despre «imensa lui reputație inter
națională», gazetarii-detectivi au confir- 
mat-o, dar într-un sens exact opus celui folo
sit de von Bothmer: arestat de cinci ori în 
Turcia și de două ori în Italia pentru trafic 
ilicit cu obiecte de artă excavate prin contra
bandă, Hecht a fost eliberat de fiecare dată 
«din lipsă de probe». După ultima arestare 
însă, la 25 aprilie 1967, autoritățile turce 
l-au expulzat, declarîndu-1 persona non grata 
și punîndu-i în vedere să nu mai revină 
niciodată pe teritoriul acestei țări.

întrebați dacă aveau cunoștință despre 
strania respectabilitate a intermediarului cu 
care negociaseră cumpărarea vasului, Ho
ving și von Bothmer s-âu abținut de la orice 
comentariu, toate stăruințele ziariștilor fiind 
de prisos. Concluzia inevitabilă a presei 
americane a fost că cei doi conducători ai 
muzeului «Metropolitan» nu ignorau puțin 
onorabilele antecedente ale misitului, dar 
fie că au preferat să nu le ia în seamă, fie 
că au mizat tocmai pe ele pentru a încheia 
o tranzacție care devenea din ce în ce mai 
suspectă.

DOUĂ SCRISORI ȘI TREI MINCIUNI

Ajuns la acest punct și avînd de înfruntat 
vîlva stîrnită în opinia publică de revelațiile 
echipei de gazetari, Dietrich von Bothmer 
s-a decis să facă, după expresia lui, «cîteva 
declarații suplimentare, menite să aducă lă
muriri definitive». La o conferință de presă 
convocată în incinta muzeului «Metropoli
tan», șeful secției de antichități greco-ro- 
mane a prezentat celor de față copiile unor 
scrisori semnate de «proprietarul efectiv al 
vasului achiziționat».

Noul erou al afacerii se numește Dikkran 
Sarrafian și locuiește la Beirut, capitala Li
banului. întreaga sa corespondență, așa cum 
a fost exhibată ziariștilor de von Bothmer. 
e adresată lui Robert.Hecht-junior, «bunul 
lui amic». într-o primă scrisoare, datată 
10 iulie 1971, Sarrafian își informează prie
tenul că, hotărîndu-se să emigreze în Austra
lia, vrea să-și lichideze toată averea, «inclu
siv kraterul meu cel roșu, pe care-1 am de 
atîta vreme».

Din scrisoare reiese că Hecht cunoștea 
vasul, pe care-1 văzuse cu cîteva luni mai 
înainte la hotelul «Savoy» din Zurich. Gra
țiosul obiect de artă se afla în Elveția de 
cîțiva ani, în grija unor alți prieteni ai lui 
Sarrafian. «Le-am dat instrucțiunile nece
sare pentru a ți-1 înmîna d-tale personal 
(acest cuvînt e subliniat de două ori — n.a.) 
și nimănui altuia», încheia el.

într-o a doua epistolă, datînd din august 
1971, proprietarul vasului scria lui Hecht: 
«Cifra e cea pe care am discutat-o cu d-ta, 
adică un milion de dolari sau mai mult, 
dacă e posibil. E de la sine înțeles că sînt 
dispus să-ți achit un comision de 10 la sută, 
pentru a compensa eforturile pe care le-ai 
făcut și cheltuielile pe care le-ai avut de 
suportat».

După ce au ascultat lectura celor două 



misive, ziariștii au pus o serie de întrebări 
lui von Bothmer. lată-le pe cele mai impor
tante:

1) Abia cu cîteva zile în urmă, solicitați 
de echipa de la «New York Times», el și 
directorul său, T. Hoving, susținuseră că 
kraterul provenea dintr-o colecție europeană. 
Or, Libanul nu se află în Europa. De ce 
această minciună?

2) Tot atunci, cei doi conducători ai mu
zeului afirmaseră că nu știau cine e verita
bilul proprietar al vasului. Or, din docu
mentele prezentate acum, rezultă că iden
titatea lui era de mult cunoscută. De ce 
această a doua minciună?

3) Cu același prilej, se contestase că suma 
plătită pentru krater ar fi fost de un milion 
de dolari, pretinzîndu-se că prețul real era 
mult mai mic. Cu cît fusese cumpărat, de 
fapt, obiectul?

La început, von Bothmer a reacționat 
foarte violent față de «impertinența» între
bărilor care puneau la îndoială corectitudi
nea sa și a directorului Thomas Hoving. 
Cînd indignarea i s-a mai potolit, șeful sec
ției de antichități a spus că cele două «mici 
inexactități» se datorau «dorinței noastre 
de a nu dezvălui numele unui partener de 
la care aveam intenția să mai cumpărăm și 
alte lucrări de artă și pe care nu am vrut 
să-1 punem în încurcătură».

Pus în încurcătură, la rindul lui, von 
Bothmer a trebuit să mărturisească o nouă 
«inexactitate»: prețul plătit pentru vas nu 
era considerabil mai mic, ci considerabil 
mai mare de un milion de dolari — mai 
precis, 1 300 000... Ziariștii au așteptat za
darnic o explicație pentru această a treia 
minciună.

VASUL SE FACE ȚĂNDĂRI

Dar nedumeririle iscate de conferința de 
presă de la muzeul «Metropolitan» nu s-au 
oprit aici. Continuîndu-și investigațiile, unul 
din membrii echipei de la «New York 
Times» a telefonat la domiciliul lui Dikkran 
Sarrafian din Beirut La celălalt capăt al 
firului a răspuns doamna Sarrafian, scu- 
zîndu-se că nu-și poate deranja soțul care 
se culcase.

Nimic anormal în asta, deoarece, con
form fusului orar al Libanului, era aproape 
unsprezece noaptea. în schimb, ziaristului 
i s-a părut ceva mai ciudat faptul că pro
prietarul vasului, care în iulie 1971 era pe 
punctul de a emigra în mare grabă, tocmai 
la antipozi, dormea liniștit în februarie 1973, 
la aceeași adresă, din același oraș și aceeași 
țară.

Convorbirea a avut loc în dimineața urmă
toare. într-o engleză nu tocmai corectă, dar 
destul de curgătoare, Sarrafian a răspuns, 
fără reticențe, la toate întrebările interlocu
torului său. Da, vasul fusese al lui: îl avea 
de la tatăl său, care îl achiziționase prin 1920, 
a Londra. Da, Hecht era un vechi și bun 

Vasul în cauză: 2500 ani de existență, două luni de anchetă.

prieten, căruia îi încredințase misiunea de 
a vinde kraterul. Da, era mulțumit de felul 
cum se desfășurare tranzacția și nu avea 
nici o pretenție, nici de la Hecht, nici de la 
muzeul «Metropolitan».

Pe neașteptate însă discuția telefonică, 
purtată la mii de kilometri distanță, a luat 
o întorsătură surprinzătoare. Sporovăind 
într-una, furat de propriul său antren, Sarra
fian a declarat că ceea ce moștenise de la 
tatăl său nu era altceva decît o cutie de 
pălării cu vreo 40 de cioburi. Nu, nu el a 
restaurat vasul, l-a dat lui Hecht cutia cu 
cioburi, pe care, dealtfel, nici nu spera să 
primească prea mulți bani, a doar «o sumă 
oarecare». Treaba prietenului său ce a făcut 
cu fragmentele și cum le-a vîndut.

Bine, s-a mirat ziaristul, dar atunci cum 
rămîne cu scrisorile din iulie și august 1971 ? 
Acolo era vorba, cît se poate de limpede, 
de un vas întreg, nu de niște cioburi, precum 
și de un milion întreg de dolari, nu de o 
sumă oarecare. Cum explică dl. Sarrafian 
aceste date care re bat cap în cap?

Domnul Sarrafian nu a explicat nimic. 
Devenind brusc mult mai puțin locvace, el 
a răspuns,pe un ton rec, că atît avea de spus. 
Totuși, la insistențele ziaristului, emigrantul 
care nu emigrare a izbucnit: «Ce vrei de la 
mine, domnule? Dacă nu mă crezi, vino 
aici și te vei convinge că nu arăt ca un mi
lionar. N-am nid iaht, nid casă, nid ma
șină — n-am nimic. N-am nid măcar pre
tenții de la cineva! Singurul care se poate 

plînge că a pierdut în această afacere e 
fiscul Statelor Unite...»

Sarrafian a refuzat cu încăpățînate să 
furnizeze motivele pentru care considera că 
fiscul S.U.A. fusese frustrat în schimb, el 
a revenit asupra afirmațiilor sale anterioare, 
amintindu-și dintr-o dată că un alt vechi și 
bun prieten al său, arheolog de renume 
mondial, îi spusese, încă de prin 1935, că 
cele 40 de cioburi din cutia de pălării aveau 
o mare valoare, deoarece erau rămășițele 
unui vas antic; păcat doar că lipseau multe 
fragmente. Cum îl chema pe vechiul și 
bunul său prieten? Acest mărunt detaliu 
scăpa memoriei lui. Dar cum îi chema pe 
vechii și bunii lui prieteni din Elveția, cărora 
le dăduse instrucțiuni să transmită vasul 
(sau cioburile) lui Hecht? Nid acest lucru 
nu îl ținea minte. Dar cum de putuse fi re
constituit vasul în condiții mai bune, decît 
«caliciul lui Herakles» de la Luvru, din 
moment ce îi lipseau numeroase fragmente? 
Sarrafian nu avea habar cum, nu văzuse 
niciodată kraterul restaurat. Nu a avut cu
riozitatea să vadă o bijuterie care valora 
peste un milion de dolari? Nu!

Și, imediat, după acest ultim cuvînt, zia
ristul a auzit țăcănitul telefonului pus în 
furcă.

APARIȚII ȘI DISPARIȚII

încă de la primii pași ai ancheta pe noile 

făgașe, omul pe care au dorit să-l abordeze 
reporterii de la «New York Times» era, 
bineînțeles, Robert E. Hecht-junior. Treaba 
s-a dovedit însă deosebit de dificilă. Din 
ziua de 19 februarie, cînd cotidianul a pu
blicat cel dintîi articol asupra acestui caz 
(inclusiv citatele'*taenționate  din declarația 
inițială a lui Hecht), foarte competentul și 
foarte respectabilul anticar a dispărut de la 
domiciliul său din Roma.

*1 Etruscii silit vechi locuitori ai Italiei (provinciile 
Toscana și Ombria). înaintea romanilor, ei au înființat 
uo mare imperiu, iăsind numeroase vestigii artistice de 
o imensă valoare.

în urma lui, a rămas ca purtător de cuvînt 
un... avocat de drept penal, maestrul Giu
seppe Lojacono, care s-a mulțumit să spună 
laconic, dar semnificativ: «Cu cît re va vorbi 
mai puțin despre această afacere, cu atît va 
fi mai bine».

în după-amiaza de 21 februarie însă cu 
cîteva ore înainte ca Sarrafian să se culce, 
neputînd astfel răspunde primei chemări te
lefonice de peste ocean, portarul hotelului 
«St. Georges» din Beirut l-a informat discret 
pe corespondentul local al cotidianului «New 
York Times» că Hecht a sosit în urmă cu 
jumătate de ceas, locuind în apartamentul 
nr. 283. Toate tentativele corespondentului 
de a intra în contact cu el au dat greș. De
altfel, chiar de a doua zi, inaccesibilul misit 
a părăsit capitala Libanului. în schimb, la 
24 februarie, Sarrafian a recunoscut că pri
mise vizita bunului său prieten, care îl pre
venise că «ziariștii îl vor supune unui adevă
rat interogatoriu», avînd gentilețea, pare-se, 
să-i sugereze și unele răspunsuri.

Tot la 24 februarie, avocatul Lojacono a 
convocat reprezentanții presei din Roma, 
pentru a-i anunța că, în dimineața urmă

toare, clientul său își va face o apariție 
publică, «avînd cîteva noutăți senzaționale 
de comunicat». Dar ziua de 25 a trecut 
fără ca Hecht să poată fi văzut și fără ca 
senzaționalele lui noutăți să poată fi auzite. 
Cam stînjenit, maestrul Lojacono a tras 
concluzia că «omul pe care toți îl aștep
tăm s-o fi răzgîndit».'

La o deducție asemănătoare au ajuns și 
cei care nu erau specialiști în drept penal. 
Cu atît mai mult cu cît, foarte curînd, s-a 
aflat că, în ziua de 25 februarie, Hecht nu 
putea fi la Roma pentru simplul motiv că 
era la New York. Nu ca turist oarecare, ci 
ca oaspete al nimănui altuia decît însuși 
directorul muzeului «Metropolitan», Tho
mas Hoving.

Despre acest lucru presa nu a aflat decît 
a doua zi, direct din gura lui Hoving. Musa
firul său nu mai era de găsit nicăieri. «S-ar 
zice că mania tuturor anticarilor cinstiți, 
care nu au nimic de ascuns, este să dispară 
ca prin farmec, ori de cîte ori sînt căutați, 
vînzolindu-re prin trei continente și nerămî- 
nînd nicăieri mai mult de 24 de ore», co
menta sarcastic un gazetar.

De data aceasta, Thomas Hoving s-a do
vedit mai puțin scorțos ca de obicei și a 
binevoit să ofere ziariștilor o puzderie de 
amănunte. Ca, de exemplu, că luase micul 
dejun cu Hecht, consumînd ochiuri cu slă
nină, ba chiar că la masa de prînz, unde se 
bucurase de aceeași distinsă companie, mîn- 
care o porție de spaghetti. Cu detaliile care 
interesau presa, directorul muzeului a fost 
sensibil mai zgîrcit, limitîndu-se la a spune 
că Hecht îl asigurase de «proveniența perfect 
onestă a kraterului». întrebat ce părere are 
despre onestitatea celui care îi garanta onesti
tatea provenienței, Hoving a răspuns scurt: 
«Bună».

Cu același prilej însă au ieșit la lumină 
noi contradicții între declarațiile principa
lilor eroi ai afacerii. De pildă, Hoving a 
afirmat că văzuse vasul la 27 iunie 1972, 
la Ziirich, împreună cu von Bothmer, infir- 
mînd astfel poeticul pasaj din articolul a- 
cestuia din urmă, cu boschetul din grădina 
newyorkeză. De asemenea, directorul a 
susținut că reconstituirea re efectuase din 
peste 50 de fragmente, și nu din 40, așa cum 
spunea Sarrafian, ceea ce însemna fie că 
fostul proprietar mințea (de ce?), fie că pe 
parcurs apăruseră mai bine de zece cioburi 
suplimentare (de unde?).

în cele din urmă, ziariștii au ajuns la 
unanima concluzie că, departe de a lămuri 
ceva, noile declarații ale lui Hoving au 
adăugat noi semne de întrebare unei afaceri 
din care misterele nu lipseau.

RĂZBUNAREA BORFAȘULUI

în timp ce la New York și Beirut ițele se 
încurcau din ce în ce mai rău. Roma a ieșit 
și ea din rolul șters pe care-1 jucase pînă 
atunci. începutul l-a făcut colonelul de cara
binieri Felice Mambor, care a anunțat că 
întreprinde o investigație în legătură cu kra
terul cumpărat de muzeul «Metropolitan». 
Pista urmată de el pornea de la un denunț, 

conform căruia vasul ar fi fost procurat prin 
săpături ilegale într-o regiune din apropiere 
de capitala Italiei.

A intrat apoi în scenă procurorul-adjunct 
Domenico Sica, care a întocmit acte de dare 
în judecată a patru indivizi (numele lor a 
fost ținut secret), sub acuzația că au efec
tuat excavațiile respective, în urmă cu doi 
sau trei ani, și că au furat fragmentele vasului 
semnat de Eufremios și Euxitheos. Din ace
leași surse judiciare s-a mai aflat că obiectul 
a fost sustras dintr-un mormînt etrusc, 
împreună cu un krater similar, despre care 
re crede că nu a fost încă scos din Italia.

Informațiile cele mai complete le-a furni
zat un anume Armando Cenere, cunoscut 
de poliția din Roma ca borfaș și hoț de 
buzunare. Prezentîndu-se din proprie ini
țiativă în fața autorităților, Cenere a decla
rat că în noiembrie 1971, ca membru al 
unei bande de tombaroli (traficanți de re
licve antice dezgropate ilegal), participase 
la o serie de săpături nocturne în regiunea 
Sant’Angelo. Situată la aproximativ 40 km 
nord-est de Roma, această zonă adăpostește 
cîteva mii de morminte etrusce*!

Lucrînd împreună cu șase complici, timp 
de opt zile, Cenere a găsit mai întîi baza și 
un mîner al kraterului, apoi alte fragmente, 
precum și statuia unui sfinx înaripat. Pentru 
toată această recoltă el a primit 5 300 000 
de lire italiene (circa 8 800 de dolari). Citind 
în ziare despre vasul vîndut muzeului «Me
tropolitan» și despre suma cu care fusese 
plătit, Cenere s-a considerat tras pe sfoară 
și, pentru a se răzbuna, s-a hotărît să mărtu
risească adevărul.

Așa cum era și firesc, depoziția borfașu
lui a fost privită cu suspiciune, ca o poveste 
destul de puțin plauzibilă. Dar procurorul 
Sica și-a modificat atitudinea atunci cînd 
autoinculpatul i-a descris în amănunțime 
scena pictată pe un fragment cît palma de 
mare, pe care Cenere avusese răgazul să-l 
studieze îndeaproape. «Am văzut acolo un 
bărbat rănit la inimă, la burtă și la piciorul 
drept, a spus el. îl ia de umeri un om cu 
cască și cu aripi și altul se uită la el». Și a 
continuat cu numeroase detalii.

Or, descrierea sa coincide exact cu ima
ginea existentă pe o suprafață de dimensiu
nea unei palme din acea față a vasului care 
zugrăvește moartea lui Sarpedon. Așa cum 
s-a arătat, e o scenă mitologică rar repre
zentată deci nu e de presupus ca un individ 
de nivelul cultural al borfașului s-o fi cu
noscut dinainte. Mai mult, la -24 februarie, 
data declarației sale, presa italiană nu pu
blicase nid o reproducere a kraterului; chiar 
dacă ar fi văzut fotografia apărută în «New 
York Times», Cenere tot n-ar fi putut dis
tinge amănuntele pe care le-a enumerat și 
mai ales culorile exacte ale fiecărui personaj; 
cu atît mai puțin ar fi avut de unde să știe 
cele cîteva indicii de forme și culori referi
toare la cealaltă față a vasului, a cărei foto
grafie nu a apărut în nid un ziar din lume.

Autoritățile italiene au anunțat oficial că. 
«sînt multe probabilități» ca vasul achizițio
nat de muzeul newyorkez să fie cel dezgro
pat de Cenere. Totodată s-a solicitat con
cursul poliției americane pentru elucidarea 
cazului.

EPILOG

...nu există încă, în adevăratul înțeles al 
cuvîntului — și poate nid nu va exista 
vreodată. Aproape fiecare zi ce trece aduce 
cîte un amănunt suplimentar. S-a aflat, 
astfel, că un elenist, pictor» și restaurator 
din Ziirich, Fritz Buerki, a lucrat la lipirea 
fragmentelor kraterului cu pricina vreme de 
aproape un an, ceea ce pare să confirme 
relatarea lui Cenere. S-a mai aflat că un 
traficant de obiecte artistice din Roma, 
avînd la activul său un bogat cazier judiciar, 
s-ar fi lăudat unor prieteni, în toamna anu
lui 1971, că a cumpărat un vas etrusc spart 
cu 30 000 de dolari și că l-a vîndut «unui 
american stabilit în Italia» cu 100 000 de 
dolari. S-a mai aflat că pentru a plăti noua 
achiziție, muzeul «Metropolitan» a vîndut 
o colecție de monede romane de aur. (Unde? 
La Ziirich. Cui? Domnului Robert E. Hecht- 
junior. Cu cît? Cu 1 300 000 de dolari). 
S-a mai aflat că la «bursa» antichităților 
respectivele monede ar fi valorat cel puțin 
2 500 000 de dolari.

Dar ceea ce vrea cu adevărat să știe opinia 
publică, nu s-a aflat. Deocamdată...

Nicolae MINEI



Găteală de cap 
pentru femeile măritate: 
zona etnografică 
Argeș (Muntenia).

r COSTUMUL
POPULAR <

ROMÂNESC

A UNEI 
CIVILIZAȚII 

STRĂVECHI, 
ÎNDEMN PENTRU 

O NOUĂ . 
CIVILIZAȚIE Â

un eseu
de Mircea MALIȚA

Costum k 
femeiesc: r 

zona etnografică 
Năsăud (Transilvania).

Prefață 
la volumul 

«ROMÂNIA.
DIN TEZAURUL 

PORTULUI POPULAR 
TRADITIONAL»*)

Am în față un volum care, dincolo de emo
ții, stîrnește gînduri și invită la meditație. 
Vizităm muzee, răsfoim reviste colorate, 
vizionăm filme pe ecran lat; moda îmbrăcă
mintei din lume ni se perindă în fața ochilor 
pe stradă sau la televiziune; ne exersăm cri
teriul frumosului de la vitrina cu cravate 
pînă la scaunul pe care ne așezăm. Dacă în 
acest continuu exercițiu de observare, în
registrare și judecăți privirile ne cad pe o 
ie românească, ne convingem îndată că. 
oricare ar fi criteriile estetice la care 
aderăm, ea rezistă la comparații și chiar 
mai mult:' ea depășește altă creație. 
Are o putere extraordinară de a dura, de a 
înfrunta, de a străluci în orice decor, de a

*) Album în curs de publicare de Tancred Bănățeanu 
și Elena Zlotea.

respira prin mijloacele proprii demnitate, 
eleganță, distincție.

Rareori pot fi întrunite în slujba omului 
cu maximum de expresivitate elemente atît 
de cîntărite, conținînd deopotrivă abstrac
ție intelectuală și abilități miniaturale.

Dacă înlocuim expresivitatea prin eficaci
tate, avem definiția zborului în Lună. Crea
ția tehnică este în definitiv funcționalitate, 
economie de mijloace, ingeniozitate.

Costumul românesc este un monument 
în sensul propriu al cuvîntului. El nu stă în 
căsuța sociologică sau etnografică a îmbrăcă
mintei, ci în linie cu piramidele egiptene, cu 
catedralele franceze și cu digurile Olandei. 
El are acest drept pentru că este o probă 
adusă la maturitate a existenței unei civili
zații închegate. El este una din mărturiile 
vizibile și tangibile ale civilizației satului 
de pe pămîntul nostru. Costumul românesc 
ne scoate din domeniul artei și ne duce în 
acela al istoriei. Pentru mine el nu se aso
ciază cu hora satului, cu cimiliturile și cu 
poveștile populare; el rimează cu perfecta 
și armonioasa așezare a comunității libere, 
care a știut să străbată toate intemperiile 
istoriei prin neîntrecutul său sistem de auto- 
ghidare și adaptare.

Obștea țărănească a străbătut, odată cu 
costumul, istoria. Și-a păstrat limba și ființa 
națională, capacitatea de a dăinui, înclinarea 
de.a gîndi și a crea. Costumul, cîntecul, ba
lada acompaniază miracolul permanențelor 
istorice. Civilizațiile sînt cel puțin seculare. 
Ca să fie rotunde, mature, aduse la suprema 
lor expresie, mileniul este un pas minimal.

Folclorul este, în raport cu arheologia, o

ciudată mină de suprafață. Nu trebuie să 
sapi, să lipești, să reconstruiești și să iden

tifici. In folclor obiectele sînt toate noi, dar 
turnate în tipare vechi, milenare.

Există un ritm de învățare pentru omenire. 
Meșteșugurile se învățau extrem de greu. 
Era nevoie de vreo cincisprezece generații 
pentru ca produsul să fie susceptibil de a 
primi marca civilizației. Aceasta însemnează 
500 de ani. Unde altădată a fost nevoie de 
zece generații, astăzi sînt suficiente două- 
trei. Se învață mult mai repede, mai con
densat, cu ajutorul teoriilor și al deducției.

Civilizația satelor la noi a început să de

prindă ceramica și artele casnice, uneltele 
de cultură elementară a pămîntului din neo
litic, perioadă reprezentată de pămîntul țării 
noastre mai bogat decît în orice alt colț al 
Europei.

Cu o minte grăbită nu poți surprinde rit
murile istoriei. Vorbind de decadența cos
tumului, care a început probabil acum un 
veac, îi atribuim o înflorire maximală pe

Costum femeiesc: 
zona etnografică

Romanați (Oltenia).



timpul civilizației ilustrate de bisericile și 
mînăstirile moldovenești. Dar civilizația sa
telor, cu limba, obiceiurile și costumele își 
atinsese culmea în momentul apariției feu
dalismului, căci altfel n-ar fi putut să suporte 
asaltul stăruitor pe care acesta l-a efectuat 
asupra structurii sale.

Epoca înfloririi costumului nostru trebuie 
să fie situată în jurul mileniului întîi, exact 
în perioada pentru cunoașterea căreia arheo
logia, istoria și celelalte științe sînt mai ne
putincioase. Atunci s-a produs cea mai mare 
performanță a satului, aceea de a fi 
călcat, distrus, incendiat și de a renaște, 
de a se reface în formele sale inițiale. In acel 
punct de dezvoltare a acestei civilizații se 
elaborase deja un tipar comparabil cu pere
nitatea trăsăturilor transmise de gene.

Comunitatea satului nu era diferențiată; 
costumul era unul și același într-o așezare 
rurală, deosebiri distinctive apăreau doar 
între obștile vecine; costumele diferă de 
la o regiune la alta. Nu ar fi lipsită de senș 
ipoteza că pe teritoriul nostru au existat 
ttîtea grupări independente înaintea for
mării statului nostru, atîtea cnezate cîte 
stiluri distincte de costume putem identi
fica.

Neavînd vigoarea necesară, fiind limitate 
de propriile dimensiuni, așezările din vechea 
civilizație a satului nu au întreprins lucrări 
masive de alterare a naturii, creații artifi
ciale, arhitecturale. Condițiile istorice erau 
net protivnice. Nimic nu putea dăinui în 
calea unor năvăliri periodice, al căror ciclu 
aproape sezonal a fost învățat repede în 
cursul generațiilor.

Satul a făcut deci pace cu natura înconju
rătoare care îi servea și de camuflaj. Așeză
rile rurale nu au fost trădate de turnuri 
înalte și semețe, arta s-a exersat într-un 
cadru interior, ca pentru a crea o pavăză. 
Pe nordici frigul i-a obligat să aibă exterioare 
cenușii și interioare colorate și vii. Poporul 
român a deprins formula din cauza adversi
tăților istorice. In creația lui este uluitoare 
rima, neîntîlnită în civilizațiile moderne, 
între costum și decorația interiorului. Că
mașa se prelungește în pernă, în cusătura 
de pat. în scoarță și cergă, în semnele geo

Costum femeiesc: Suman femeiesc și bărbătesc :
zona etnografică zona etnografică Bihor
Vlașca (Muntenia). (Transilvania).

Costum femeiesc: 
zona etnografică Muscel (Muntenia). 

metrice care coboară de pe mined și ajung 
pe linguri, pe oale, pe uneltele cu care se 
prelucrează lîna. Civilizația contemporană 
a pierdut, prin specializare, legătura dintre 
arta decorativă a interioarelor și aceea a 
costumelor, dar și din cauză că a dispărut 
funcțiunea de conservare pe care o 
reprezenta căminul pentru familia mare.

Dacă costumul lărgește orizontul istoric, 
el aruncă tot atîtea lumini în direcția caracte
rului și trăsăturilor minții poporului care 
i-a dat naștere.

Arta populară română, scrie Mario Ruf
fini, este o artă mare și robustă. Ea păstrează 
din originile romane și mediteraneene sim
țul veseliei, al măsurii și al intuiției juste. 
Pentru Ruffini dispoziția arhaică a desenelor 
după o simetrie geometrică este unul din 
semnele cele mai autentice ale spiritului de 
invenție și de clasare pe categorii. Entuzias
mat, Henri Focillon, unul dintre cei mai mari 
specialiști ai istoriei artelor, exclamă: «A- 
cest popor are nevoie să născocească; pen
tru aceasta el are în mîinile țărănești, atît 
de fine și pricepute, aptitudinea necesară, 
și în inima sa,fluxul frumoaselor aspirații pe 
care nu le satisface o indolență plină de 
vise». Tot el spune: «Fetele brodează fru
moasele lor cămăși de mirese; fiecare pro
vincie are stilul său, fiecare loc are aptitu
dinile decorului și preferințele de culoare, 
fiecare muncitoare pune în sentimentul co
mun capriciul personal și mîndria gustului 
său. Femeile țes aceste pînze în care se a- 
mestecă acordurile a două universuri: Asia, 
în același timp apropiată și depărtată, cu 
fantezia ei, cu profuziunea și obsesia ciu
dată a multiplicității formelor; Mediterana, 
maică a ordinii, a gîndurilor clare și a distri
buțiilor fericite».

Costumul popular este pentru poporul 
român un certificat de aptitudine. Mărturie 
a unei civilizații străvechi, el este îndemn 
pentru o nouă civilizație, îndreptată de astă 
dată spre exterior, spre transformarea na
turii, spre crearea de bunuri materiale la 
dimensiunile unei colectivități largi și ne- 
fărîmițate.

Mesajul lui de demnitate, pricepere și 
gîndire abstractă rămîne însă etern valabil.
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avem 
totuși 

un festival

După atitea începuturi trîmbițate 
publicitar, urmate de tot atîtea 
finaluri fără nici o explicație 

după atitea încercări ratate de a ne 
dovedi că și noi putem mări numărul de 
festivaluri pe cap de meloman, iată-ne 
din nou în fața unui festival. Modest, 
fără tam-tamuri dar cu ambiții în pri
vința calității și avînd girul unui juriu 
de prim rang (George Sbârcea, Catinca 
Ralea, Aurel Gherghel, Marius Țeicu, 
Savel Stiopul), festivalul «Primăvara ba
ladelor» a fost în fapt o manifestare de 
ne-muzică ușoară. Oricît de bizar ar 
părea, termenul este conform cu inten
țiile organizatorilor, multe dintre pie
sele prezentate atingînd cîmpuri di
verse — folclor, pop, muzică ușoară, folk 
— fără a se încadra strict într-unul sin
gur. Și, mai precis, festivalul s-a consti
tuit ca o rezultantă inedită și spectacu
loasă a unui amestec, deloc formal, între 
genuri diverse de muzică și poezie. Ca 
oricărei manifestări artistice studențești, 
nici acesteia nu i-a lipsit entuziasmul, 
de data aceasta bine dozat și, normal, 
plin de orgoliul pionieratului. Găsim 
astfel justificată mîndria organizatorilor 
dacă acum la ora bilanțului constatăm că 
«Primăvara baladelor» a fost o reușită. 
N-am vrea să se înțeleagă această apre
ciere ca un termen mulțumitor-acope- 
ritor, ca o sarcină îndeplinită și atît. Fes
tivalul a fost realmente reușit pentru că 
a promovat talente adevărate (Doru 
Stănculescu, noul cuplu Marcela Saftiuc- 
Traian Cosma, duetul Vali Sterian- 
Carmen Marin), a trasat unele direcții, 
impunînd totodată un gen prezentat 
pînă acum cu o inexplicabilă teamă — 
cîntecul de actualitate, cîntecul ancorat 
în cotidian. Muzica tinerilor noștri intră 
astfel destul de timid, dar o face, într-un 
făgaș în care cinematograful, poezia și 
proza au pășit mai demult — arta po
litică. «Nopțile» (Vali și Carmen), «Ma
rea nuntă» sau cîntecele prezentate în 
afara concursului de Mircea Florian — 
expuse în compania inutilă a unei ilare 
«cete de ceterași» — sînt cîteva exemple 
încurajatoare care merită însă să fie 
amplificate, mai ales că poezia contem
porană poate oferi numeroase texte 
pentru cîntecul politic.

O notă în plus au oferit festivalului 
recitalurile hors-concours susținute de 
consacrați ca Alexandru Mica — într-un 
program alcătuit din balade vechi, trio
ul Bebe Paraschivescu-Dan Aldea-

TOP MUZICAL

SĂPTĂMÎNA 
TRECUTĂ

SĂPTĂMÎNA 
ÎN CURS TITLUL INTERPRET SĂPTĂMÎNI 

ÎN TOP

1 1 Negru Vodă Phoenix 6

2 2 Eternitate George Nicolescu 4

3 3 Cine te-a adus în calea mea Margareta Pîslaru 3

5 4 Vacanța Cronos 5

4 5 Oameni de zăpadă Roșu și Negru 6

7 6 Vouă Dida Drăgan 2

- 7 Frumoasele duminici Olimpia Panciu și Marius Țeicu 1

9 8 Joc de taină Carmen Mureșan 3

10 9 Crăiasa din povești ' Romanticii 6

8 10 Prinzi oare jocul vîntului din drum ? Marcela Saftiuc 6

Cornel Ionescu sau formațiile Phoenix 
și Sfinx. în ciuda unor mici erori de se
lecție, inerente poate, festivalul de mu
zică și poezie «Primăvara baladelor» 
este un mare început căruia îi dorim din 
toată puterea cuvintelor noastre să-și 
continue drumul.

doru 
stănculescu 

speră...

— Ai cîștigat «Marele premiu» la 
«Primăvara baladelor». Și acum ce-i dc 
făcut?

— Să cînt în continuare, atît eu cît 
și ceilalți care s-au afirmat la acest 
festival. Cred însă că alții ar avea ceva de 
făcut de acum încolo.

— Care «alții» ?
— Cei care pot profita de pe urma 

succeselor noastre, acum cît sînt proas
pete în mintea publicului. Așteptăm deci 
oferte din partea RTV, a Electre- 
cord-ului etc.

— Să sperăm că vor citi și «alții» acest 
interviu. In fine, «Marele premiu» ți-a 
adus o recunoaștere oficială a meritelor; 
crezi că mai poți fi în continuare «fra
tele Mihaelei Mihai» ?

— Premiul mă face să fiu acum pe pi
cioarele mele, și în ochii spectatorilor. 
Mă bucur că pînă la urmă Mihaela n-a 
putut să răspundă invitației de a face 
parte din juriu, pentru că altfel premiul 
meu, dacă l-aș fi luat, ar fi fost privit cu 
neîncredere.

— Bănuiesc că acest premiu înseamnă 
mult pentru tine.

premiile

Marele Premiu — Doru Stănculescu, 
tehnică vocală bună, o compoziție 
memorabilă (Rică), și alta cu virtuți 
de mare șlagăr — «Ai, hai».

Premiul U.A.S.C.R., pentru ținută si 
omogenitate — cvintetul condus ' de 
Emanoil Nedea, Brașov.

Premiul special ai juriului — trio-ul 
ieșean compus din Virgil loniță, Cezar 
Ionescu Laurențiu, Nicu Moraru. Piese 
polifonice bine aranjate în manieră 
preclasică.

Premiul Centrului universitar Bucu
rești — Cristina Romak, Eugen El iu

— Este, în primul rînd, o replică 
promptă dată «galeriei» de la Sala Pala
tului, cînd am cîntat la «Săptămîna 
Top ’72».

— Avem deja conflicte cu publicul ?
— Nu, dar am impresia că voi, cei 

care urmăriți cu pasiune top-urile și 
care le alcătuiți...

— ...Noi, da! Eu — nu. Top-ul este 
o rubrică a cititorilor. Vezi «Flacăra», 
numărul 10, pagina 23.

— Mă rog, «voi»; pe voi vă interesează 
foarte mult muzica străină și mai puțin 
cea autentic românească. De aceea cred 
că revistele care și-au sacrificat un spațiu 
pentru muzica ușoară au un foarte im
portant rol în educația tineretului.

— Au! Dar voi, cîntăreții de folk ce 
rol aveți? Sper că măcar tu te consideri 
ca făcînd parte din această categorie.

— Eu n-aș zice că fac muzică folk, 
sau că sînt un cîntăreț «de vagă inspi
rație folclorică». Eu fac o muzică în 
spirit național, nu neapărat folclorică. 
Deși sînt bucureștean, am călătorit mult 
prin țară, am ascultat destule cîntece 
românești și am prins gustul folclorului.

— Bine, dar de la gust pînă la esență...
— La început, spre folclor m-a atras 

ineditul, apoi am înțeles că înseamnă 
mult mai mult, că de fapt este esența a 
ceea ce ne caracterizează. în fond, sub 
o formă sau alta, toți artiștii «fac folcloi» 
numai că unii n-o știu iar alții, n-o re
cunosc.

— Ce crezi «Ai, hai» este o piesă scrisă 
așa, în spiritul spuselor tale ?

— Cred că da.
— Și este compoziția ta?
— Da, melodia—da.
— Bine, tu ai spus! Dar textul?
— L-am găsit într-o culegere de folclor 

la trei ani după scrierea melodiei.
— Mai bine mai tîrziu decît...
— Sau «totul este bine cînd se termi

nă cu bine*.
— Nici că se putea un final mai bun 

pentru acest interviu.

K martie 1973
George STANCA

(Timișoara) — un cuplu discret, voci 
bune, incomplet sudate.

Premiul pentru cea mai bună pre
lucrare a unei piese folclorice—«Colind» 
de Marcela Saftiuc și Traian Cosma.

Premiul pentru compoziție originală — 
«Nopțile» de Vali Sterian și Carmen 
Marin. Cunoscuti deja publicului bucu
reștean, cei doi interpreti au adus, prin 
maniera de prezentare a melodiei pre
miate, un plus de inedit festivalului.

Premiul pentru cea mai bună transpu
nere muzicală a unei poezii din lirica 
românească sau universală — «Glossa» 
compusă de Aurel Popescu, pe ver
suri de Mihail Eminescu.

Premiul de popularitate — Marcela 
Saftiuc și Traian Cosma (Cluj). Un duo 
cu mari calități, dezavantajat însă în 
concurs de neclaritatea unor texte.

Remarcabili, dar nepremiați — Nicu 
Vladimir și Mircea VintHă, ultimul cu o 
voce caracteristică genului folk.

Sinceritatea copiilor este întotdeauna 
cuceritoare și telegenică. Gesturile lor emo
ționează prin acea firească puritate primă- 
văratică (în orice anotimp), neumbrită de 
conveniențe și fard. Copiii uimesc adesea 
prin performanțele pe care le reușesc în 
diferite domenii de activitate. In muzică 
au apărut și apar copii minune, de aseme
nea în artele plastice, în sport sau chiar 
în științe. Ei au pasiuni pe care și le ono
rează cu o sfîntă tenacitate. Ocrotesc pă
durile, florile, păsările și animalele, devin 
mici cooperatori cu lot propriu etc. E de 
ajuns ca în preajma unui copil să fie un om 
matur de ispravă, ca acesta să-i devină 
model. Copiii sîntem noi înșine într-o mai 
aleasă devenire. Ei prelungesc existența 
noastră cu încă o generație și pot fi precum 
vrem noi, sau cum am visat noi înșine să 
fim. în copii se păstrează șansa noastră de 
a atinge culmile sperate.

Pe micul ecran apar copii în cele mai 
diverse ipostaze și atunci cînd apar pelicula 
devine mai generoasă, mai încărcată de 
sens. Un teritoriu fără copii este un teri
toriu arid, sortit pieirii. Dar ca să avem 
copii așa cum îi dorim, trebuie să le creăm 
climatul spiritual de care au nevoie. Micul 
ecran a devenit, de mult, un prieten al 
copiilor. Nu întotdeauna însă TV le oferă 
emisiuni la nivelul lor de înțelegere și 
«exigență». Adesea filmele noastre de de
sene animate (care se dau în antracte) nu 
au consistență, fabula este săracă, perso
najele nefericit stilizate — copiii rămîn... 
impasibili așteptînd pe Mannix. Dacă n-ar 
fi existat un Disney, care vine să sporească 
bucuria și imaginația copilului, micul ecran 
ar fi rămas cenușiu pentru un sfert dintre 
telespectatorii noștri. (Unde sînt poveștile 
lui Creangă, ale lui Eminescu, basmele 
populare dacă nu pe masa desenatorilor 
noștri de filme animate?) Emisiunile cu 
copii însă sînt, așa cum am spus, bine pre
zentate.

lată, de pildă, duminică 25.111, în cadrul 
unui grupaj, pe care l-aș intitula «Pledoarie 
pentru schi», după formidabilul maraton 
tradițional (Suedia), la care au participat 
peste 10 000 de schiori între 12 și 76 de ani, 
o adevărată probă de sănătate publică, a 
apărut pe micul ecran un copil sergent (la 
vîrsta de 7 ani). Alin Radu Popescu zis 
Norocel. Se cuvine să relevăm aici fapta 
celor doi părinți adoptivi și a vînătorilor 
de munte care prin grija lor au făcut dintr-un 
copil abandonat, născut prematur cu o 
greutate de 900 de grame, un șoim. Viața 
copilului a atîrnat mult timp de un fir de 
ață. (A primit o educație spartană, cu dușuri 
reci în fiecare zi, și a crescut ca din apă. 
La 3 ani și 6 luni a început să schieze.) 
Numai grija, veghea și adînca omenie a 
soților Popescu au făcut ca astăzi Alin zis 
Norocel, «înfiat» în numele unei tradiții 
ostășești de vînătorii de munte, să fie, la 
frageda vîrstă de 7 ani, ridicat la gradul de 
sergent pentru merite excepționale. Alin — 
deținătorul a numeroase diplome pentru 
performanțele sale de pe pîrtia de schi — 
schiază alături de vînătorii de munte în- 
treeîndu-i adesea. Aflăm din acest reportaj 
că din dispoziția Comandantului Suprem al 
Forțelor noastre armate li s-au dăruit co
piilor 3 500 de perechi de schiuri. în final, 
primul sergent copil din istoria armatei 
noastre. Alin Radu Popescu, transmite dintre 
zăpezile Carpaților un emoționant salut 
Comandantului Suprem,tovarășului Nicolae 

Ceaușescu, părinte iubitor al copiilor pa
triei. în salutul său, în performanțele sale, 
în vocea tulburător de sinceră și în privirea 
micului ostaș am descifrat o generație a 
faptelor de mîine.

Compozitori: 1. Nicolae Covaci, 2. și 3. George Grigoriu. 4. Robert Flavian. 5. Nancy Brandes. 6. Petre Magdin. 7. Marius Țeicu.
8. Gabriel Mărgărint. 9. Doru Tufiș. 10. Marcela Saftiuc.
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bilă). In 1967 regizorul 
Peter Brook îi dă ocazia să 
ia primul contact cu ecranul 
într-un film insolit Marat- 
Sade, după piesa mult co
mentată a lui Peter Weiss, 
în rolul Charlottei Corday. 
în 1970 i se va decerna Pre
miul Oscar pentru interpre
tarea sa din Love, film rea
lizat de Ken Russell după 
romanul Femei în dragoste 
al lui D.H. Lawrence (par
teneri: Alan Bates și Oliver 
Reed), film care marchează 
astfel întîlnirea între două 
mari personalități artistice. 
Același Ken Russell o va 
distribui ulterior în alte 
două filme ale sale: The 
Music Lovers (1970), amplu 
film biografic, dedicat com
pozitorului Ceaikovski 
(protagonist: Richard
Chamberlein), unde reali
zează o nouă creație califi
cată de critici drept «sen-

zîmbind 
de propriile 

glume...

JACKSON
G lend a

zațională», și în musicalul 
The Boy Friend (1972), pre-
zentat și la noi în festivalul 
filmului britanic. In ultimii

Actriță britanică de teatru, 
film și TV, născută la 
Liverpool, în 1936. Perso
nalitate cu totul ieșită din 
comun, G.j. debutează pe 
scenele Londrei, jucînd la 
20 de ani roluri dificile de 
compoziție pentru ca mai 
tîrziu să atace marile roluri 
ale repertoriului shake
spearian (o Ofelie memora-

ani va mai izbuti alte două 
strălucite performanțe dra
matice în serialul TV: Eliza
beth R., reluînd același per
sonaj al reginei Elisabeta a 
Angliei în filmul Maria 
Stuart de Charles jarrot, și 
în Sunday, Bloody Sunday, 
de John Schlesinger, film 
pentru care a figurat pentru 
a doua oară pe lista candi- 
daților la Premiul Oscar 
pe 1971.

este — să recunoaștem 
— salvatoare: ostenită de 
moarte să tot caute și să gă

sească (ori nul), la fiecare șase 
luni, cite un cuvînt nou și neaștep
tat de spus în garderoba feminină, 
moda s-a întors, decisă, cu fața 
spre bărbați. Aici, de cîteva bune 
secole, pămînt virgin, tocmai bun 
de defrișat, aici, de la pantalonii 
de atlas cu funde la genunchi și 
de la perucile albe cu straturi de 
bucle paralele, mai nimic, nu
mai haine negre, numai haine 
cenușii, numai ciopoclacuri, nu
mai ipostaza gravă și solemnă 
a bărbăției. Dar unde e coada 
cu ochi verzi a păunului, unde 
e penajul strălucitor al canarului, 
unde e fala colorată și țanțoșă a 
masculilor din regnurile inferioa-

JAQUE 
Catelain

Actor și regizor francez de 
film, născut Jacques Guerin- 
Catelain la St. Germain-en- 
Laye (Franța), la 9 februarie 
1897; mort la Paris la 5 
martie 1965. A cunoscut în 
Franța în anii ’20o populari
tate comparabilă cu cea a lui 
Alain Delon de azi, ca în- 
tîiul june-prim al ecranului 
francez. Perioada cea mai 
interesantă a carierei sale 
este cea dintre anii 1918 și 
1923 cînd interpretează pe 
rînd, sub bagheta lui Marcel 
L’Herbier, filme ca: 
Le Torrent, Le Carnaval des 
Verites, L'Ex-Voto, Rose- 
France, L'Homme du large, 
El Dorado, Don Juan et Faust,

L'lnhumaine. în anii 1923 
și 1924 își încearcă forțele 
ca regizor (sub îndruma
rea lui L’Herbier) cu două 
filme originale: Le marchand 
de plaisirs și La galerie des 
monstres, continuînd însă 
să activeze ca actor, do
meniu în care este mult mai 
solicitat. Devine astfel un 
Valentino al ecranului fran
cez în filme ca: Le prince 
charmant, Koenigsmark, Ca
valerul rozelor, Printemps 
d’amour, Le vertige, Little 
Devil May Care (S.U.A.), 
Occidentul, Paris-Paname, 
Nopți princiare etc. Odată 
cu trecerea la filmul vorbi
tor, cariera lui J.C. suferă 
o bruscă eclipsă, fapt care-l 
determină să se îndrepte 
către teatru. Dintre filmele 
în care a mai apărut ca 
actor de compoziție amin
tim: In einer kleine Kon- 
ditorei (Germania, 1930), 
Le reve (1931), Fericirea 
(1934), La route imperiale 
(1935), La garponne (1936), 
L’Escadrille de la chance (id.) 
Oameni noi (1937), Hoț de 
femei (1938), Adrienne 
Lecouvreur (id.), Antanta 
cordială (1939), Comedia fe
ricirii (1940), La revoltee 
(1948), Elena et Ies hommes 
(1956). A turnat și în S.U.A.: 
Dragostea noastră (1945), 
The Razor’s Edge (1946), în 
Italia: Gli ultimi giorni di 
Pompei (1950) etc.

spre bărbați, cochetăriile modei 
străbat vama unisex-ului, adică 
zona în care Adam și Eva se îm
bracă ambigen. Aidoma. Abia 
după aceea, purtînd asupra-i re
cuzita feminină, moda pentru băr
bați are curajul să se afirme sin
gură în arenă. Cămășile capătă, 
cum vedeți, ruje, volănașe duble, 
broderii cu acul, ba chiar și funde 
de catifea pe post de papion 
(foto 1). Puloverele bărbătești se 
mîndresc că au devenit colorate, 
peticite, împestrițate (foto 2) cum 
erau, pînă mai ieri, ale noastre. 

'Șepcile — de Gavroche ori Sher
lock Holmes — trecute o vreme 
prin atelierele modistelor și meta
morfozate în pălării de «damă» 
revin acasă, mai Gavroche, mai 
Sherlock Holmes ca la plecare, 
mai mari, mai colorate, ba chiar

JANSSEN
David

Actor american de film și 
TV, născut David Meyer, la 
Naponee (Nebraska, S U A), 
la 27 martie 1930. își începe 
cariera artistică într-un circ 
ecvestru, debutînd apoi în 
film, la 14 ani. Dar abia în 
1952 începe să capete roluri 
importante și devine cu
noscut ca actor mai întîi la 
Universal, apoi la Warner

Bros, în filme ca: Bongo 
Goes to College (1952), Yan
kee Buccaneer (id.), Cult of 
the Cobra (1954), Jungla pă
trată (1955), To Hell and 
Back (id.), Never Say Good
bye (1956), Toy Tiger (id.), 
Francis in the Haunted House 
(id.), Showdown in Abilene 
(id.), Lafayette Escadrille 
(1957) etc. Din 1957 devine 
un star al TV debutînd cu 
un prim mare succes în 
serialul Richard Diamond, 
Private Detective (1959), ur
mat de altele la fel de 
populare ca: Naked City, 
Follow the Sun, Target: the 
Corrupters, Checkmate și cel 
mai aclamat dintre toate: 
The Fugitive (Evadatul, 1965) 
Continuă să lucreze și la 
Hollywood, apărînd mai 
rar, în filme ca: Twenty 
Plus Two (1961), King of the 
Roaring Twenties (id.), Man- 
Trap (id.), Belle Sommers 
(1962), My Six Loves (1963), 
Warning Shot (1966), The 
Shoes of the Fisherman (1968) 
The Spitting Image (1969), 
Naufragia# în spațiu (1970) 
etc...

Constantin POPESCU

re, cum să lipsim tocmai specia 
supremă — și mai ales stăpînul 
speciei! — de atributele ei cele 
mai spectaculoase? Vitregiți atît 
amar de vreme, bărbații trebuie 
repuși în drepturile lor vestimen
tare, au hotărît creatorii de modă. 
Ale lor deci, din nou, culorile 
aprinse ale spectrului solar. Ale 
lor, din nou, fundele și dantelu- 
țele. Ale lor alinturile, catifelele, 
jocurile de-a surpriza. Din vechea 
garderobă e păstrat, cu certitu
dine, pînă una-alta, doar panta
lonul. Yves Saint-Laurent cro
iește costume trandafirii și tur
coaz. Esterel lansează tunici im
primate cu flori și cămăși cu 
fluturi... Ca să treacă granița

și nițeluș mai caraghioase (foto 3).
Ei, dar să nu ne speriem prea 

tare. E și asta o joacă vremelnică 
a bărbaților, ca și cea cu pletele 
lăsate pe umeri și cu bretoanele 
căzute pe frunte. Să nu-i luăm 
în serios. Vor doar să ne pună la 
încercare. Vor să vadă cît timp 
le acceptăm cochetăria. Vor să 
vadă cit rezistăm în fața rap
tului. De fapt, ei își trimit în 
paginile de modă doar piloții de 
încercare și măscăricii. Ei, cei
lalți, mulții, serioșii, gravii, pur
tătorii de costume gri și stăpînii 
casei, stau într-un colț și rîd. 
De propriile glume...

S.

• între 28 martie și 6 aprilie are loc în 
U.R.S.S. trecerea în revistă a celor mai 
reprezentative spectacole ale «Festiva
lului dramaturgiei românești», care s-a 
desfășurat în peste r0 de teatre, în toate 
republicile Uniunii Sovietice, oferind 
publicului, alături de piesele lui Mihail 
Sebastian («Jocul de-a vacanța» și «Stea
ua fără nume») și Victor Eftimiu («Omul 
care a văzut moartea»), o bogată ima
gine a dramaturgiei noastre contem
porane, din care n-au lipsit numele lui 
Horia Lovinescu («Omul care...» și «Ha
nul de la răscruce»), Aurel Baranga 
(«Fii cuminte, Cristofor» și «Opinia pu 
blică»), Paul Everac («Simple coinci
dențe»), Al. Mirodan («Celebrul 702») și 
Ecaterina Oproiu («Nu sînt Turnul 
Eiffel»).

în luna mai, în țara noastră, va avea 
loc «Festivalul dramaturgiei clasice ruse 
și sovietice.»
• Concomitent cu premiera pe țară 

a piesei «S im bata amăgirilor» de I.D. 
Sîrbu (iarăși un titlu arbitrar schimbat 
în «Simbăta păcălelilor»!) — spectacol 
prezentat de Teatrul «Al. Davila» din 
Pitești și în cadrul turneului său la 
București — la Lodz' a avut loc premiera 
poloneză a piesei «Arca bunei speranțe», 
iar editura craioveană «Scrisul româ
nesc» a oferit publicului premiera edi
torială a romanului «pentru copii și pă
rinți», în tiraj de masă, «De ce plinge 
mama?», aparținînd tot scriitorului I.D. 
Sîrbu.
• în timp ce la Teatrul «Ion Creangă» 

din București avea loc noua premieră a 
piesei «Nota zero la purtare» de Virgil 
Stoenescu și Octavian Sava, în regia 
Ilenei Cîrstea, spectacol însoțit de o 
frumoasă transmitere a ștafetei între 
generațiile de interpreți ai textului celor 
doi autori, palmaresul piesei, care în
registrase pînă atunci diferite montări 
— pe scenele teatrelor, la radio sau la 
televiziune — în U.R.S.S., R.P. Chineză, 
R.S. Cehoslovacia, Iugoslavia și R.P. 
Ungară, își adăuga o nouă montare în 
R.D. Germană, la Friedrich Wolf-Thea
ter din Neustrelitz.
• La Teatrul de Comedie au început 

repetițiile piesei « Volpone» de Ben John
son, cu Mircea Șeptilici în rolul titular 
și Ion Lucian în Mosca, regia spec
tacolului fiind semnată de Ion Cojar.
• Intensă activitate la Teatrul de stat 

din Sibiu: de curînd a avut loc premiera 
«Conu Leonida față cu reacțiunea» de 
I.L. Caragiale, în regia lui Andrei Bel- 
grader (spectacol de diplomă al tînăru- 
lui regizor), acum se repetă «Revizorul» 
de Gogol, în regia lui Iulian Vișa, iar 
de la 1 aprilie încep repetițiile piesei 
«Răposatul» de Nușici, regia spectaco
lului fiind încredințată lui Liubișa Geor- 
gievski, de la Teatrul din Scopje.
• La Oradea a avut loc premiera 

musicalului «Preșul», după piesa cu 
același nume de Ion Băieșu. Spec
tacolul orădean, regizat de Magda Bor- 
deianu, reprezintă cea de-a șasea ver
siune scenică pe care o cunoaște în 
această stagiune comedia lui Ion Bă- 
ieșu, devenit, peste noapte, «co-autor» 
cu Ady Braun! ,
• După premiera pe țară de la Teatrul 

«Nottara», piesa «Cei șase» de Robert 
Hossein și Fr. Dard urmează să aibă 
astăzi, 31 martie, o nouă premieră la 
Teatrul Național din Cluj.
• Din cronica ziarului «Jutarnye No- 

vosti» la spectacolul «Măsură pentru 
măsură» de Shakespeare, realizat de 
Horea Popescu la Teatrul Național din 
Belgrad: «Oaspetele din România, regi
zorul Horea Popescu, ne-a dezvăluit 
— cu un ansamblu renăscut, reîmpros
pătat — un Shakespeare adevărat și 
pămîntesc, un Shakespeare inundat de 
poezie, un Shakespeare nebun, plin de 
pasiune și de înțelepciune. A fost o 
adevărată plăcere să vezi cum se desfă
șoară viața dublă a eroilor lui Shake
speare pe imensul scrînciob (autorul de
corului este de asemeni regizorul Horea 
Popescu), cum se schimbă și se mas
chează omul lui Shakespeare, molipsit 
de putere, cum se revarsă în sală un 
întreg mecanism mînat de joc și de 
rîsul tămăduitor».

Victor PARHON

Corespondențe din lumea largă, in exclusivitate 1^1



OPINII

numai literatură?
Deschidem una din cărțile anului 

trecut și iată ce citm: «Eu cred că 
se poate face un mare roman, cu
prinzător de viață, de mari pasiuni 
și de mari catastrofe, fără curajul de 
a merge puțin orbește în inima vieții, 
din instinct, fără ezitări, fără rezerve, 
cu prețul ridicolului, al gafei sau al 
prostului-gust... Acest curaj explică 
resursele romanului rus și, în bună 
parte, ale romanului englez. E un 
curaj pe care literatura franțuzească 
l-a avut foarte rar — poate nicioda
tă». Și răsfoim alta: «Despre orice 
s-ar putea vorbi, numai de secetă 
literară— nu. E drept că recolta de 
«volume» a ultimului an e relativ mai 
săracă decît în anii trecuți, dar a- 
ceasta nu din pricina unei scăderi 
de creație cît mai mult din pricina 
unei crize editoriale. Cei mai mulți 
scriitori stau cu volumele în sicriașul 
mesei». O altă pagină,din altă carte 
se oprește asupra înfățișării scriito
rului: «Există, fără îndoială, și astăzi, 
mai ales în provincie, poeți cu păr 
lung, lavalieră, unghii negre și ghete 
scîlciate. Dar nu mai dau ei tonul. 
Tipul tînărului de astăzi are altă 
înfățișare. Poartă pulover, pantaloni 
de sport, e tuns scurt, cu părul lins 
și încleiat cu fixină. Citește gazete 
sportive, e mare amator de cinema, 
știe pe de rost toate firmele fabri
cilor de automobile din lume și cînd 
face literatură, păstrîndu-și toate a- 
ceste atribute moderne, scrie eseuri».

Diversitate de păreri, vom zice, 
fenomenul literar văzut din mai multe 
unghiuri de vedere, ceea ce este 
foarte adevărat. Numai că, și ulti
mul citat ne obligă să ne divulgăm 
fără întîrziere, numai că nici unul 
din aceste pasaje scoase din cărțile 
anului trecut nu aparține literaturii 
de astăzi, deși aparențele n-o spun. 
Pentru că pasiunea pentru roman și 
nostalgia după fervoarea romanului 
rus este actuală, pentru că frazele 
privind bilanțul unui an îngropat de 
mult se pot aplica și anului trecut, 
pentru că tineretul de astăzi seamă
nă leit cu cel de ieri, minus părul 
scurt și fixina, dar nu și eseul. Mai 
ales ultima nepotrivire ne-a obligat 

la desconspirare. lat-o: primul pasaj 
aparține lui Mihail Sebastian, e scris 
în 1932, iar ediția Corneliei Ștefă- 
nescu ne-a ușurat accesul la el; al 
doilea a fost scris în 1926 de Lucian 
Blaga, în revista Banatul, după cîte 
ne informează alcătuitorul ediției 
Ceasornicul de nisip, Mircea Popa; 
al treilea a fost extras din al doilea 
volum de Considerații confortabile 
semnat de Al. Philippide și a fost 
publicat prima dată în 1930 odată 
cu articolul din care face parte: 
Eseiști români. Dacă vom încerca să 
reconstituim atmosfera unei epoci 
literare trecute n-am avea decît să 
deschidem vechi reviste ori să ape
lăm la atît de prețioasele culegeri 
de felul celor de mai sus. Dar ce va 
face viitorul cercetător literar dacă 
va încerca să reconstituie tensiunea 
spirituală a momentului literar ac
tual? Care vor fi documentele și 
confesiunile scriitoricești ce-i vor 
sta la îndemînă? Scriitorul de azi a 
pierdut bunul obicei de a se exprima 
divers și nuanțat. El vrea să fie numai 
prozator ori numai poet. Orice altă 
relație cu orice alt sector al literelor 
este ignorată și chiar disprețuită de 
mulți cu desăvîrșire. Cu extrem de 
puține excepții, exprimarea de pă
reri literare nu stă în obiceiul scriito
rului actual. Acesta se menține în
conjurat de un mister inexplicabil 
și destul de suspect. Ce cred roman
cierii de astăzi despre roman? Ce 
cred ei despre cei mai iluștri re
prezentanți ai speciei de astăzi? Ce 
părere le solicită romanul recent al 
unui confrate de talent? E greu,dacă 
nu imposibil.de aflat. Ce cred poeții 
despre poezia lor și despre a altora? 
Care sînt dificultățile actuale ale lite
raturii române? Către ce orizont 
trebuie să se îndrepte? Spiritul de 
dezbatere lipsește literaturii române 
de astăzi și asta din pricina tăcerii 
majorității scriitorilor. Or, o viață 
literară autentică, prin care înțeleg 
viața spiritului unei literaturi, nu 
se poate realiza fără liantul schim
bului public de opinii, al schimbului 
de opinii cu ajutorul literei tipărite. 
Este prea puțin Imposibila întoarcere, 
nu ajung doar Spiralele lui Eugen 
Barbu, nici doar Lampa lui Diogene de 
Șt. Aug. Doinaș și articolele lui Aurel 
Dragoș Munteanu, Petru Popescu ori 
părăsitele Unghiuri ale lui Adrian Pă- 
unescu. Un scriitor modem are da
toria cunoașterii de sine și a explici
tății poziției sale.

In afara literaturii pe care o scrie 
ne interesează,în egală măsură,ima
ginea pe care fiecare scriitor o are 
despre literatură, lată o chestiune 
asupra căreia scriitorii de astăzi n-au 
nici un motiv să mai stăruie în 
tăcere.

M. UNGHEANU

confortabile

Am avut, în diverse împrejurări, ocazia să 
aud idei formulate cam așa: «Studenților nu le 
poate fi predat un curs de gramatică bazat pe 
cutare teorie lingvistică fiindcă nu l-ar înțe
lege» (aici, «cutare teorie lingvistică» stă în 
locul numelui oricărei teorii lingvistice apărute 
și dezvoltate în ultimii 10-20 de ani și care își 
propune să satisfacă exigențele metodologiei 
contemporane). Sau:«Studiile consacrate limbii 
române bazate pe «cutare teorie lingvistică» 
(«cutare teorie lingvistică» avînd aici același 
sens) nu pot fi folosite de către profesorii din 
învățămîntul mediu fiindcă nu le înțeleg; așa
dar, aceste studii nu pot contribui îa îmbună
tățirea procesului de predare a limbii române 
în școlile medii.»

Departe de mine intenția de a susține că, 
să spunem, teoria transformaționalistă a limbii 
este «ușoară», sau că studiile de limbă română 
(sau de orice altă limbă) bazate pe această teorie 
ar fi «ușoare». Nu pot însă să nu observ că nu 
există știință «ușoară» și că oricine vrea sau 
trebuie să cunoască «din interior» un anumit 
domeniu al științei este solicitat să facă un efort; 
un efort mare, susținut și disciplinat. Și, dacă 
lucrurile stau așa (și stau așa!), mi se pare legi
timă întrebarea: Sînt oare studenții înscriși la 
facultățile cu profil filologic deficitari din punc
tul de vedere al capacității lor de a face efortul 
necesar de înțelegere și de însușire a unui 
sistem de cunoștințe științifice? Cred că nimeni 
și nimic nu ne dă dreptul să pornim de la o 
asemenea premisă. Dacă admitem, și nu ni se 
pare deloc o aberație, că un tînăr între 18 și 
22 de ani poate învăța analiza matematică sîntem 
obligați să admitem și că un tînăr de 18-22 de 
ani poate învăța gramatică transformațională, 
sau stratificațională, sau proiectivă, sau, mai 
pe scurt, orice tip de gramatică, oricît de 
«abstractă» ar fi sau ar părea ea. Același lucru, 
într-o variantă mai «slabă» dacă un student 
al facultății de filozofie (deci o facultate cu 
profil umanist) poate «înțelege» și poate învăța 
logică matematică, trebuie să admitem și că 
un student al facultății de filologie (tot facultate 
cu profil umanist) poate «înțelege» și poate 
învăța orice tip de gramatică, independent de 
gradul ei de formalizare.

Acestea ar fi de spus în legătură cu studenții, 
în privința profesorilor din învățămîntul mediu, 
ei sînt, în întregime, produsul facultăților filo
logice: atîta vreme cît timp de 4 sau S ani de zile, 
durata studiilor universitare, li s-a cultivat, în 
forme implicite sau explicite, ideea că este 
oarecum «normal» să nu înțeleagă nici teoriile

apărute în ultimii 10-20 de ani, nici aplicările 
lor la studiul limbilor concrete, și că este tot 
atît de «normal» să nu le învețe, este firesc ca, 
în momentul în care li se cere părerea, să spună 
cu seninătate și cu bucuria secretă a pronunțării 
unui mic verdict: «Cercetările voastre, ale 
lingviștilor de orientare mai nouă, nu-mi folo
sesc la nimic, fiindcă nu le înțeleg; dați-mi 
altceva, care să-mi fie realmente util în încer
carea mea de a îmbunătăți predarea limbii ro
mâne.» De unde această replică? De nicăieri 
altundeva decît din faptul că actualul profesor 
n-a fost învățat să «înțeleagă» anumite lucruri, 
nu i s-a cerut să le înțeleagă; .și nu a fost învățat 
și nu i s-a cerut fiindcă s-a considerat că, oare
cum «prin definiție», un filolog nu poate avea 
acces la o lingvistică bazată pe o metodologie 
modernă. Sau, și mai grav, s-a considerat că 
teoriile mai noi nu merită efortul pe care l-ar 
solicita spre a fi «înțelese» și, mai departe, 
învățate.

Să ne întrebăm acum care este tipul de abor
dare a fenomenului lingvistic considerat «pe 
înțelesul» studenților și, prin urmare, al viito
rilor și actualilor profesori? Evident, o abor
dare ne-structuralistă, ne-transformaționalistă, 
ne-stratificaționalistă, ne-proiectivistă, pe scurt, 
o abordare independentă de tot ceea ce lingvis
tica a adus ca nou în ultimele zeci de ani, adică 
o abordare în bună și sănătoasă manieră tradi
ționalistă. Nu este nici locul, nici cazul de a 
încerca aici o «evaluare» a ceea ce se numește 
«gramatică tradițională». Mă întreb doar atît: 
De unde sentimentul acesta de «pe înțeles» 
pe care îl au unii, chiar și specialiști, în contactul 
cu definițiile și formulările de tip «tradiționa
list»? De unde această senzație de accesibilitate?

Mă tem că numai din familiarizarea cu cuvin
tele acestor formulări și definiții, nu și cu sen
surile acestor cuvinte. Căci, altfel, tocmai for
mulările și definițiile de tip tradiționalist sînt 
cele care ascund probleme dintre cele mai 
spinoase (lingvistice, logice, ontologice), care 
continuă mereu să rămînă deschise, în ciuda 
sutelor și sutelor de pagini care încearcă să 
le rezolve: ce e cuvîntul? ce e propoziția? de ce 
stare e substantiv, deși se spune că verbele pot 
exprima, printre altele,și o «stare»? de ce în 
dau apă calului, calului zicem că e.în dativ, iar 
în dau apă la cal zicem că la cal este în acuzativ 
precedat de prepoziție? ce este bolnav din fiind 
bolnav, nu m-am dus la școală (căci nume predi
cativ nu e ușor să spunem că este, deoarece fiind 
este la un mod nepredicativ)! etc., etc.

Se pare că cei care pun la îndoială utilitatea 
gramaticilor ne-tradiționaliste pentru învăță- 
mînt se bazează pe două idei: că studenții facul
tăților filologice nu pot înțelege gramaticile 
de orientare ne-tradiționalistă și că gramaticile 
de tip tradiționalist sînt (spre deosebire de 
cele dintîi) «pe înțelesul» studenților și al pro
fesorilor din învățămîntul mediu. Ambele idei 
nu sînt, de fapt, după cum am văzut, altceva 
decît simple prejudecăți. Ce e drept, utile: 
putem vorbi în liniște despre «modernizarea 
învățămîntului limbii» fără a ne simți în vreun 
fel obligați să-l și modernizăm. E mult mai 
confortabil.

Emanuel V ASI LIU

ION ȚUGUI, «Cînturile marelui 
pod», Editura «Cartea românească». 
Acest cel de-al treilea volum al poetului 
Ion Țugui dovedește încă o dată că poe
zia este adevărata dragoste pentru impo
sibil. Frumoasa iluzie care hrănește aven
tura lirică întreprinsă de poet în «Cîn
turile marelui pod» o constituie încer
carea de infiltrare în transcendent (lu
crul în sine). în cazul de față, transcen
dentul, adică termenul care nu poate 
constitui niciodată obiectul unei expe
riențe, este moartea. Ion Țugui este 

unul dintre cei care mai cred că singură 
poezia este experiența căreia îi poate 
fi supus orice termen. Primul ciclu al 
volumului (Anatomie) reprezintă pregă
tirea pentru riscanta călătorie: «Un 
singur cuvînt pentru toate/ Nu va rosti 
oricine, nu va vesti oricînd,/ Neîngă- 
duită-i trecerea în semnul/ Zilelor 
ascunse ochiului de-acum». Cele zece 
poeme ale acestei prime părți a volu
mului cuprind situații ipotetice imagi
nate de cel ce se pregătește pentru 
înfruntarea marelui pod. In cel de-al 
doilea ciclu, care dă și titlul volumului, 
poetul se află în plină explorare a spa
țiului visat, dar la aceeași distanță de 
tainele acestuia. Rătăcitorul află ceea ce 
nu credea: asemeni vieții, moartea nu 
e decît un anotimp: «întunecată pasăre, 
frumusețea noastră de-o vară/ îți amin
tește saltul în ireal;/ Printre tulpini, 
deopotrivă cu miasmele pure/ Tu cîntai, 
eu mă desăvîrșeam în moarte». Poetul 
se înfioară simțind că se află sub aceeași 
stea a singurătății: «Trebuie să fiu al 
cuiva/ Așa cum slăbiciunea este a tutu

ror/ Măruntă odraslă, în vremuri de 
pace,/ Coroană rară veșmîntului alb». 
Și nu-i mai rămîne nimic de făcut decît 
să-și dorească reîntoarcerea: «Vai, 
Doamne, cîtă ceață mi-ascunde pătimi- 
rea/Și-mi stă parcă pe suflet un cîine-mpă- 
rătesc./ Străbat cu nimbul plaiuri de 
măgure și nimfe/ Mereu surîzătoare 
imperiului suav,/ Eu cel ce-n stirpea 
veche, lumește rînduită/ Eram păstor 
de păsări pe-un obelisc moldav». Pînă 
aici a fost «Annabassis»-ul; de-aici, re
întoarcerea, «Katabassis»-ul. «Pedeapsa 
burgului», ciclul final al cărții, însu
mează meditațiile poetului reîntors și 
pedepsit de cetate pentru deșertăciunea 
experienței sale. Pînă și titlurile înre
gistrează resemnarea poetului: «Nepă
sare», «Simplissimus», «Reculege
re» etc. Asemeni celor dinaintea sa, 
Ion Țugui nu a întîlnit marele pod de 
peste Stix; i-a auzit doar cînturile. 
Poetul se întoarce în cetate trecînd peste 
un pod lumesc dar purtînd în suflet 
iluzia și blestemul marelui pod, niciodată 
văzut de cineva: «Mi s-a pierdut și 

chipul orei către vis/ Și e blestem în 
cel ce și-a-mplinit spre lume/ Un pod 
să se apropie de el singur»..«Cînturile 
marelui pod» este o carte remarcabilă, 
scrisă de un poet care știe că a nu-ți 
imagina, măcar, moartea, înseamnă a-ți 
transforma viața într-o cumplită ipo
crizie.

ANA MÂȘLEĂ, «Ziua dragostei», 
Editura «Junimea». Volum oarecare. Lec
tura e tulburată, uneori, de stihuri 
precum: «Ce știi despre mine aristo
cratic popas/ în viața mea, nobil incaș» 
sau «Am văzut un șarpe mort/ de- 
mistificat și calm.» Pentru că în poeziile 
acestui volum șarpele edenic, reprezen- 
tînd Erosul, este așa de brutal «demisti- 
ficat», ne amintim cu nostalgie de o 
poezie excelentă, «Ana Kelemen», scri
să în 1937 de Mihai Beniuc și din care 
cităm și pentru Ana Mâșlea: «Ții minte, 
Ana Kelemen,/ Cînd cerii vechi șopteau 
în barbă/ Veneai ca șarpele prin iarbă,/ 
Ții minte, Ana Kelemen ?»

Dorin TUDORAN

imposibil.de


FANU 
AL. DUȚULESCU 

profesor emerit:

se știe 
prea puțin 

despre
români»

ea mai nouă industrie a veacului — 
cea a informațiilor — ne pedepsește: 
«Se știe prea puțin despre români», 

e de părere interlocutorul nostru de azi, pro
fesorul emerit Fanu Al. Duțulescu din Craiova, 
repetind, cu vocea șoptită a bătrinilor, cu mîhni- 
rea aceea palidă a vechilor dascăli, nu prea 
gălăgioși in zilele noastre, un adevăr cu care 
(vai!) mă tem că începem să ne obișnuim.

Se știe încă prea puțin despre noi, deși se 
știe mult, infinit mai mult decît altădată. In 
tabelele de valori ale lumii contemporane. 
România își are pătratul ei. cu parametrii 
incă în studiu. Se știe mult, dar se știe totuși 
puțin. în Larousse-ul pe care-l descopăr în 
biblioteca interlocutorului nostru («Nouveau 
Petit Larousse en couleurs», 1968, 70 500 
articles), despre Eminescu se scriu 5 rînduri, 
despre Brâncuși 4, despre Cantemir 3, despre 
Enescu 3, despre Blaga, Sadoveanu, Vlaicu 
sau Coandă — nici unul. Nici unul din cei 
patru n-au încăput in cele 70 500 de articole.

— E vina Larousse-ului, tovarășe profesor?
— Mai curind a noastră. Nu-i poți pretinde 

unui dicționar străin să se ocupe de altceva 
decit de realitățile lui naționale. Și cînd totuși 
o face (cum e cazul Larousse-ului), vina de 
a nu fi bine informat aparține, intr-o mare 
măsură, dicționarelor naționale, care nu trans
mit suficient de bogat și de elocvent, suficient 
de argumentat, suficient de convingător (ca 
să-i pună pe ginduri pe sautorii enciclopediilor 
universale, să-i oblige să studieze aceste 
realități) informațiile ce nu pot fi găsite in 
altă parte.

— De aici, importanța dicționarelor națio
nale, a enciclopediilor naționale.

— Putem consulta, putem chiar traduce și 
reinterpreta, acolo unde e cazul, un dicționar 
enciclopedic universal, dar nu-l putem înlocui 
cu acesta pe cel național. Să vă mai spurt că

ultimul nu trebuie să fie o copie, o ediție 
mimetică a celui dinții, ci trebuie să-și aibă 
personalitatea sa, izvorită din reflectarea re
zervorului propriu al culturii materiale și 
spirituale a poporului? E un truism, dar trebuie 
totuși să ne oprim puțin asupra lui. Am răsfoit 
dicționare enciclopedice «naționale» — deci 
concepute, redactate și vîndute- ca atare — 
care, nu știu de ce, practică o curioasă mixtură, 
dedîndu-se la niște ambiții «universale» ce Ic 
depășesc. Din cauza acestei mixturi, ele nu 
mai reușesc să insiste pe realitățile naționale, 
expediindu-le sau definindu-le simplificat.

— A vem un «Dicționar enciclopedic ro
mân», în patru volume, tipărit în 1966. Ce 
părere aveți despre el?

— A fost o inițiativă lăudabilă. Ea se așază 
într-un șir mai vechi, care începe cu «Enci
clopedia românească» a lui Diaconovici, cu 
întreprinderile enciclopedice ale lui Candrea- 
Adamescu, Lucian Predescu, Dimitrie Guști... 
Acest dicționar a adus, față de întreprinderile 
ce i-au premers, un spor de organizare și de 
metodă. Dar, tocmai din cauza mixturii de 
care vorbeam, spune încă puțin — mult prea 
puțin! — despre români...*

Datorăm cititorilor noștri — înainte de a 
transcrie în întregime interviul de azi — 
cîteva explicații.

De ce o astfel de discuție — despre dicțio
nare enciclopedice și despre informațiile lor 
asupra românilor — cu un profesor pensionar 
de provincie, vechi dascăl al unui liceu craio- 
vean, nume umil, nume cvasinecunoscut ?

Necunoscut marelui public, profesorul eme
rit Fanu Al. Duțulescu reprezintă totuși, în 
domeniul de care ne ocupăm, tradiția. La 
ora de față, la vîrsta domniei-sale, este unicul 
în România care o reprezintă. Și dacă este 

încă un necunoscut, nu-i vina domniei-sale.
Activitatea de lexicograf a prof. Fanu AL 

Duțulescu se întinde pe vreo treizeci de ani. 
timp în care a alcătuit, de unul singur, cîteva 
dicționare enciclopedice însumînd zeci de mii 
de cuvinte-titlu. Elev al lui C. Rădulescu- 
Motru, prof. Fanu Al. Duțulescu a editat, 
în 1945, primul «Dicționar filozofic româ
nesc», cuprinzînd explicația înțelesurilor a 
13 000 de termeni, carte care circulă și e 
consultată și azi. deși, prin forța împrejură
rilor, în unele privințe dicționarul e azi 
depășit. Ulterior, d-sa a elaborat (dar n-a 
mai tipărit, fiindcă n-a găsit editor) un 
«Dicționar al tezelor marxiste» (5000 de 
cuvinte-titlu), un «Dicționar enciclopedic de 
mitologie universală». într-o variantă extinsă 
și una prescurtată, și, în sfîrșit, un «Dicționar 
enciclopedic al spectacolului» (30 000 de 
cuvinte-titlu), conceput, după expresia auto
rului său, «cu ochii deschiși spre realitatea 
românească». Numai ultima d-sale lucrare 
rulează circa 7 000 de pagini dactilografiate, 
deci un volum uriaș de muncă, pentru că totul, 
de la adunarea, organizarea, sortarea și fișarea 
materialului, și pînă la redactarea lui, s-a 
făcut de un singur om. (Nu mai spunem cu 
cîți redactori, cu cîți colaboratori, în cît timp, 
s-a lucrat la «Dicționarul enciclopedic ro
mân».)

Acestea fiind zise, e timpul să continuăm 
discuția.

— Spuneați, tovarășe profesor, că «Dic
ționarul enciclopedic român» spune prea pu
ține despre români. N-aș vrea să facem, aici, 
un proces postum (dicționarul acesta s-a în
vechit de-acum, a murit, l-am uitat, să sperăm 
că noile lui ediții vor fi mai complete, mai 
informate). V-aș invita, în schimb, la o dis
cuție de principiu: credeți că dicționarele 
enciclopedice pe domenii — cum sînt dicțio
narele dv. — pot totuși tenta editurile? Tipul 
de dicționar enciclopedic universal rămîne 
totuși cel mai prestigios...

— Cel mai prestigios, cel mai tentant, dar 
și cel mai greu de înfăptuit. Cele mai utile 
mi se par nu zîmbiți! — dicționarele mele. 
Ele pol rămîne «enciclopedice» și «univer
sale», dacă nu vrem să renunțăm la titulatură, 
dar pe o arie precizată. Sorții de a efectua 
lucrări cu ambiția exhaustivității sînt mai 
mari pe perimetre bine determinate. Intr-un 
moment cînd, pentru crearea volumului ne
cesar de informație în diferite sectoare, este 
nevoie de mașini electronice, ambiția marilor 
realizări enciclopedice — totale și fără rival — 
mi se pare depășită, riscantă, chiar și în țările 
cu o veche tradiție în acest domeniu. Lucru 
cu atît mai revelant într-o. cultură ca a noastră, 
încă tinără, încă la început de drum. Consem
narea amplă a fenomenului românesc nu se 
poate realiza, cel puțin deocamdată, datorită 
terenurilor încă nedefrișate, decît, cred eu, 
pe sectoare tematice.

— ...Cum e cel al spectacolului.
— Da, cum e cel al spectacolului. Și 

multe altele.
— Da ți-mi. vă rog. un exemplu: un lucru 

fundamental despre români scăpat — sau 
expediat — de «Dicționarul enciclopedic ro
mân».

— Un nume românesc de importanță univer
sală: Grigore Gabrielescu. In «Dicționarul 
enciclopedic român» se spun despre el doar 
cîteva vorbe. Poftim, să citim împreună 
«Gabrielescu Grigore (1859-1915), tenor ro

*) în dicționarul interlocutorului nostru: „Gabrielescu Grigore (1859—1915), celebru tenor 
român din Craiova, mult prețuit de Mascagni, de Puccini și îndeosebi de Adelina Patti (cu 
care a cîntat în București, în 1885, și care l-a supranumit «excelentisimui Gabrielescu», dă- 
ruindu-i, în fața publicului, un inel al ei cu briliante), datorită căreia ajunge, după studii temei
nice, la Milano, unde va cînta permanent 4 stagiuni (după cern atestă cunoscuta lucrare a lui 
Pompeo Cambiasi, Istoricul Teatrului Scala între 1778-1906, în care lui G.G. i so atribuie valorifi
carea maximă a tuturor superlativelor). Debutează la Scala în 1888, în opera Nestoria de 
Galiognani, după care urmează Israel de Franchetti, Edgar de Puccini, Gioconda de Ponchielli, 
apoi rolurile sale favorite din Rigoletto, Traviata, Aida, Tosca, Trubadurul, Norma. Odată consa
crat, cîntă în toată lumea. O nevroză, implicînd laringele și coardele vocale, îl readuce în 
țară. între 1904 și 1907 conduce Teatrul Național din Craiova. Inventează un aparat pentru 
ritmica muzicii și compune romanțe și corale (Hora de la jii, Cu plăvanii de la plug, Cucul). Din 
1911 e profesor la Conservatorul «Cornetti» din Craiova, apoi director al acestuia, pînă la 
13 martie 1915, cînd își curmă viața, împușeîndu-se, regizîndu-și moartea și chiar îngropă
ciunea într-un impresionant spectacol popular cu muzici militare și coruri vocale, în cîntec 
și voie bună, așa cum hotărîse în testamentul lăsat la conservatorul local*.

mân de renume mondial și animator al vieții 
muzicale din România. A cîntat și în străină
tate, printre altele la Scala din Milano. 
Gabrielescu este și autor de piese corale și 
romanțe». Atît, numai atît! O expediere cu 
totul rezumativă, pentru un personaj a cărui 
importanță obliga la un alt tratament*}.

— Mai dați-mi un exemplu.
— O omisiune din «Dicționarul enciclo

pedic»: «Arbore», pentru care spicuiesc din 
dicționarul meu: «...Valoros prim-tenor al 
Operei Române (...) Debutează în țară ca 
bariton, participant la diferite formații de 
operă, pînă în 1921, cînd e angajat la Opera 
Română. Numele real de familie, Calmuschi. 
și-I schimbă în 1923 cu al soției. Arbore (Adria
na), distinsă pianistă. (Face această schim
bare spre a se deosebi pe scenă de fratele său. 
Leo Calmuschi, de asemenea cîntăreț la Opera 
Română) Cîntă peste hotare, în Italia, Iugo
slavia, Cehoslovacia, Spania, Germania, ex- 
celînd în repertoriul wagnerian».

— Stimate tovarășe profesor, demonstrația 
dumneavoastră e limpede. Zestrea culturii 
noastre — s-a mai spus — e scumpă, dar 
puțină. Considerarea ei din diferite unghiuri 
și la diferite altitudini nu poate fi făcută 
înainte de a avea un inventar complet al ei. 
V-ant înțeles exact? Ați mai avea ceva de 
adăugat?

— Aș mai avea de adăugat un lucru.
— Vă ascultăm.
— Este nevoie, spuneam, de cît mai multe 

dicționare. Fie enciclopedice, fie (cum cred 
eu) pe domenii. De primă necesitate, vorbind 
despre domenii, sînt dicționarele pe teme 
umaniste. Să nu uităm că specialitățile tehnice 
absorb astăzi un mare număr de oameni și, 
mai ales pentru aceștia, orientarea în domeniul 
umanistic se poate face — parțial, desigur, 
dar de neînlocuit — prin dicționare. Să vă dau 
un exemplu. L-am rugat, acum cîtva timp, 
pe un tînăr coleg, care predă la un liceu 
seral, să facă un test printre elevii lui. Iată 
rezultatul: din 50 de elevi chestionați, 44 n-au 
știut să spună nimic despre originea lui lancu 
de Hunedoara. (Colegul meu le-a spus, ca să-i 
încurce: «lancu de Hunyady».) Li s-a dat 
tema pentru acasă. A doua zi, din cei 44. 
doar 7 au venit cu ea rezolvată. Ceilalți 
oameni cu slujbe, oameni ocupați în producție 
— făcuseră ceea ce puteau să facă: se adre
saseră «Dicționarului enciclopedic român», 
care însă nu spune nimic pe această temă, 
nimic despre originea lui și a lui Mateiaș 
(care în dicționar e trecut «Matei»...) din 
Țara Românească. Așa că, să nu ne supărăm 
pe Larousse și pe alte enciclopedii străine, 
cînd noi înșine ne ignorăm...

*

Nu ne-am propus, în cadrul interviului de 
azi, să cerem tipărirea «Dicționarului spec
tacolului» conceput de prof. Fanu Al. Duțu- 
lescu. Nici semnatarul acestei rubrici, nici 
revista care îl găzduiește, n-au autoritatea de 
a formula o asemenea exigență.

Nu ne-am propus, în cadrul interviului de 
azi, decît să așezăm cîteva fapte (dintr-un 
domeniu specializat și limitat: al dicționa
relor și enciclopediilor) sub o opinie a unui 
bătrîn profesor, care răsună adine și în inima 
noastră:

«Se știe încă prea puțin' despre români».
Noi înșine ne oferim nouă înșine prea puține 

date despre noi înșine. De ce?

Ilie PURCARU
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picătura 
de singe...

Cu cîțiva ani în urmă, asistînd la prima ediție 
a Campionatelor europene de tineret, m-am 
convins că meciurile dintre tinerii boxeri sînt 
adesea mult mai dramatice decît cele dintre 
seniori. Experiența puțină, conjugată cu marea 
dorință de afirmare și curajul năvalnic caracte
ristic vîrstei, face din pugilistul junior un agresiv 
prin excelență pe ring, un om care ignoră pe
ricolul și care în pornirea firească de a plasa 
cît mai multe lovituri le recepționează la rîndul 
său pe toate cele expediate de adversar. Ob
servația aceasta m-a determinat să-i pun. cîndva, 
fostului mare campion maghiar Lăszlo Papp 
următoarea întrebare: «întrevedeți posibili
tatea ca din box să fie excluse loviturile foarte 
puternice, așa-zise decisive?» Papp mi-a dat 
următorul răspuns: «Nu, nu întrevăd această 
posibilitate. Boxul nu e ping-pong. Și apoi nu 
știu cum ne-am putea înțelege să nu lovim tare. 
Există însă soluția clasică: apărarea. Un sistem 
defensiv bine pus la punct îl poate apăra pe 
boxer chiar și de cel mai năprasnic atac. Eschiva, 
parada, acel miraculos «pas înapoi», jocul de 
picioare, toate acestea, bine însușite, reduc 
aproape la zero posibilitatea de a primi lovituri 
decisive. Toți boxerii știu să atace, dar cîștigă 
numai cei care au învățat să se și apere...»

Mi-am amintit de această discuție cu cîtva 
timp în, urmă cînd, asistînd la o gală din cadrul 
campionatului de juniori organizată la clubul 
Progresul din Capitală, am văzut ceva ce nu 
avea mai nimic comun cu scrima pugilistică. 
Tinerii boxeri, dealtfel foarte inimoși și bine 
dotați fizic, își cărau la pumni cu nemiluita, 
spărgîndu-și buzele și nasurile, pe care nici prin 
gînd nu le trecea să le apere. Și — culmea! — 
această învălmășeală de pumni era dirijată de 
către antrenorii din colț (Mihai Voinea, Ion 
Pintea, Gheorghe Fiat, Gheorghe Tomescu, 
Gheorghe Lungu, Eugen Dinu), care dădeau 
sfaturi de îndoielnică competență tehnică, cum 
ar fi: «la-l acum!», «Sări pe el!» (!?), «Nu-I 
lăsa!», «Ataci tot timpul!» și alte asemenea 
invitații la ofensivă cu orice preț. Nici un cuvînt 
despre apărare, nici un sfat de istețime tactică. 
Rezultatul? Mai mult de o treime din me
ciuri s-au terminat înainte de limită, fie prin 
abandon, fie prin k.o., învingătorii coborînd 
și ei din ring destul de șifonați. Și se mai plîng 
antrenorii că nu vin copiii la box...

Cînd am ajuns acasă, am observat pe gulerul 
cămășii o picătură de sînge. Sărise din ring, 
desigur urmare a sfaturilor de genul «la-l acum !», 
«Sări peel!»,«Nu-l lăsa!», «Ataci tot timpul!»...

Sportul e altceva!
Petre HE NȚ

0 pereche de mânuși, una dintre cele mai mari 
bucurii pentru tinerii boxeri. Să nu transformăm 
această bucurie in teamă...

Fotografie de Ion MIHĂICĂ

o prezentă în care ne punem speranța:
TENIS CLUB BUCUREȘTI

înființat în vara trecută, Tenis club 
București își propune anul acesta să 
intre în fondul problemelor.

...Mai întîi, a făcut două impor
tante achiziții: Giinther Bosch, an
trenorul echipei noastre de tineret 
care se pregătește pentru Cupa 
Galeea, și Vasile Serester, antreno
rul lotului național de juniori. Așa
dar, un început bun, dacă ne gîndim 
că unul din scopurile creării clubu
lui este și acela de a constitui un 
centru permanent de pregătire a 
speranțelor tenisului nostru.

Paralel cu aceasta, cei doi antre
nori și-au propus formarea unor grupe 
experimentale, alcătuite din copii între 
6 și 10 ani. Gîndindu-se să fructifice 
marea popularitate de care se bucură 
tenisul și activitatea tenisistică spon
tană ce se desfășoară pe lingă școli,

cum putem 
progresa 

în sportul 
luptelor ?

Răspunde 
DUMITRU 
PÎRVULESCU

în parcuri, pe trotuarele străzilor, 
amintiții antrenori se deplasează cu 
regularitate în cîteva școli din Capi
tală unde țin lecții de inițiere. 
«Aceste lecții — îmi mărturisea Va
sile Serester — constituie, de fapt, 
forma de selecție pentru grupele 
experimentale. în cadrul lor, noi 
putem testa deopotrivă înclinația 
și dragostea copiilor pentru tenis, 
economisind o mare cantitate de 
muncă și de materiale. De asemenea, 
această metodă prezintă și avantajul 
că numărul copiilor cuprinși într-o 
astfel de selecție naturală continuă 
este mult mai mare».

«Vreau să remarc — spunea Gun
ther Bosch — înțelegerea și spri
jinul de care ne bucurăm în școli, 
în acest sens, aș cita școlile generale 
nr. 114 și 117, care în timpul iernii

ne-au asigurat orele necesare desfă
șurării activității în sală, iar pentru 
la vară intenționăm să amenajăm 
cîteva terenuri bituminizate».

«în afara preocupărilor privind 
depistarea și creșterea viitorilor cam
pioni,— ne atrăgea atenția președin
tele clubului, llie Turcu — Tenis 
club București își menține porțile 
deschise pentru cei dornici să se 
recreeze, jucînd tenis. Astfel, încă 
de pe acum sînt ocupate 179 din 
cele 220 de locuri rezervate mem
brilor cotizanți. în calendarul com- 
petițional al acestora figurează con
cursul veteranilor, campionatul clu
bului, întîlniri cu alte asociații spor
tive, campionate cu handicap etc. 
Vom organiza, de asemenea, în func
ție de solicitări, cursuri de inițiere 
pentru doritorii de toate vîrstele».

Urăm succes tînărului club bucu- 
reștean, exprimîndu-ne speranța că 
va deveni unul din pilonii tenisului 
românesc.

Ștefan GEORGESCU 
antrenor

Deși luptele ne-au adus multiple satisfacții de-a 
lungul anilor (3 titluri olimpice, 6 titluri de cam
pioni mondiali, 5 de campioni europeni), sînt 
convins că acest «buchet» poate crește considerabil.

Cîteva din resursele și motoarele acestui pro
gres ar putea fi, după opinia mea, următoarele:

1) Preocuparea prioritară a antrenorilor pentru 
o mai bună pregătire tehnică a elevilor lor, pentru 
însușirea cît mai multor procedee tehnice — 
vremea uriașilor irezistibili fiind apusă, forța fi
zică, oricît de mare, nemaiînsemnînd, în absența 
valorilor tehnice, mare lucru.

2) Creșterea numărului de antrenamente săp- 
tămînale de la trei, cîte se fac la ora actuală, la 
cinci, pregătirea temeinică și multilaterală cerînd 
un volum mai mare de timp consacrat lucrului 
individualizat.

3) Contractarea mai multor meciuri internațio
nale, criteriul comparației și al confruntării cu 
vîrfurile sportive din lume fiind o importantă 
trambulină spre «mai sus».

4) Instaurarea unui riguros control asupra vieții 
sportive a practicanților acestei discipline sportive 
foarte grele, foarte pretențioase, care îți oferă 
mari satisfacții, dar îți și cere o «viață invizibilă» 
fără cusur.

5) Popularizarea corespunzătoare, — la televi
ziune, în ziare —, luptele fiind, la noi, un «cap 
de afiș» de care mulți își aduc aminte doar atunci 
cînd se socotește totalul de medalii la marile 
concursuri polisportive internaționale.

în cabina 
«lanternei roșii»

^...O victorie mică, două puncte mari — iată psiho
logia pe care am întîlnit-o în cabina Sportului studențesc 
după succesul obținut în dauna echipei A.S.A.-Tg. Mureș 
Nemulțumiți de evoluția lor din repriza a doua, «cînd 
le-a trecut de două ori glonțul pe la ureche» la marile 
ocazii ratate de Naghi și Mureșan, studenții bucureșteni 
și antrenorii lor s-au bucurat cu discreție și au cîntărit 
cu o apreciabilă maturitate viitorul.

M. Sandu: în următoarele trei partide — cu Steagul 
roșu, în deplasare, cu Dinamo și C.S.M. Reșița, ambele 
în București — ne jucăm în mare măsură soarta. Vom 
lupta însă fără precupețire pînă la capăt. Dacă o fi să 
cădem, vom cădea eroic; fiți totuși sigur că vom face 
totul să supraviețuim eroic.

Antrenorul Gh. Ola: Nemulțumit de jocul elevilor 
mei din repriza a doua, pot să vă spun că am pierdut destule 
meciuri în care am jucat bine, mai bine decît adversarul, 
care în schimb ne-a luat punctele. Ce va fi în viitor? Cine 
poate ști?! Știu însă sigur că Sportul se va bate aprig 
pentru fiecare punct, pentru fiecare metru, pentru fiecare 
speranță.

R. Chihaia: Avem șanse. Pînă acum, în retur, am făcut 
un pas și jumătate— meci nul la Bacău, victorie cu A.S.A. — 
pentru împlinirea lor. Și vom mai face mulți pași pe dru
mul ăsta.

Antrenorul Oct. Popescu: Retrogradarea devine 
din ce în ce mai mult «un joc colectiv». Pentru a scăpa 
trebuie să aduni puncte și să fii ajutat și de jocul celor
lalte rezultate. între acești doi termeni, cel care depinde 
exclusiv de tine — adunarea punctelor — trebuie urmărit 
cu o perseverență fanatică. Ea este prima șansă a oricărei 
«lanterne».
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o competiție inutilă sau 
despre eficiență în fotbal

Am acum în față rîndurile unor antrenori cu privire 
la campionatul de tineret-rezerve și care, singure, vorbesc 
de faptul că autorii lor, fie că sînt prea în miezul proble
mei, de nu pot distinge pădurea din cauza copacilor (este 
vorba de cei tineri ca Deliu, Băluțiu), fie că se folosesc 
de rutina lor spre a obține «titluri academice» (mă refer 
la Traian Ionescu). Evident, acei care cunosc subiectul la 
care mă refer sesizează că în timp ce unii se feresc de a 
sublinia nume (cînd scriu sau vorbesc), eu operez invers, 
cu cărțile pe față. Așa că jos masca, pentru a vedea ce se 
ascunde sub aceste idei!

Mai întîi mi se pare util să precizez că ceea ce mi-a 
atribuit I. Chirilă în «Sportul» că aș fi spus despre vala
bilitatea campionatului «tineret-rezerve» (un fel de sac 
fără fund al «eficienței») «rezumă» mult prea mult opinia 
pe care mi-am exprimat-o. Pe cronicar n-am să mă supăr 
căci el se folosește, cotidian, de «interlocutori» pentru 
a-și spune propriile sale păreri. în schimb, în dreptul 
fotografiei altuia este inserat un adevărat catehism care 
începe cam așa:

«...sub masca acestei idei se ascund cei care își apără 
interesele personale, vizînd obținerea jucătorilor elibe
rați ca urmare a eventualei desființări...» Poate că aceste 
rînduri sînt trimise pe adresa mea.

Poate că inșii în cauză nu știu că fotbalul modern s-a 
depărtat mult de perioada cînd era o simplă lovire a mingii 
de către 22 de jucători sub conducerea a trei arbitri. 
Altfel nu se explică pledoaria lor pentru o competiție — 
cea de tineret-rezerve — care se desfășoară într-un ano
nimat total, pe terenuri necorespunzătoare (uneori la 
limita maidanelor), lipsită de privirea tehnicianului prin
cipal și cu tente regulamentare care reclamă «jucători 
sugari» și nu jucători capabili să joace în orișice moment 
în cea mai selectă competiție, indiferent de actul său de 
naștere...

N-ar fi exclus ca «tehnicienii» în cauză (unii pensionați 
de la vîrsta de 50 de ani pentru activitate meritorie... 
fotbalistică, dar numai unii, pentru că pe noi ceilalți fotba
lul ne scoate la pensie la 60 de ani) sa nu priceapă că fotbalul 
modern este fotbalul cu miză de promovare sau de evitare 
a retrogradării; că fotbalul trebuie să urmărească victorii 
în cît mai multe meciuri pentru a putea obține perlele 
necesare coroanei ce se atribuie elitei naționale, euro
pene, mondiale. Și că nu poate fi vorba nicidecum de un 
campionat de pleziriști, instruiți prin spatele porților 
terenurilor bune, purtați duminică de duminică pe toate 
plaiurile țării în desaga echipei prime care s-ar putea în 
final să retrogradeze, în timp ce garnitura de «tineret- 
rezerve» să cîștige competiția! «Per aspera ad astra», 
drumul spre reușită e presărat cu greutăți, ar trebui 
să-și reamintească acei care preconizează, dimpotrivă, căi 
pavate cu lipsa de răspundere, cu rezultate fără rezultate!

Dar oare să fie așa de greu să-și reamintească distinșii 
preopinenți că fotbalul zilelor noastre a devenit un festival 
unde totul gravitează nu numai în jurul unui interpret 
(jucător, antrenor), ci în jurul unei echipe, luată ca un 
întreg, considerată ea însăși un interpret? Să nu știe ei 
oare că în toată lumea singurul sistem de împrospătare 
a echipelor din diviziile A constă în promovarea elemen
telor din categoria secundă și nu în competiții-fantomă de 
tipul atineret-rezerve»? Iar uneori acești laureați din 
categoria secundă, cu miză, se dovedesc capabili — chiar 
în anul promovării — să cîștige pînă și «maratonul elitei». 
Reamintiți-vă de isprava lui Ipswich Town cu renumitul 
ei antrenor de atunci, Alf Ramsey, pentru a ne limita la 
acest unic exemplu.

Mai mi-au reținut atenția și alte idei, precum: «...a pune 
un semn de egalitate între divizia B și echipele de tineret- 
rezerve înseamnă a confunda noțiunile». Evident că bună-

o 0? pe cînd turneul
international de tenis 

de la bucurești ?
' Nu spun nici o noutate dacă — amintind perfor
manțele obținute de tenisul românesc în ultimii ani — 
constat că ne aflăm în fața unora din cele mai mari rea
lizări ale sportului românesc din toate timpurile. Cine 
ar fi visat vreodată că România va ajunge în finala 
Cupei Davis?

întrebarea care stăruie în minte e următoarea: avînd 
doi dintre cei mai buni tenismani ai lumii, avînd un 
palmares glorios, de ce nu organizăm la București un 
turneu internațional de tenis?

Pentru marii noștri tenismani ar fi o recunoaștere 
a strădaniilor depuse. Pentru tinerii noștri tenismeni 
ar fi o prețioasă ocazie de a învăța. Pentru noi toți ar fi 
un minunat prilej de a vedea evoluția unor rachete din 
primul eșalon al tenisului mondial.

Eforturile financiare ar fi — sînt sigur — acoperite.
Intrarea Bucureștiului în circuitul mondial al marilor 

turnee ar însemna,în fond, o recunoaștere a unpi situ
ații existente.

Constantin SIMA
Liceul Titu,Orașul Titu — jud. Dîmbovița 

cuviința ne obligă să nu confundăm noțiunile. în cazul 
acesta, trebuie făcută o delimitare clară între o șușanea 
(citiți competiția tineret-rezerve, tributară bugetului sta
tului, azil pentru «întîrziați» în fotbal, pentru «pensionări 
glaciale», beneficiari de carantină regulamentară, dar cu 
drepturile la zi) și o unitate B, concepută ca un rezervor 
al unității A. Diferența obligă la mustrări de conștiință 
și nu la induceri în eroare... Acolo unde nu există respon
sabilitate, acolo unde nu există interes pentru realizări și 
beneficii palpabile pentru propria-i producție, pledoariile 
rămîn simple baloane de săpun.

Curios îmi pare și faptul că antrenorul Deliu nu știe 
că jucătorii Manta, Niculescu, Bădin, Velea, Țarălungă, 
Pană, Marcu și alții nu provin de la eșalonul tineret-re
zerve. Ei, aceștia, dar și Deliu însuși. Să-i fie atît de greu 
lui Băluțiu să-si reamintească că Pexa, Solomon, Șoo, 
Fanea Lazăr, Uifăleanu ș.a. n-au nici o contingență cu 
furnizorul tineret-rezerve? N-ar fi exclus ca într-o zi să-i 
auzim spunînd că și Coman, Negrea, Vigu, Dumitru, 
Năstase, Pantea, Voinea sau Deleanu, Constantinescu, 
Cuperman, Lucescu, Florian Dumitrescu sau Rosznai, 
Mateescu, Troi, Dobrin, Vlad, Ivan II, Dembrovschi , 
Ghiță și alții au avut ca trambulină de lansare și afirmare 
competiția de tineret-rezerve!

Pentru ca fotbalul românesc să se poată ridica are ne
voie de niște adevărați «obsedați» de realizare profesio
nală, de ideali practicieni care să prezinte fotbalul ca 
artă, ca spectacol cît mai emoționant, cu rezultate și efi
ciență pe toate planurile. în «Hotărîrea Plenarei Comite
tului Central al P.C.R. cu privire la dezvoltarea continuă 
a educației fizice și sportului» se reamintește din nou, cu 
toată claritatea și fermitatea: «se va acorda o deosebită aten
ție selecționării și utilizării în toate organismele sportive a 
cadrelor care dovedesc dragoste și pasiune pentru această 
activitate, animate de o înaltă principialitate partinică 
și un dezvoltat simț al responsabilității». Investiții vizînd 
un fotbal competitiv, elevat și nu o caricatură de compe
tiție. lată ce îi trebuie fotbalului românesc.

Rîndurile acestea le-a scris un om care n-a învins nici
odată, dar care speră că a convins de nenumărate ori. 
Pentru că el a gîndit că o atitudine fermă de politică pur 
fotbalistică este mai importantă pentru colectivitate decît 
niște victorii facile, întîmplătoare, chiar dacă victimele 
erau niște titani.

Momentan antrenez o echipă de categoria B fiindcă 
am crezut de cuviință că și în Galați trebuie reactualizat 
fotbalul mare. Faptul că scriu cu atîta vehemență despre 
desființarea actualei forme de campionat nu este în legă
tură cu prezența mea la cîrma unei echipe din categoria 
secundă. Am în vedere atașamentul și răspunderea ce ar 
trebui să revină tuturor acelora care se dedică fotbalului. 
Părerile mele mai sus expuse se bazează și pe faptul că 
în toate țările cu fotbal bun există, verificate, două linii 
de dezvoltare: una de circumstanță, în care competitorii 
se pregătesc pentru a se întîlni, dar nu a se depăși (fotbal 
de bulevard, de excursie — așa cum este organizat la noi 
campionatul de tineret-rezerve),și alta industrială, comerț 
de spectacole, de eficiență internă și internațională, de 
afirmare prin cluburi autohtone sau echipe reprezentative. 
Cei mai necugetat lucru ar fi ca, în condițiile practicării 
primului fel de fotbal, investițiile pecuniare să se ridice 
la nivelul celui de-al doilea mod de a grăbi fotbalul. Asta 
înseamnă să arunci banii pe fereastră... Și e păcat, fiindcă 
banii sînt tare scumpi!

Sînt pentru eficiență și în fotbal, în această epocă în care 
în România se cere tuturor muncă eficientă.

Constantin TEAȘCĂ

să pedalăm iar...
Ciclismul, puternic concurat de sporturile cu motor, 

se retrage obosit de pe șoselele țării. Tot mai puțini 
sînt acei temerari ai efortului solitar în cursele contra- 
cronometru sau din spectaculoasele întreceri de semi- 
fond. Trebuie să observăm încă o dată că mulți tineri 
sînt din ce în ce mai puțin dispuși să se supună unei 
discipline spartane de antrenament și de viață.

Dar — cred eu — sportul cu pedale, ca mijloc recrea
tiv sau ca sport de performanță, trebuie repus în drep
turile sale. Evident, aceasta necesită o mare investiție 
de entuziasm, de tenacitate, abstracție făcînd de inves
tițiile materiale.

Ar fi bine să fie promovați ca antrenori și conducători 
numai oameni care au cunoscut din plin duritatea și 
satisfacțiile acestui sport, care pot da dovada unei 
priceperi pedagogice dobîndite în focul aprigelor în
treceri cicliste dar nu în afara unor solide cunoștințe 
teoretice. Cred că ar trebui reînființate concursurile 
pentru copii, gen «Cravatele roșii», care se disputau 
în urmă cu cîțiva ani. Urmărite cu atenție, aceste con
cursuri ar putea să dea la iveală noi mari talente, ca 
Marin Niculescu, Gabriel Moiceanu sau Tudor Vasile, 
în stare să onoreze o tradiție frumoasă, dar atît de în
cercată astăzi.

Radu Dorel LI VIU 
student A.S.E.,București

Angelo NICULESCU 
comentează 

pentru dumneavoastră 
etapa de fotbal

TRECUTA
La 11 martie a.c., echipele noastre porniseră cu 

mult elan să atace prima etapă a returului, poate 
spre a dovedi tuturor că pregătirea lor de iarnă n-a 
fost o simplă vorbă de clacă... Dar se pare că răbufni 
rea viscolului și căderea abundentă a zăpezii care 
a acoperit terenurile, suspendînd activitatea fotba
listică timp de o săptămînă, au făcut ca elanul să se 
transforme în alean... Alean după un joc mai bun 
in viitor, pentru că totuși cel din prezent este departe 
de-a mulțumi pe cineva, fie ei oficiali, fie specialiști, 
fie spectatori sau telespectatori care au privilegiul 
de-a vedea și alt nivel de joc, ca, de pildă, cel practicat 
de o echipă pregătită tot de-un antrenor român. 
Ștefan Covaci...

Dar să nu luăm drept etalon echipa Ajax. Să ne 
oprim la un meci de duminica trecută, din divizia B: 
Metalul București-Gloria Buzău. A fost un joc mult 
mai dinamic, moi decis, mai aerisit din punct de 
vedere tactic, decît al celor două partide din divizia A, 
disputate în aceeași zi pe «Republicii» și pe terenul 
«Politehnica» (Steaua-C.F.R. Cluj și Sportul studen- 
țesc-A.S.A. Tg. Mureș).

Din relatările radiofonice ale cronicarilor sportivi 
și ale observatorilor federali se poate deduce că și 
restul partidelor din țară au suferit de aceleași păcate, 
care nu sînt de azi, de ieri: joc lent, lipsit de orizont, 
cu puține pîlpîiri de energie, și acelea repede stinse, 
care infirmă total rezultatul zecilor, sutelor de 
kilometri ce-ar fi fost făcuți de jucători prin munți 
și văi in «perioada precompetițională». 0 singură, 
valoroasă excepție: meciul Universitatea Craiova- 
Dinamo București. început in tempo viu, el ne-a 
oferit, in toate cele 90 de minute de joc, un admirabil 
test al ambiției sportive, al luptei fără răgaz, care 
ne determină să mutăm sediul dictonului de odi
nioară din Banat in Oltenia... Astăzi, se pare că 
«Oltenii-s fruncea», ei situindu-se aproape de fruncea 
clasamentului, cu veleități mai justificate, credem 
noi; decit ale altor pretendenți...

în partida urmărită de noi la București — Steaua- 
C.F.R. Cluj — am avut o primă repriză a iluziilor, 
din partea elevilor lui Constantin și Jenei. Pornită in 
iureș. Steaua și-a pierdut insă repede suflul, pentru 
ca in repriza a ll-a feroviarii clujeni să-i dea o re
plică neașteptată. Abuzul de dribling din partea unor 
jucători talentați (Tătaru, lordănescu, Aelenei) a dus 
la un prea mare consum de energie, care ar fi fost 
mai bine utilizată în acțiuni de amploare colectivă... 
«Unde sînt — ne întrebăm ca poetul damnat — fru
moasele «sferturi de oră», vădite de vechea C.C.A., 
pe vremea cînd actualii antrenori erau motoarele 
neobosite ale apărării constructive și ale atacului 
lucid și implacabil?

«Scorurile italiene» și «egalurile», care ne-au dat 
un sold de 11 goluri, nu sint, cred, de natură să mul
țumească pe nimeni. Ele nu ne dau, cum greșit și 
tendențios ar vrea să le prezinte unii, măsura «echi
librului de forțe», «eficiența apărărilor», ci sint 
numai un corolar al jocului încîlcit, al indeciziei ata
cului, al lipsei de curaj in fața porții.

Ca să conchidem: pentru intîlnirile internaționale 
care ne așteaptă, toate aceste «semne» sint departe 
de a fi liniștitoare...

VIITOARE
întilnirile nu trebuie considerate dinainte jucate. 

Nici C.F.R. Cluj — deținătoarea locului patru — nu 
poate subestima energia metalurgiștilor din Cetatea 
de foc — aflați pe locul unsprezece — după cum 
nici Dinamo București, de la înălțimea locului doi. 
nu poate să desconsidere pe U.T.A., care are de 
refăcut prestigiul de echipă fruntașă. Petrolul și 
S.C. Bacău, rămase ambele debitoare în fața supor
terilor proprii, au un joc deschis ca rezultat, iar la 
Brașov, Steagul roșu nu poate minimaliza asaltul 
studenților bucureșteni. Poate numai A.S.A. Tg. Mureș 
să aibă «acasă» o sarcină mai ușoară în fața forma- 
ției de pe litoral.

în orice caz, la Pitești vom avea un derbi adevărat, 
ce îl anunță, în primul rînd, evoluția de pînă acum 
a celor două echipe: F.C. Argeș șî«U» Craiova, două 
vechi rivale încă din divizia B. Orice rezultat este 
deschis, chiar și un egal.

La București, Rapid va încerca să confirme egalul 
obtinut în deplasare la Arad, în fața Universității- 
Cluj.

Jiul, bine cotată în acest campionat, primește 
replica echipei Steaua, liderul actual. Cred că va fi 
un joc susținut.

Deci, pronosticurile mele:
C.F.R.-C.S.M.: 1, x; Dinamo-U.T.A.: 1; S.C. Ba- 

cău-Petrolul: x; Steagul roșu-Sportul studențesc: 
1, x; A.S.A.-F.C. Constanța: 1; F.C. Argeș-«U» 
Craiova: 1, x, 2; Rapid-«U» Cluj: 1, x, 2; Jiul— 
Steaua: 1, x, 2.

Cupon de participare 
la Concursul nostru de
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La împlinirea unui mileniu 
de existență a orașului, 
locuitorii din Satu Mare 
se mîndresc 
cu îndelungata lui istorie 
și deopotrivă cu înfăptuirile 
de mare însemnătate 
economică și culturală.

UN TITLU DE PRESTIGIU - GRUPUL DE UZINE PENTRU
UTILAJ MINIER IN CARE UZINA JQ

DIN SATU MARE
ocupă un loc de frunte, construiește:
— Utilaj de transport continuu:
transportoare cu bandă de cauciuc pentru orice înclinație 
lungime și capacitate de transport, 
transportoare suspendate, elevatoare;
— Utilaj minier de exploatare și transport: 
mașini de încărcat cu rulare pe șine și pe pneuri, 
locomotive diesel și electrice de mină, 
transportoare cu racleți, vagoneți, trolii, 
ventilatoare electrice, pneumatice și electropneumatice. 
mașini de torcretat;
— Instalații de preparare a minereului;
— Utilaj chimic și pentru industria 
materialelor de construcții și refractare; 
— Armături metalice.

mMMMm

De-a lungul și de-a latul tării, pe șantiere. în mine. în uzine. în porturi și pe platformele noilor așezări 
industriale, produsele GRUPULUI DE UZINE PENTRU UTILAJ MINIER au fost consacrate 
ca indispensabile și de neînlocuit.
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3) Pif gol! — Cald! — E 
într-o doagă — Primele 
dintre ultimele! 4) Fără... 
îndoială (fem. pl.) — Aco
periș ocrotitor. 5) Locui-

Cer de la 
(eventual) al

vestimentație
MICHINICI

cepe cu versul: «Nu tre- 
bule să judeci oamenii 
după aparență» (2 cuv.).
2) Aparentul, destul de

Dezlegarea jocului CINE ȘTIE, DEZLEAGĂ!, 
apărut în numărul trecut

limită în
Toma

fata morgana

fostul 
student parizian 

— DOMNITORUL
Personalitatea domnitorului Cuza (de la 

a cărui moarte se împlinesc, la 5 mai, o sută 
de ani) s-a impus opiniei publice europene 
îndată după alegerea sa din 1859. In presa 
franceză— mai ales — au apărut numeroase 
articole elogioase despre Le Prince Couza, 
hospodar de la Moldavie et de la Valachie — 
cum l-au definit ziariștii francezi, lată, bună
oară, ce scria, la 3 martie 1859, prestigioasa 
revistă pariziană «L'illustration», care-i re
zervă domnitorului pagina întîi întreagă, 
cu un desen perfect realizat după o foto
grafie: «Sînt vreo 25 de ani de cînd un tînăr 
moldovean, purtînd un nume necunoscut, 
venea la Paris ca să studieze. Astăzi numele 
lui strălucește de un imens renume. El a 
mers în fruntea națiunii române, care se 
ridică printr-un sublim efort... Născut în 
anul 1820, la Galați, dintr-o familie neaoș 
românească — una dintre cele mai vechi 
și mai onorate... Cine l-a cunoscut îl elo
giază pentru firea sa deschisă, de om afabil, 
fermecător... Alexandru I a fost obiectul 
unei manifestări naționale care i-a făcut

ORIZONTAL: 1) Apa
rență (3 cuv.). 2) Piesă 
a lui Moliere în prologul 
căreia autorul ne atrage 
atenția asupra «Dobitoa
celor care nu sînt atît de 
dobitoace pe cit le cre
dem» — O prietenă a lui 
V. Em. Galan. 3) Subsol! 
— Cîntecul palmipedelor 
romane — Cadet! — Ra
darul uman al aparențe
lor. 4) Mijlocește o con
fruntare cu tine însuți, 
dar numai de formă— Un 
fel de uite marea, nu e 
marea... 5) Rîu în Anglia 
— Pe drum... de stele — 
Ler! 6) Parte! — Mare 
poet român, autorul unei 
cunoscute «Glosse». 7) 
Abreviație latină — Un
guent estival— Hipo (abr. 
uz.). 8) Aparent — Ar fi 
omul însuși după G. Bu
ffon — E de suprafață. 9) 
Aparența... uitării — Ma
mifer tibetan. 10) Eterna 
enigmă... schimbătoare — 
Două în duet! — Făcut 
frumos pe dinafară sau pe 
dinăuntru. 11) Sclavi ai 
aparențelor. 12) Aparență 
de domeniul modei pen
tru o Mărie dintr-o cu
noscută zicală românească 
— Nu-i deloc în același 
loc.

VERTICAL: 1) Poet 
francez a cărui fabulă, «Ță
ranul de la Dunăre», în-

sentiment... în mare — 
Eter evaporat! 6) Aver
tisment canin — Eroină 
a poemului dramatic 
«Nathan înțeleptul» de 
Lessing care, în discuția 
cu templierul, spune «Oa
menii nu-s totdeauna ce 
par» — Neprinșii «ne
gustori cinstiți». 7) Să 
mergem... la operă — 
Tîrg în Italia— Populație 
liliput din Africa. 8) E de 
regulă secret — Dincolo 
de orice aparență (fem.). 
9) în aparență e un necu
noscut! — Aparențe (fig.) 
— Dacă-i mică te păcă
lește. 10) Strînsă cu ușa 
(reg.)— Poetic. 11) Ținut 
în Grecia antică — A vui 
— Anatomie (abr.). 12)

ORIZONTAL: 1) VINCI — IUBIRI. 2) EMERSON —- 
ARAD. 3) ROGATORII — BE. 4) GRASA — ANTREN. 
5) ITRI — TIV — OLT. 6) LAI — CATAT — Al. 7) IL — 
CITIT — PIF. 8) UITUCA — ADUȘI. 9) ZICE — ATAȘ 
— C. 10) AAM — REVOCATA. 11) PROMOVĂRI — 
IR. 12) TI NC — ALIANȚE.

JOtHUtAL tTMITEXSEI.
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glorie. Numele său se leagă de o foarte frumoasă mișcare 
politică din secolul nostru. Și înțelepciunea sa în guvernare 
asigură românilor destinul cuvenit curajului și inteligenței 
lor».

Ce comentariu se mai poate adăuga acestor binemeritate 
laude făcute de străini marelui luptător pentru cauza uni
tății poporului nostru?

un
vitolphilist?

Domnul Caussignac 
din Geneva 
este vitolphilist.
Adică?
Adică 
este un om 
care colecționează 
cu asiduitate 
etichetele 
de pe țigările 
de foi.
Colecția sa 
numără 20 000 
de exemplare, 
cel mai valoros 
Fiind unul 
din anul 1860, 
de pe o havană 
cubaneză.

tru 
o lună 

normală

conținut derizoriu. Avem fiecare din 
noi probleme serioase de rezolvat, vă 
asigur că nu lipsa de probleme — ci 
mai degrabă inversul acestei stări de 
lucruri — mă împinge să protestez cu 
o vehemență pe care o și simt deplasată, 
împotriva lunilor consacrate unor cam
panii care mă lasă perplex și, într-un fel, 
frustrat.

Am terminat anul trecut antrenați, cu 
tot avîntul, în (duna cadourilor».

Fără nici o tranziție, fără nici o pregă
tire și, mai ales, fără să simțim nevoia, 
am început anul acesta, participînd en
tuziast la «luna curățatului chimic».

La ora la care scriem sîntem intens

solicitați și tragic impărțiți între «luna 
preparatelor culinare» și «luna ondula
ției permanente», încît celor mai devo
tați dintre noi nu le rămîne nici măcar 
o chenzină neconsacrată unui țel civili
zator și nici o șansă să pună un ban de o 
parte pentru apropiata «lună a albitu
rilor».

Poate să fie, în ce mă privește, un semn 
de bătrînețe, dar simt nevoia să trăiesc, 
măcar din cînd în cînd, cîte o lună nor
mală, în care să nu se întîmple nimic 
excepțional. Să mă duc dimineața la 
slujbă fără să mi se ceară pronosticuri 
despre albituri, să mănînc, la prînz, ce 
vreau eu și nu «preparate culinare», 
nevastă-mea să-și facă permanent pentru 
că vrea să-mi placă mie și nu pentru că 
ne aflăm în plină campanie de curățat 
chimic.

Dar lăsînd la o parte enervările per
sonale, cred că ar merita să reflectăm, 
fie și în treacăt, la originile demagogi 
conținute în delirul publicitar pe care 
vi l-am semnalat.

Pentru asta ar trebui să ne întrebăm 
cui folosește afișarea pe toate gardurile 
a «lunii preparatelor culinare»? Vînzării 
unor mărfuri aflate în astfel de cantități 
încît publicul trebuie împins spre cum
părare? Lansării unor noi produse și 
noi centre de desfacere?

Recunoaștem alimentației publice și

diverselor ei trusturi că au parcurs un 
oarecare proces de diversificare. în orice 
caz însă ofertele de servicii, în acest 
domeniu, rămîn sub nivelul cererilor. 
Reclama nu urmărește să impulsioneze 
comerțul ci, mai curînd, să se constituie 
într-o referință despre excelența activi
tăților tovarășilor care coordonează re
țeaua restaurantelor bucureștene.

«Luna ondulației permanente» are 
sarcina să ascundă faptul că zone vaste 
ale Capitalei, îndeosebi noile cartiere, 
n-au nici o unitate a cooperativei «Igiena».

Ce s-ar fi intîmplat dacă luam în serios, 
în ianuarie, «luna curățatului chimic» și 
ne prezentam la foarte puținele unități 
«Nufărul», conform invitației? Procla
mam «anul curățatului chimic»?

Firește, nimeni nu ia în serios toate 
prostioarele afișate prin diverse vitrine, 
cenzura bunului-simț echilibrează extra
vaganțele ondulației permanente, «Nu
fărul» spală cît pot mașinile sale să o facă.

Așa stînd lucrurile, să lăsăm în pace 
măcar lunile care vin.

Să facem reclamă pentru informarea 
consumatorilor, pentru ușurarea judecă
ților acestora, să nu inventăm artificiale 
și, pînă la urmă, plictisitoare perioade 
de excepție, permanent ondulate.



ANTARCTICA!

(Va urma)

La 20 000kilometri

iNAINTE DE GHEȚURILE 
ANTARCTICII... ȚARA DE FOC

ÎL ÎNTÎLNIM PE COMANDANTUL 
COUSTEAU

un fapt deosebit: în față, ca un nor alb, 
plutește primul aisberg! Cînd ne apro
piem observăm în urma lui o «trenă» 
de alți trei-patru, mai mici.

Aproape 
de insula Deception, 
aisbergurile 
devin frecvente.

Gheorghe ISTRATE 
si loan TEODORU

La aeroport aflăm că vaporul nostru, 
«Bahia Aguirre», încă nu a sosit. în 
scurtul răgaz disponibil vizităm

jurnal din antarctica (III)

Se descarcă 
și alimentele. 

«BAHIA AGUIRRE» se odihnește 
după lupta cu valurile 

din pasajul Drake, 
luminat de primele 

raze de soare.

DEPARTE 
DE ȚARĂ

rivit de sus peisajul Patagoniei 
apare destul de monoton, lipsit 
de păduri și parcă fără viață, 

pustiu. Ici, colo se disting lacuri mi
nuscule și drumuri rectilinii fără sfîrșit. 

După patru ore de zbor facem prima 
escală la Rio Gallegos, oraș situat la 
vărsarea în ocean a rîului cu același 

. nume, capitala provinciei Santa Cruz. 
Ceea ce frapează de la înălțime este 
coloritul viu, predominant, verde și roșu, 
al acoperișului caselor, parcă uniform 
de înalte, și rețeaua rectangulară de 
străzi. La coborîrea din avion simțim... 
prima caracteristică a acestor locuri: 
vînturile puternice dinspre vest. Colegul 
Ricardo Sureda, originar din acest oraș, 
ne spune că aici vînturile sînt mai pu
ternice chiar decît în Antarctica, ajun- 
gînd la viteze de 200—250 kilometri pe 
oră!

Nu trece decît o oră, și vîntul se mai 
liniștește. Cea mai mare parte a pasa
gerilor cu care am călătorit rămîn aici, 
iar grupul destinat Antarcticii continuă 
călătoria spre sud, cu un avion militar. 
Pe deasupra strîmtorii Magellan, pe 
care o vedem foarte bine, avem impresia 
că «jos» e furtună: apele sînt foarte 
agitate, se disting creste de valuri înspu
mate care la început ni se par sloiuri 
de gheață. De aici, în față, se vede teri
toriul Tierra del Fuego (Țara de Foc), 
separat natural- de ținuturile Patago- 
niei. După o scurtă escală la Rio Grande, 
oraș situat numai la opt metri deasupra 
nivelului mării și care, la prima vedere, 
are aceleași caracteristici ca și Rio 
Gallegos, continuăm zborul spre sud.

Călătoria devine brusc mai intere
santă odată cu trecerea Anzilor. Ob
servăm trecerea de la o zonă asemănă
toare mesetei patagoneze la zona de 
precordilieră și — mai spre sud și vest 
— la cordillera propriu-zisă, cu piscuri 
semețe și pante abrupte, acoperite par
țial de păduri. Din acest peisaj se deta
șează prin frumusețe și diferență de 
colorit lacurile andine Fagnano și Escon- 

dido, zăpada conservată pe sub vîrfuri 
și ghețarii suspendați.

în cîteva minute, din împărăția Anzilor 
apar, întinzîndu-se mult către vest, ca
nalul Beagle și orașul-port Ushuaia, 
ținta călătoriei noastre aeriene și pun
tea spre Antarctica a majorității expe
dițiilor.

Aterizăm la baza aeronavală situată 
în partea vestică a orașului. Primii pași 
în Țara de Foc, la ieșirea din aeroport, 
înseamnă și un contrast de tempera
tură (de la plus 25”C, la plecarea din 
Buenos Aires, la minus 2—3°C aici) și 
de relief, prin trecerea de la imensitatea 
pampei «calde» la Anzii stîncoși ce 
găzduiesc ghețarii.

Ushuaia, orășel cu vreo 5 000 de locui
tori, capitala Țării de Foc, este consi
derat orașul cel mai sudic de pe glob. 
Cea mai mare parte a populației locale 
sînt descendenții vechilor triburi de 
indieni yaganes și onas și se ocupă 
mai ales cu pescuitul, vînătoarea și 
creșterea oilor; desigur se întîlnesc și 
locuitori de origine europeană, mai ales 
spanioli și italieni, a căror principală 
îndeletnicire o constituie comerțul cu 
bunuri de consum și articole pentru 
turiști. (în ultimii ani prezența turiștilor 
pe aceste locuri se face tot mai mult 
simțită. Au început chiar să se orga
nizeze excursii anuale în Antarctica 
avînd un punct de oprire și în Țara de 
Foc, unde există și o rezervație naturală, 
în vecinătatea graniței cu statul Chile.) 
Mulți dintre europenii statorniciți în 
Țara de Foc sînt urmașii celor veniți 
spre sfîrșitul secolului trecut în căutare 
de aur sau mari crescători de oi care 
dispun de imense suprafețe de teren.

în împrejurimile orășelului Ushuaia 
se înalță spectaculoasele creste andine, 
cu impozantele vîrfuri Cinco Hermanos 
și Monte Olivo, care au aproape 1 500 
de metri altitudine. 

portul, cu care ocazie avem primele 
surprize plăcute: din cînd în cînd asis
tăm la salturi ale focilor la suprafața 
apei, iar cîteva minute mai tîrziu desco
perim, ancorate în port, vasul «Calypso» 
și spărgătorul de gheață argentinian 
«San Martin», pe care, dealtfel, vom 
înnopta în așteptarea vasului nostru, 
în zorii zilei de 4 decembrie, acesta își 
face apariția după ce a navigat timp de 
o săptămînă prin apele Atlanticului ve
nind de la Buenos Aires.

Spre seară, înainte de plecare, la căpi
tanul vasului vine în vizită comandantul 
Cousteau împreună cu cîțiva colabo
ratori, cu care ocazie se pun la punct 
unele probleme tehnice legate de tra
versarea pasajului Drake și are loc o 
scurtă discuție amicală cu grupul de 
exploratori de pe «Aguirre». Ne luăm 
bun rămas cu asigurarea că ne vom 
reîntîlni în Antarctica.

Ultimele pregătiri de plecare au durat 
aproape toată ziua, astfel că abia spre 
miezul nopții ridicăm ancora, pornind 
spre est pentru a străbate canalul 
Beagle, care astăzi este foarte calm. Pe
trecem prima noapte, pentru noi ne
obișnuit de luminoasă, foarte calmă, la' 
îndepărtatele latitudini australe.

în dimineața următoare cînd ne-am 
trezit ieșeam din canal și intram plini 
de emoție în cea mai agitată mare de pe 
glob, pasajul Drake, locul de întîlnire a 
oceanelor Pacific și Atlantic. Zărim 
ultimele insule stîncoase înspre Capul 
Horn apoi «Bahia Aguirre» se avîntă in 
lupta cu valurile.

Spre seară oceanul este și mai 
agitat și călătoria devine spectaculoasă 
și... anevoioasă pentru cei care suferă 
de rău de mare. Noi, cei doi români, 
suportăm cu bine «situația», dar consta
tăm că legănatul valurilor ne predis
pune la somn.

în cabinele vecine și pe punte se 
așterne liniștea; afară este frig și sînt 
valuri mari, iar colegii noștri nu mai 
îndrăznesc să coboare din pat, poziția 
orizontală fiind mai potrivită spre a su
porta mai ușor tangajul. Astfel mai 
trece o noapte, pentru ca abia spre 
seara zilei de 6 decembrie să întîlnim

Treptat,aisbergurile se înmulțesc, pre
zența lor, formele și dimensiunile cele 
mai diverse devenind un fapt obișnuit. 
Cerul foarte senin permite să obser
văm spre est, la mare distanță, un șir 
de stînci din Țara lui Graham, iar lumi
nozitatea perfectă, aerul rece și pur ne 
fac să «uităm» că este de fapt miezul 
«nopții».

După un somn scurt, pe la ora 2 
agitația de pe punte ne face să ne tre
zim: se apropie debarcarea. în față, 
impozantă, cu pereți abrupți, aproape 
toată acoperită cu ghețari, pe un fond 
perfect luminat, insula Deception!

Vaporul se oprește la vreo 2 kilo
metri de insulă și se pregătește elicop
terul pentru recunoaștere. Este prima 
cursă spre Antarctica în această vară 
australă și este nevoie să se examineze 
dacă nu cumva aisbergurile au blocat 
îngusta intrare în insulă. La cabina de 
comandă și la platforma de elicopter 
de la pupa, multă animație. Se comunică 
observațiile: totul este favorabil.

Vaporul se pune în mișcare pentru a 
intra în «Puerto Foster», cum se numește 
marea interioară din insula Deception. 
Se lasă la apă o barcă cu motor, ne 
luăm rămas bun de la restul colegilor 
care vor pleca mai departe, la alte baze 
din Antarctica și după cîteva minute, 
la ora 4 dimineața, în această zi de 7 
decembrie 1972, primii geologi români 
în Antarctica pun piciorul pe un pămînt 
situat la 20 000 kilometri de țară, avînd 
drept martori oculari curioșii pinguini 
antarctici. Natura a rezervat acesiui 
moment memorabil un cadru feeric, o 
vreme neobișnuit de calmă și însorită.
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Oare și de data aceasta Fellini ne întinde o capcană? 
Cind spune că «cinematograful seamănă foarte mult 
cu circul» și că, «probabil, dacă n-ar fi existat cine

matograful, dacă nu l-aș fi întîlnit pe Rossellini și dacă circul 
ar fi rămas un gen de spectacol de o anumită actualitate, 
mi-ar fi plăcut mult să fiu directorul unui mare circ, căci 
circul este un amestec de tehnică, de precizie și de impro
vizație. în timp ce se desfășoară spectacolul pregătit și 
repetat, se riscă, într-adevăr, ceva, vreau să spun că, în 
același timp, se trăiește». Nu. Cînd spune toate astea, 
magicianul nu se mai joacă de-a v-ați ascunselea cu noi. 
trebuie să-l credem pe cuvînt pe omul care n-a apucat 
să fie director de circ, dar care i-a creat pe Zampano și 
Gelsomina, pe II Matto, care a chemat clovnii să se prindă 
în hora personajelor din «81/2» sau să împrumute Cabi- 
riei măștile lor, care își deghizează eroii în veșminte inso
lite ori îi obligă să meargă ca pe sîrmă. Clovnii, cei reali 
și cei imaginari, trebuiau odată și odată să dea năvală 
într-un film. Și, ca într-un mare spectacol de adio, să ne 
aducă aminte cîtă viață este într-o clovnerie, cîtă clovnerie 
este într-o viață. Căci pînă la urmă, aici a ajuns magicianul 
Fellini — adică acolo unde era de așteptat — ducînd puțin 
de nas televiziunile italiană și franceză care i-au solicitat 
un reportaj despre clovni. Un Fellini care nu trage pe ni
meni pe sfoară este greu de închipuit și, trezindu-se în 
acea situație fericită cunoscută îndeobște sub numele de 
«mănînci calule ovăz», cineastul a profitat cît a putut: 
«Nu am avut decît să-mi deschid din nou valiza de iluzio
nist — spune el — pentru a face să renască amintirile 
mele de copil din vremea cînd am văzut montîndu-se prima 
cupolă, cînd măscăricii cu chipurile vopsite mă captivau 
și mă terorizau totodată».

Fellini nu putea realiza un documentar de strictă con
semnare a dispariției unei arte. Nu-i dădea pace «circul 
său interior» și iată că ancheta «pe urmele unor clovni» se 
urnește greu, reportajul este nevoit să se retragă, de multe 
ori, pentru a face loc fantasmelor felliniene. Nu numai omul 
care există în clovn își cere drepturile, ci și clovnul din 
oameni, iar primii care invadează ecranul sînt cei care i-au 
întovărășit copilăria în orașul său natal, Rimini: nebunii 
tîrgului, nevestele-jandarm, caraghioșii cu ifose, solemna 
ceată de pierde-vară (în privința acesteia din urmă, evo
carea băieților din «I Vitteloni» este limpede). Circul l-a 
fermecat pe puștiul de odinioară, dar clovnii nu l-au făcut 
să rîdă, semănau prea mult cu ceea ce întîlnea în plină 
stradă. Cu atît mai mult nu-l vor înveseli acum, cînd cei 
care au scris un capitol din istoria candidă a rîsului printre 
lacrimi șînt bieți bătrîni se-și duc traiul prin azil, sanatorii, 
colțuri retrase. «Orașul nu mai știe de ei». James Guyon, 
primul August din La Belle Epoque, Rhum, regele Medrano- 
ului, Antonet, Bario și Dario, Rivel sînt doar amintiri, din 
minunile lor a rămas ici și colo cîte un album.

împreună cu o echipă de teleaști, Fellini scotocește Pari
sul, doar-doar va da de o urmă a grandorii de altădată, o 
rămășiță capabilă să înfrunte vremea. Pierre Ittaix îi făgă
duiește un filmuleț primitiv, realizat de socrul său, Fratel- 
lini. Culmea ironiei — bobina se rupe, aparatul de pro
iecție se împotmolește, ecranul rămîne ostil.

I se spune că la televiziunea franceză ar exista o peliculă

(Continuare în pag. 32)

premiile ACIN - 
premiile publicului
Dincolo de semnificația lor festivă, premiile Asociației cineaștilor pe anul 1972 constituie și un 

prilej de bucurie aparte pentru iubitorii cinematografiei românești; numele laureaților, titlurile 
filmelor distinse coincid cu multe din preferințele, din opțiunile publicului nostru, exprimate 

de nenumărate ori în cadrul unor anchete, al unor discuții, în scrisorile trimise redacțiilor și creatori
lor. «Puterea» și «Adevărul» a fost marele film politic ai lui 1972, «Felix și Otilia» a reprezentat un mo
ment de deplină biruință artistică, «Nunta de piatră», «Apoi s-a născut orașul», «Victor lliu» au confirmat 
încă o dată talentul de excepție al unor tineri creatori ca Dan Pița, Mircea Veroiu, Constantin Vaeni, 
Nicolae Cabel, iar Margareta Pogonat, interpreta acelui emoționant «Drum în penumbră», ori Leopol- 
dina Bălănuță au fost, pentru toată lumea, «actrițele anului».

Și cînd te gîndești că se scrie atîta literatură despre prăpastia dintre gustul publicului și cel al pro
fesioniștilor.



(Urmare din pag. 31) 
documentară despre clovni. Dar la televi
ziunea franceză, o cucoană pe nume Ade
laide, pentru care Fellini sau Bellini este 
totuna, îi aruncă un film cu numărul 354 A. 
Atîta știe madame Adelaide, filmul cu clovni 
— de fapt trei secvențe amărîte — are nu
mărul 354 A. Cineastul pleacă mai departe, 
dar noi rămînem o clipă acolo, cutremurați 
la gîndul că într-o bună zi s-ar putea ca 
toate Adelaidele lumii, reunite, să ne trans
forme filmele dragi în simple cifre, să facă 
o apă și un pămînt din Antonioni și Wajda, 
din Welles și Jancso, din Tarkovski și Kon- 
cialovski. Dar să trecem peste asta. Ajunge 
un prohod, ajunge o singură moarte.

Negăsind mărturii despre circ — o lume 
care nu mai are azi nici o semnificație căci 
oamenii nu mai știu să rîdă, spune scurt 
cineastul — Fellini îi omagiază nostalgic pe 
clovnii de altădată, lată-l pe Guyon, clovnul 
care a fugit din spital pentru a-i vedea pe 
Footit și Chocolat și care avea să moară 
în stal, nebăgat în seamă de nimeni, între 
un hohot de ris și un spasm de durere, 
lată-i pe frații Fratellini zburînd — ca în 
desenele lui Chagall — pe mari aripi de flu
turi, colindînd spitalele, alinînd durerea 
răniților. Viața refuză să se lase reconstituită, 
închipuirea mai poate cîrpi cîte ceva (dis
tanța pînă la Steiner din La dolce vita, soli
tarul care asculta zgomotele naturii înre
gistrate pe bandă de magnetofon, nu este 
chiar atît de mare). Cred că este prima dată 
cînd Fellini își îmblînzește fantezia, cînd 
acceptă să o țină în frîu, pentru a ocroti 
parcă realitatea atît de plăpîndă. în secvența 
tragic-grotescă a înmormîntării ultimului 
clovn, în timpul paradei fu nerare, care la un 
moment dat părea să atingă paroxismul, un 
actor bătrîn'iese din rînd, implorîndu-l pe 
autor: «Nu mai pot Federico, am obosit». 
M-am întrebat de ce nu-l silește Fellini să 
intre înapoi în horă, așa cum își biciuia per
sonajele din «81/2». De ce rabdă o poveste 
duioasă despre clovnul Fru-Fru care vine 
ori de cîte ori aude chemarea unei trompete? 
Și, în general, de ce stă el — nemaipomenitul 
născocitor de povești — să asculte basmele 
altora? Nu cumva înțeleptul se îndoiește, 
nu cumva știe că tot mai puțini muritori 
pot să țină pasul cu ritmurile lui îndrăcite? 
Așadar, pînă la urmă, vorbind despre clovnii 
de altădată, Fellini a făcut ce-a făcut și ne-a 
mai spus cîteva adevăruri despre sine, adică 
și-a mai rotunjit filmul cel mare și netermi
nat al vieții sale.

Avea dreptate Gideon Bachman, lui Fel
lini nu poți să-i zici niciodată «La revedere, 
Federico», ci doar «ciao, Federico».

Magda MIHĂILESCU

gros-plan
DAVID HEMMINGS

David Hemmings nu are nici una din 
trăsăturile născătoare de idoli. Un o- 
braz fără linii, fără expresie, o gură mică, 
de copil, cu o bărbie și mai mică, pier
dută parcă în șanțul ușor adîncit al 
buzei de jos. Și totuși Antonioni l-a 
ales să reprezinte suveranitatea epocii 

CINECOTA SĂPTĂMÎNII 9 cronicari —9 filme

Filmul Călin
Căliman

Ioana
Creangă

Florica 
Ichim

Gelu 
Ionescu

Magda 
Mihăilescu

Horia 
Pătrașcu

Valerian 
Sava

Tudor
Stănescu

D.l.
Suchianu

Zestrea * * ** * ** * * **

Cu mîinile curate ** ** ** * ** ** ** s ** **

Atentatul *** ** ** ** ** ** **

Salvarea ** ** * **

Copilul sălbatic ** ** * * ** * ** ** ****

Clovnii «** *** **** **** **** *** **** *** **

Organizația * ** ** * * ** * ** ***

Structura 
cristalului

*** *** *** **** ** *** ***

Eu nu văd, tu nu 
vorbești, el nu aude

* ** * pi 0 * * ***

0 inutil a vâ deranja
* de văzut eventual *** de văzut neapărat

** de văzut **** capodoperă

moderne, prin personajul fotografului 
de succes, Thomas, din «Blow- pp». Și 
totuși Clive Donner l-a ales să repre
zinte suveranitatea incertă de monarh, 
prin personajul regelui Alfred cel Mare.

Distanța în timp a celor două perso
naje este cosmică. Dar ceea ce le a

propie nu este jocul uniform sau sără
căcios al unui actor care nu se poate 
«juca» decît pe sine, ceea ce le apropie 
nu este doar acest chip alb, șters. 
Ceea ce le apropie este protuberanta 
ochilor. Protuberanta mereu încercă
nată a ochilor. Ea devine simbolul omu
lui care nu trebuie să se vadă, ci doar 
să vadă. Ea dăruiește lui David expresie, 
personalitate, similitudini și diferențieri 
în nuanțele rolurilor sale. Ea încredin
țează ochilor și chipului profunzimea, 
misterul, neliniștea sau seninătatea su
fletului.

O privire albastră ieșită din orbite, 
parcă nesătulă de cît și ce poate cu
prinde, de cît și ce poate exprima, de 
cît și ce poate disimula. Pentru că ochii 
lui David sînt ochii omului-cameleon, 
care trebuie să fie luat drept ceea ce 
nu este. Fie că este deghizat ca Tho
mas, sub chipul reparatorului sau al 
instalatorului, pentru a surprinde de
presiunea nervoasă a unei Brigitte Bar
dot sau sinuciderea unei Marilyn, fie 
că e deghizat ca Alfred cel Mare, sub 
haina preoțească sau a vagabondului, 
pentru a se regăsi pe sine însuși, pen
tru a restabili echilibrul puterii prin 
echilibrul moral și social al unei țări. 
Datorită lui, personajele sale, chiar de
ghizate, devin transparente. Ceea ce le 
trădează sînt totdeauna ochii.

Prin fotograful Thomas, David este 
omul-ochi, ochiul pe picioare, creatura 
cu ochi-ventuze, tarul captator ae ima
gini.

Prin Alfred cel Mare, David este 
ochiul-clarviziune și ochiul patimă, o- 
chiul-înțelepciune și ochiul-slăbiciune.

Thomas și Alfred— clarviziunea ve
derii și a spiritului. David Hemmings 
nu este Thomas, nu este nici Alfred cel 
Mare și nu este numai unul sau celălalt. 
Cu certitudine însă, Hemmings este un 
idol. Ochiul-obiectiv a născut idolul- 
ochi.

Nicoleta GHERGHEL

mai 
este ceva 

dincolo 
de morală?

ără îndoială că da. întrebarea 
care mai poate fi și care trebuie, 
neapărat, pusă este însă, — din

colo de care morală? Căci o întreagă 
istorie a artelor contemporane poate 
servi drept document, dacă nu în acu
zarea, cel puțin în punerea sub semnul 
întrebării a morălei burgheze, așa cum 
se cristalizase ea în secolul trecut.

Fie că o ilustrează (Libelei, Austria, 
1933), fie că o analizează (Pe chei, S.U.A., 
1954), fie că o neagă (Scurtă Intilnire, 
Anglia, 1946), oricare din aceste filme, 
grupate tematic în ciclurile lunii martie, 
poate constitui un punct de plecare; 
într-o posibilă analiză a schimbării conți
nutului unor precepte de morală.

Dacă Max Ophiils a învățat cum nu 
se poate mai bine lecția montajului, nu 
a lui Eisenstein, ci a lui Pudovkin și 
aplicînd-o la banda sonoră, poate, fără 
nici un risc, să-și înceapă filmul cu o 

arie din «Răpirea din Serai» și să și-l 
termine cu Simfonia Destinului, nu a- 
ceeași maleabilitate o demonstrează 
însă și în abordarea subiectului. Libelei 
poate ilustra cum cel care «rîvnește la 
nevasta altuia» este pedepsit foarte 
aspru, cu moartea, distrugînd în ace
lași timp și o inimă nevinovată. Se pare 
însă că războiul mondial — cel de-al 
doilea, că primul se pare că nu reușise 
întru totul — i-a făcut pe oameni mai 
indulgenți cu privire la aplicarea pe
depsei capitale în chestiuni de inimă. 
Așa că, David Lean, în 1946, poate să 
povestească, înduioșînd sufletele, cu o 
sinceritate tulburătoare și astăzi, des
pre «scurta întîlnire» a unor oameni 
obișnuiți. Poveste, de fapt, dacă ar fi 
s-o interpretăm juridic, a unui dublu 
adulter, autosancționaroe parteneri prin- 
tr-o despărțire definitivă, foarte apro
piată de moarte.

în schimb, Max Fleischer are umor 
și, văzînd, în 1973, selecția de benzi 
desenate cu Popeye marinarul și cu 
Betty Boop (realizate între 1933 și 1938) 
cred că-l putem înscrie, eventual, și pe 
el printre precursorii «absurdului». Al 
unui absurd tehnicist, mecanicist, iro
nic, pînă la o demență a mișcării, care-și 
păstrează totuși logica ei copilărească. 
Acest lucru nu le-a înduioșat deloc pe 
femeile puritane americane, care au 
cerut suprimarea Bettyei Boop, «ființă» 
desenată care atenta, chipurile, la «bu
nele moravuri». Față de o asemenea 
cerință a «pieței», Fleischer s-a văzut 

nevoit să-și asasineze creatura.
Elia Kazan are vocația analizei psiho

logiei maselor. Pe chei este unul din 
puținele tlime care povestesc despre 
crearea stării de conștiință a maselor, 
dominată de ideea tradițională și idilică 
a cinstei. Cinstea care înseamnă a nu 
vorbi despre ticăloșiile stăpînilor. pen
tru a-i lăsa să te exploateze în voie. 
Astfel că «turnătorul» nu mai este 
«denunțătorul» lui Ford. Este omul care 
are curaj. Să se lupte cu el și să lupte 
pentru alții. Să lupte astfel pentru drep
tate.

Aceeași luptă pentru adevăr și drep
tate este valabilă, la alt nivel, și pentru 
un creator. Să-i dăm cuvîntul lui Ingmar 
Bergman, a cărui operă va constitui 
unul din ciclurile cele mai interesante 
ale actualei stagiuni a Cinematecii: «In

«AL ȘAPTELEA SIGILIU» va fi unul din filmele pe care le veți putea viziona în cadrul ciclului 
Ingmar Bergman, ia Cinematecă.

dustria filmelor comerciale nu are mo
rală. Sau poate morala este dependentă 
de imoralitate și nu putem vorbi de o 
etică artistică... Pentru că cei mai mulți 
dintre oameni privesc activitatea noas
tră ca suspectă, sînt obligat să-mi fac o 
morală pentru mine însumi. O morală 
atît de absolută încît devine cîteodată 
foarte greu de purtat de cel care i-a 
formulat regulile.»

Și acum, iată care sînt regulile auto- 
formulate de Bergman: 1) Să fii mereu 
interesant. 2) Să acționezi mereu după 
conștiința ta de artist. 3) Fiecare film 
este ultimul meu film. Plouă peste dra
gostea noastră, 1946, și Muzică și întu
neric, 1947, sînt doar începutul unei 
opere bazate pe această morală.

Rodica POP



De o parte 
și de alta 

a bătrinului 
Danubiu.

anticipări 
europene

Săptămîna viitoare (la 6 aprilie) consultările multi
laterale pregătitoare ale Conferinței pentru securitate și 
cooperare în Europa vor intra într-o a treia vacanță de 
la startul începerii lor în noiembrie 1972. Pînă atunci se 
vor fi înregistrat probabil progrese decisive în definirea 
primelor două puncte ale agendei viitoarei prime confe
rințe general europene, respectiv problemele securității 
și colaborarea economică, tehnico-științifică și în dome
niul mediului înconjurător.

Ceea ce relevă observatorii de la fața locului este in
tensa muncă a grupurilor de lucru însărcinate cu pregăti
rea diferitelor aspecte ale ordinii de zi, muncă desfășurată 
pe baza regulilor de procedură adoptate la începutul 
lunii decembrie și în a căror formulare este des amintit 
aportul delegației române. Caracterul predominant con
cret al acestei a treia etape iese în evidență din însuși 
progresul înregistrat în armonizarea punctelor de vedere. 
Să nu uităm nici o clipă că procesul edificării securității 
europene, ai dezvoltării largi, neîngrădite a cooperării 
între statele continentului, al promovării coexistenței 
pașnice, este un proces îndelungat și mai cu seamă complex 
și delicat, complicat și nuanțat. Acest proces se desfășoară 
nu numai sub acțiunea imenselor forțe ale progresului 
și cu concursul favorizant al cercurilor realiste care acțio
nează pe linia destinderii ci și în prezența factorilor care 
încearcă să-l frîneze, să rețină relațiile intereuropene sub 
imperiul vechilor practici internaționale.

Ceea ce am vrea să subliniem aici este concluzia comună 
degajată de organismele de lucru ale reuniunii multi
laterale privind unitatea dintre principii — măsuri — 
acțiuni, unitate fără de care viitoarea conferință nu va 
putea elabora acel sistem eficient care să garanteze securi
tatea și să stimuleze cooperarea în Europa. în acest sens 
reține atenția un document de lucru prezentat recent 
de delegația română care insistă asupra necesității ca 
rezultatul lucrărilor Comisiei în problemele securității a 
viitoarei conferințe să fie la înălțimea obiectivului final 
de construire a unor relații de tip nou între statele con
tinentului pe baza unui sistem de angajamente și măsuri 
concrete care să excludă din raporturile interstatale, pen
tru totdeauna, folosirea forței și amenințarea cu forța, 
în cadrul acelei unități dintre principii — măsuri — acțiuni, 
în atenția diplomaților de la consultările multilaterale s-a 
aflat și importanta idee a necesității sporului de încredere 
politică între state, încredere în a cărei substanță intră 
factori de prim ordin ca dezangajarea militară și dezar
marea.

Pe tot parcursul celor trei etape de pînă acum ale reuniu
nii pregătitoare, prezența diplomației României socialiste 
s-a remarcat atît prin documentele prezentate, cît și 
printr-o activă conlucrare. Această activitate susținută 
decurge din indicația conducerii noastre de stat și de 
partid care consideră problema securității europene o 
chestiune centrală, de prim plan, a politicii internaționale 
a Republicii Socialiste România. Cităm cuvintele secreta
rului general al partidului la recenta plenară a Comite
tului Central: «România și-a adus contribuția la aceste 
dezbateri și este hotărîtă să participe,în continuare, în 
mod activ, atît la pregătirea cît și la organizarea confe
rinței, astfel ca aceasta să corespundă pe deplin așteptă
rilor poporului nostru și tuturor popoarelor din Europa».

într-un secol prin excelență al experimentului științific, 
consultările multilaterale de la Helsinki se revendică a 
fi un laborator politico-diplomatic de o factură încă ne
cunoscută în analele relațiilor internaționale, în care 
32 de state europene împreună cu S.U.A. și Canada cerce
tează laolaltă în egalitate căile pentru o fundamentare de 
durată și de perspectivă a raporturilor intereuropene. Și 
atunci cînd — potrivit tuturor estimărilor, în vara acestui 
an — se va întruni cea dintîi conferință pentru securitate 
și cooperare în Europa, activitatea laboratorului de la 
Dipoli va fi trecută în categoria experiențelor pozitive din 
istoria relațiilor internaționale contemporane.

Cristian POPIȘTEANU

a doua tinerețe 
a unui centenar

Dincolo de perdeaua de pomi ce din stradă pare că-ți 
ascunde un parc, în preajma unuia din cartierele noi 
ale capitalei ungare, la o distanță de un sfert de oră de 
mers cu mașina din centrul orașului, dai peste vesti
giile cetății romane Aquincum. Ele au rămas, peste 
vreme, mărturie în piatră a existenței încă în urmă cu 
aproximativ două milenii, aci, pe malurile Ister-ului 
(cum denumeau romanii bătrînul Danubiu) a unei 
așezări în pas cu civilizația acelor timpuri. Și totuși 
în ciuda trecutului său bimilenar, iată că Budapesta 
își sărbătorește — prin manifestări care au început în 
septembrie trecut și vor lua sfîrșit în luna noiembrie 
a acestui an — centenarul. Mai precis, un veac de cînd 
a devenit fapt unirea Budei, Pestei și Obudei. Con- 
sacrînd o aspirație înscrisă printre principalele obiec
tive ale revoluționarilor unguri de la 1848, evenimen
tul avea să constituie un moment de puternic impuls 
în dezvoltarea Budapestei și în transformarea sa în
tr-un mare oraș modern. Un fapt, evident nu fără le
gătură: dacă în 1870 Buda, Pesta și Obuda totalizau 
aproximativ 280 000 locuitori, patru decenii mai tîr- 
ziu, în 1910, Budapesta număra un milion de suflete. 
Iar astăzi — de două ori pe atît. Acest astăzi este ur
marea firească a celei de-a doua nașteri a Budapestei, 
a celei de-a doua nașteri a Ungariei însăși. Eliberarea 
Budapestei (13 februarie 1945) a precedat cu puțin 
eliberarea întregii țări, care a luat sfîrșit în acel 
început de aprilie al anului victoriei asupra fascismului 
hitlerist, și pentru care și-au jertfit viața — în luptele 
de la Tisa și pînă-n centrul capitalei — și 11 000 mili
tari români. Istoria nouă a țării și-a pus din plin am
prenta și asupra celui mai important centru politic, 
economic, cultural al său. Ce reprezintă astăzi cei 
525 kilometri pătrați, situați în inima Europei, cam 
la jumătatea distanței dintre Ecuator și Polul Nord? 
Cartierele coborînd de pe colinele Budei, cu străduțele 
lor înguste ce te fac parcă să retrăiești atmosfera din 
urmă cu un veac a acestui vechi centru rezidențial; 
Pesta, mai nouă, mai modernă, mai febrilă; Obuda, care 
din cea mai veche parte a orașului e pe cale de a deveni 
cea mai nouă — aci concentrîndu-se o bună parte din 
cele 91 000 apartamente prevăzute a se construi în 
capitală în actualul cincinal; orașul cu cel mai vechi 
metrou din Europa, mijloc de comunicație în continuă 
dezvoltare (de curînd a fost dat în folosință și ultimul

LONDRA:

să tot alegi, 
la olympia

Cele mai noi realizări în dome
niul înfrumusețării și ușurării vieții 
în casele noastre și-au dat întîlnire 
la cea de-a 50-a ediție, jubiliară, a 
Tîrgului internațional «Căminul i- 
deal» — deschis în sala londoneză 
«Olympia». Prezente între sutele 
de firme din numeroase țări ce ex
pun aci, o serie de întreprinderi 
românești au participat cu o expo
ziție proprie de produse a căror 
varietate și calitate au stîrnit in
teresul vizitatorilor.

Monumentul ridicat ;n cinstea aniversării centenarului 
Budapestei, pe insula Margareta.

tronson al liniei Est-Vest de 9,8 kilometri și se acce
lerează lucrările la linia Nord-Sud, pentru a se degaja 
circulația pe cei 3 500 kilometri de străzi și bulevarde); 
Dunărea și frumoasele poduri ce se arcuiesc deasupra 
ei; Csepel, Ganz, Lang, Ikarus și alte mai mari și mai 
mici întreprinderi — în total vreo 1 500 — în care 
lucrează 35 la sută din populația orașului. Intr-un cu- 
vînt, un oraș care, în al 28-lea an al celei de-a doua ti
nereți,sîngele vieții noi pulsează din plin.

I.C.

Din numărul viitor, în paginile noas
tre externe, o nouă rubrică: «Scri
sori cu adresă» de I. Cârje



prezentarea trecutului românesc— 
un titlu de mîndrie pentru «editori riuniti»

După cît se pare, «Editori Riuniti», cunoscuta casă editorială din 
capitala italiană, și-a făcut un titlu de mîndrie din a aduce în fața citito
rilor și specialiștilor lucrări zugrăvind cele mai importante momente 
din zbuciumata și multiseculara noastră existență pe aceste meleaguri. 
Cu puțin timp în urmă,am prezentat cititorilor «Flăcării» volumul «Româ
nia 1945-1947, anii revoluției democrat-populare», apărut în aceeași 
editură, lată că recent a văzut tot aici lumina tiparului un alt titlu: «Româ
nia 1918 — Unirea Transilvaniei cu România». Lucrarea este elaborată 
de un colectiv al Institutului de studii istorice și social-politice de pe lîngă 
C.C. al P.C.R., sub redacția lui Ion Popescu-Puțuri și Augustin Deac. Cele 
peste 675 pagini ale volumului — cuprinzînd și 160 de reproduceri după 
documente ale vremii — au darul de a-l convinge pe cititor că unirea rea
lizată la 1 decembrie 1918 a fost un act legic, care reprezintă împlinirea 
năzuințelor de unitate națională ce au animat secole de-a rîndul lupta 
plină de jertfe a poporului român.

Cele două lucrări la care ne-am referit mai sus nu vor rămîne însă 
izolate. în prestigioasa editură italiană vor mai vedea lumina tiparului 
și următoarele volume: «România — marea răscoală a țăranilor din 1907», 
«România — luptele revoluționare ale muncitorilor feroviari și petro
liști», «România în războiul antihitlerist», «Rezistența antifascistă în 
România», «Națiunea română și contemporaneitatea». Toate acestea 
precum și altele care vor fi publicate în Italia, vor contribui la mai buna 
cunoaștere de către cititorul italian a trecutului de luptă al poporului 
nostru, a faptului că aspirațiile de libertate și dreptate socială ale po
porului român sînt tot atît de vechi ca și existența noastră de veacuri 
pe aceste pămînturi....Dar mai presus decît haina cea groasă, grosolană 

și sfîntă, mi-am iubit în acele zile cu imens volum 
de zăpadă — ghetele, ghetele noi, abia cumpărate de la 
«Adam», ghetele cu talpă solidă și antiderapantă, 
ghetele cu șireturi, nu cu abțibilduri moderne, ghetele 
clasice, negre, frumoase, abia începute, ca două 
inocente ale lumii viscolite și viforoase.

Am trăit o sinceră aventură spirituală cu ele. Le 
cumpărasem într-o zi de primăvară a lui februarie, 
vrăjit, văzîndu-le că-mi vin bine și sînt lucioase, 
ochioase și conformiste, în sensul curat și nobil al 
cuvîntului. Adică erau realizate conform idealului 
meu despre gheată. Din copilărie tînjeam după o 
gheată cu talpă groasă, o gheată de iarnă în care să 
nu intre apa și ciorapul să nu știe ce-i aia umezeală. 
Acest ideal mi-a fost alterat treptat de bunica mea, 
care mi-a explicat și m-a influențat nociv că bărbatul 
adevărat nu poartă ghete și cizme, ci șoșoni și galoși. 
Nu pot ascunde această înrîurire nefastă asupra idea
lului meu, ceea ce m-a și adus la multe concesii și 
compromisuri cu diverse perechi, dacă nu de șoșoni, 
atunci de galoși. Ajunsesem chiar să am un sentiment 
de satisfacție — eu, care nu trăiesc pe picior mare — 
la intrarea în multe case frumoase și civilizate, in 
clipa aceea foarte aristocratică a lepădării galoșilor 
în vestibul. Rămîneam in pantofi și, în lașitatea mea 
păcătoasă, îi mulțumeam in gind bunicii mele pentru 
că m-a învățat cum să fiu în rind cu lumea civilizată. 
Prima mea reacție era aceea de a privi rapid dacă 
toți cei din jurul meu poartă pantofi. Dacă apărea vreo 
pereche de botine, fie din cele mai fine, mă încruntam. 
Duceam concesia și înstrăinarea de idealul meu pînă 
la a-mi ridica ușor pantalonul, cum stăteam așa, 
picior peste picior, ca toți să vadă că port pantofi 
curați, deci galoși... în această atmosferă sufletească 
am trăit multe ierni.

Pînă cînd, deodată, să fie trei ani de atunci, m-a 
pocnit o nevroză printre semnele căreia, unul din 
primele,a fost acesta: vreau iarna ghete solide, clasice, 
ca în copilărie. Cu șireturi. Cu șireturi, nu cu fermoar. 
Cu șireturi care se încurcă și trebuie să te apleci să le 
legi și să le dezlegi. Ghete cu care să treci prin zăpadă, 
din greu, dar mîndru și liber de orice angoasă igrasi
oasă. Ghete care să-mi permită să citesc ziarul pe 
stradă, în plină lapoviță, fără să-mi pese pe ce și 
unde calc. Ghete care să mă pună în contact cu pă- 
mîntul și universul și să mă facă totodată imponde
rabil față de ele. Ghete cu un anume scîrț, chiar. 
Un scîrț al lor, care să se confunde — ca în vrednicele 
halucinații — cu scîrțul zăpezii. Tînjeam la toate 
acestea, cu atît mai mult cu cît nu găseam asemenea 
ghete printre știrile blocului meu de gheață, iar ceea 
ce purtam în picioare erau două nostime cizmulițo- 
ghetuțe, cu totul banale, cu elastic pe margine, cu
noscute în toată țara, de toți bărbații, realizare venită 
dintr-o idee de ajuns de superficială asupra iernii și 
încălțărilor ei.

...Le-am cumpărat vrăjit, la «Adam», mai ales că 
erau și îmblănite cu o materia albă, pufoasă, care iradia 
în ansamblul negru al pielii ca un sîmbure rațional, 
în adînc. Le-am cumpărat pe o vreme însorită, pentru 
iarna viitoare, nimeni din jurul meu nu mai cumpăra 
ghete grele și bune de străbătut nămeții. Eu însumi 
nu speram să mă'bucur atît de repede și atît de copi
lărește de ele. Era o bucurie planificată pentru altă 
dată. îmi afundam piciorul, adînc, în zăpadă, călcam 
prin lapoviță mîndru și neînfricat, convins că nu mi 
se va uda ciorapul. Mă simțeam ocrotit și mă doream, 
la rîndul meu, ocrotitor, generos, bun cu oamenii. 
Numai în basme oamenii mai sînt transfigurați în 
halul acesta de către obiectele lor. Ghetele antidera
pante, cu talpă dublă, mi-au dat zilele fericite ale 
străbaterii lumii cu ciorapul uscat și curat.

Radu COSAȘU

F MOHAMMED REZA PAHLAVI ARYAMEHR, Șahinșahul Iranului. 
Referindu-se la hotărîrea recenta privind preluarea controlului 
complet al tuturor instalațiilor petroliere — ceea ce implică o 
schimbare radicală a rolului Consorțiului internațional în Iran — 
șeful statului iranian a subliniat într-un mesaj radiotelevizat că 
țara sa «a dobîndit suveranitatea absoluta asupra industriei sale 
petroliere», iar autoritățile de la Teheran «au obținut proprietatea 
și conducerea completă și reală asupra bogățiilor naționale de 
țiței».
LUIS ECHEVERRIA, președintele 
Mexicului. Prezentînd, în fața 
parlamentului, obiectivele tur
neului pe care urmează să-l între
prindă, începînd de la sfîrșitul 
lunii martie, în Canada, Marea 
Britanie, Belgia, Franța, U.R.S.S. 
și R.P. Chineză, conducătorul 
statului mexican a menționat că 
țara sa «dorește relații cu toate 
țările lumii, pentru a lua, îm
preună cu ele, o serie de măsuri 
concrete de cooperare care să 
permită dezvoltarea și diversifi
carea economiei mexicane».
DAVID BRUCE, fost ambasador 
al S.U.A. în Anglia, R.F. Germa
nia, Franța, conducător al dele
gației americane la convorbirile 
de la Paris cu reprezentanții 
R.D. Vietnam în 1971 și începutul 
anului 1972. După anunțarea ho- 
tărîrii americano-chineze privind 
crearea unui Birou de legătură al 
S.U.A. la Pekin și al unuia al 
R.P. Chineze la Washington, pre
ședintele Nixon l-a numit în frun
tea celor 20 de componenți ai 
reprezentanței americane în ca
pitala R.P. Chineze. David Bruce 
își va lua în primire postul în 
jurul datei de 1 mai.

o nouă «vară 
fierbinte» ?

Mii de oameni s-au adunat pe 
treptele Capitoliului din Was
hington. Mulți dintre ei au venit 
cu autobuzele din diferite regiuni 
ale țării și, îndeosebi, din statele 
din est. Motivul? Reiese din în
săși felul în care a fost înfățișat în 
presa americană: «marșul îm
potriva sărăciei». Prezentarea 
noului program social al admi
nistrației a stîrnit decepție și ne
mulțumire în rîndul unor largi 
categorii de cetățeni ai S.U.A. — 
ceea ce face pe unii comentatori 
să prevadă o nouă «vară fier
binte».

HERBERT\WEHNER, unul dintre 
cei doi vicepreședinți ai Partidu
lui Social-Democrat din R.F. Ger
mania (celălalt fiind Helmut 
Schmidt, ministrul de finanțe). 
Anunțarea intenției sale de a re
nunța la aceasta funcție începînd 
de la 10 aprilie a.c., a suscitat 
în ciuda invocării de «motive 
personale» o vie reacție pe scena 
politică vest - germană. Wehner 
și-a exprimat insa dorința de a 
rămîne purtătorul de cuvînt al 
P.S.D. în Bundestag și de a can
dida, la viitorul Congres al parti- < 
dului, de la Hanovra, pentru un 
loc în Comitetul executiv națio
nal și în prezidiul P.S.D.

ALFRED HITCHCOCK, binecunos
cut regizor american de filme de 
«suspense». Un tribunal francez 
l-a condamnat în aceste zile să 
plătească scriitorului francez 
Charles de Peyret-Chappuis, 
150 000 franci drept daune pen
tru titlul pus ultimului său film 
— «Frenzy» — și care aparține 
unei piese scrise de Peyret-Chap
puis în 1938 («Frenesie»). Tot
odată, tribunalul a dispus ca 
filmul să poarte o mențiune care 
să precizeze că nu are nici o 
legătură cu piesa scriitorului fran
cez.

STANISLAW TREPCZYNSKI, mi
nistru adjunct de externe al 
R.P. Polone,președintele celei de-a 
27-a sesiuni a Adunării Generale a 
O.N.U. într-un interviu acordat 
ziarului parizian «Le Figaro», 
diplomatul polonez a declarat: 
«Sîntem convinși că în Europa 
este posibilă dezvoltarea de re
lații diversificate și armonioase 
între țările din est și din vest. 
Faptul că structurile economice 
actuale ale țărilor din estul și 
vestul Europei creează mari po
sibilități potențiale de dezvol
tare a relațiilor reciproce».



După cite sintem informați, sint foarte avansate tratativele pentru transformarea celebrului trio Anda Călu- 
găreanu — Florian Pittiș — Dan Tufaru intr-un cvartet, prin includerea Ginei Lollobrigida. Deși ideea 
aparține teleproducătorului A. (de la Averty) Bocăneț, se pare că succesul tratativelor se datorează, in primul 
rindjui Florian Pittiș, al cărui farmec personal — după cum declară supervedeta italiană — nu este Întrecut 
decit de statura sa.

Doamna și Domnul Bardot Doamna și Domnul Rădulescu
Paris București

au deosebita plăcere să vă invite la cununia copiilor lor

Brigitte și Perche (Bibanul)

Solemnitatea va avea loc in două reprize: la Catedrala Notre-Dame din Paris — unde se vor primi și felici
tările — și la biserica Sfinta Paraschiva din Craiova — unde se vor primi și cadourile.

Teodor MAZILU

umor

onset

WMEE4,

Cactus cu pui.

Sorin POSTOLACHE

ară ocupație

Am ascultat un comentariu radiofonic în 
legătură cu introducerea noului cod al muncii, 
într-o frizerie care se afla foarte aproape de 
salonul de coafură rezervat doamnelor. Erau 
acolo, victime ale progresului tehnic de înfru
musețare,și cîteva fete ale căror riduri timpurii 
nu veneau, pun mîna în foc, din oboseala muncii. 
Experiența mea de romancier nu m-a înșelat 
niciodată în această privință. îmi dau ușor 
seama dacă o ființă omenească muncește sau 
nu. în privința bărbaților mă mai înșel, dar cu 
femeile, niciodată.

Ascultau comentariul radiofonic și cele două 
fețe brăzdate de riduri. Cînd au auzit că de 
la 16 ani munca devine și o obligație civică nu 
numai morală, o spaimă atroce s-a așternut pe 
fața lor de multă vreme acoperită numai de 
farduri și glume stupide.

— Auzi, tu?
Și o înghiontește energic de parcă i s-ar fi 

arătat imaginea morții.
— Ce să aud ?

— Păi unde ți-a fost capul?
— Mă gîndeam la Nelu.
— Nelu? N-auzi că acuma e obligatoriu să 

ne încadrăm? Situația e tîmpită de tot și tu 
te gîndești la Nelu. De Nelu îți arde ție?

— îl iubesc pe Nelu...
Cealaltă e și ea pînă la urmă îngrozită. Chipul 

lui Nelu dispare. S-a trezit brusc la realitate.
— Da tu, e adevărat? Eu am crezut că e o 

glumă... N-am crezut că e posibil.
Ele, în măreața lor inconștiență, vorbeau de 

această lege ca de un bărbat nestatornic.
— Poate se răzgîndește, tu.
Fetele nu păreau să aibă mai mult de 17-18 ani 

și, cu excepția ridurilor de care nici natura, 
nici societatea n-aveau nici o vină, erau sănă
toase tun. Spaima lor, aproape animalică în 
fața muncii, m-a îngrozit.

— Cum tu, adică și noi două să ne încadrăm?
Am văzut, n-am de ce să mă plîng, multe 

peisaje umane deplorabile în viața mea, dar 
peisajul oferit de cele două dolofane îngrozite 
animalic de perspectiva muncii mi ș-a părut 
cel mai îngrozitor.

Filmări combinate:T. PROSAN. Texte: E. DASCĂLU
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(RECOOP)

om de liniște și aer 
iubitorii de excursii,

mîncăruri gustoase, bine pregătite, 
completate cu băuturi selecționate 
din podgorii renumite.

Cei care preferă drumeția pot 
face excu rsii deosebit de plăcute

Pe toate traseele turistice care 
împînzesc țara, în locurile cele mai 
pitorești, cooperația de consum a 
construit numeroase hanuri, mo
teluri, cabane, locuri ospitaliere pen
tru un popas reconfortant.

Pe șoseaua națională București- 
Pitești-Brașov, patru unități turistice 
ale cooperației de consum vă oferă, 
în orice anotimp, condiții ideale 
pentru a petrece, într-o atmosferă 
intimă, familiară, cîteva zile de ade
vărată recreare.

în județul Argeș: Hanul VALEA 
URSULUI’la 8 km de Pitești; Ha
nul RUCĂR, din localitatea cu a- 
celași nume, de la poalele Munților 
Făgăraș; Cabana BRUSTURET, în 
apropiere de Cheile Dîmbovicioarei.

în județul Brașov: Hanul BRAN, 
nu departe de cunoscutul castel cu 
același nume, la 25 km de Brașov.

La oricare dintre aceste unități 
veți poposi, vă stau la dispoziție 
camere confortabile cu încălzire, res
taurante unde veți fi ospătați cu


